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Lastele kirjutamiseks on oma nipid
Andrus Kivirähkilt ilmus kümnes lasteraamat.
Kuigi ta on kirjutanud kokku pea kolmkümmend
proosateost, räägib ta seekord peamiselt
lasteraamatutest, lastest ja endast. Lk 22−23

SÜNDMUSTEROHKE
HARIDUSAASTA 2015
Haridusaasta arvudes. Mida oli Eestil
lõppevast aastast õppida? Sõna saavad
president, haridusminister, õiguskantsler
ja õppeasutuste juhid. Lk 2−7

IGOR TÕNU TASSI
IMEPÄRANE ELU
Igor Tõnu Tass on Tartu kunstikoolis
kohal hommikul enne teisi ja tervitab
saabujaid rõõmsalt. Ta pressib end sisse
klassiustest ja koosolekutele. Lk 24

HÄID PÜHI!
Järgmine Õpetajate Leht
ilmub pärast
koolivaheaega,
15. jaanuaril 2016.

JÕULUVANA ON NÄINUD NII
KAERAJAANI KUI NABATANTSU
„Jõuluvana, ära kära, anna kink ja mine
ära,” loetleb Jõuluvana enimkuuldud
salme. „Teen alati nägu, nagu poleks
sellist häbematust varem kuulnud.” Lk 11

Annelinna gümnaasium
ehitas piparkoogi-Tartu

TARTU ANNELINNA GÜMNAASIUMIS
ON VEERANDI KAHEL VIIMASEL
NÄDALAL HÕLJUNUD PIPARKOOGILÕHN.
KODUNDUSKLASSI AHJU LÄKS 15 KILO
TAINAST JA TULI VÄLJA SADU DETAILE,
MILLEST EHITATI TARTU SÜDALINNA
TÄHTSAIMAD MAJAD, AGA KA
„SUUDLEVATE TUDENGITE” PURSKKAEV.

„Vau,” ahhetas piparkoogilinna avama tulnud
Tartu abilinnapea Tiia Teppan, nähes fuajees
muinasjutulist vaatepilti. Teppan tunnustas
õpilaste ettevõtlikkust, klõpsis telefoniga
pilte, lubas need Facebooki üles panna ja
ärgitada kolleege seda ilu vaatama tulema.

Vaimustunud olid ka õpilased ise. Iga
klass sai kaasa lüüa ja valida ehitusobjekti.
5. c klassi tüdrukud valmistasid kaarsilla.

„Võtsime šabloonid, lõikasime silla taig-
nast välja, panime seitsmeks minutiks ahju ja

liimisime tükid suhkruga kokku. Mõtlesime,
et sillal võiksid ka tulekesed olla, tegime vär-
vilised täpid,” kirjeldasid Polina, Svetlana,
Anastassia, Aleksandra. „Meel oli rõõmus,
õnnelik tunne oli, vahepeal olime kurvad
ka, kui sild kukkus ja läks natuke katki. Aga
panime uuesti kokku. See oli meeskonnatöö,
õpetas meid üksteist aitama. Tüdrukud tegid,
poisid aitasid mõttega.”

Mõtte algataja oli kunstiringi juhenda-
ja Kvan Kho Kim, kes „projekteeris” linna

ja maalis taustapildi ning juhendas õpila-
si. Direktor Hiie Asseri sõnul on Annelinna
gümnaasiumis kombeks kord-paar aastas
ette võtta midagi suurt, kogu koolipere kaa-
savat. Mullupeeti näiteks olümpiamänge.

Annelinna gümnaasiumi piparkoogilin-
na saab näha Tartu raeplatsil, kus täna, 18.
detsembri õhtul avatakse näitus „Piparkoogi-
Tartu”.

Sirje Pärismaa
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PÄEVATEEMA

HARIDUS ARVUDES Sündmusterohke
5. JAANUAR. Vähem projektipõ-
hisust. Haridus- ja teadusminister
Jevgeni Ossinovski selgitab infotun-
nis, missugused on teaduse rahas-
tamise töörühma ettepanekud tea-
duse rahastamise projektipõhisuse
vähendamiseks.

19. JAANUAR. Nuhvel ja värk-
võrk. Tallinnas Euroopa Liidu majas
tehakse kokkuvõte sõnavõistlusest,
mis andis uudissõnad „nuhvel”
(tahvelarvuti), „värkvõrk” (asjade
internet), „kõnejuht” (moderaator),
„sujundama” (ingl streamline), „kol-
mekogu” (kolmepoolsed läbirääki-
mised), „aasristmik” (mitmel tasan-
dil ristmik), „huvipool” (ingl stake-
holder) jt.

26. JAANUAR. Koolijuhid Euroo-
passe õppima. Haridus- ja teadus-
ministeerium, Tallinna ülikool,
Tartu ülikool, Eesti koolijuhtide
ühendus ja Eesti Rotary keskus all-
kirjastavad kokkuleppe, mis viib
ajavahemikus 2015–2020 igal aastal
vähemalt viis Eesti koolijuhti välis-
riikide parimatesse koolidesse sta-
žeerima.
17. VEEBRUAR. Collegium Estoni-
cum. Tallinna linnavalitsus korral-
dabkinos Kosmos terve päeva kestva
arutelu riigigümnaasiumi Collegium
Estonicumi võimalikeperspektiivide
teemal.

12. MÄRTS. Laste kainestustuba.
Siseministeerium alustab program-
mi „Tark vanem” käigus üle-eestilist
teavituskampaaniat, mille eesmärk
on õpetada koolieelikute ja algklas-
silaste vanematele, kuidas oma lapsi
alkoholist ja teistest meelemürkidest
eemal hoida. Kampaania avalöök
antakse Tallinna laste turvakeskuses
pressikonverentsina.
13. MÄRTS. Hispaaniasse õppi-
ma. Rocca al Mare kool annab
teada kavatsusest avada oma filiaal
Hispaanias.
8. APRILL. Ministriks saab
Jürgen Ligi. Endine rahandusmi-
nister Jürgen Ligi annab riigikogus
vande haridus- ja teadusministrina.
Õpetajate Lehele ütleb ta: „Mu mis-
sioon on keeruline.”

5. MAI. Maarjamaa hariduskollee-
gium. Pannakse paika uut tüüpi eri-
kooli, Maarjamaa hariduskolleegiu-
mi nurgakivi. Kaagveresse tuleb kol-
leegiumi Emajõe ja Tapale Valgejõe
filiaal.

22. MAI. Tehnikaülikool saab rek-
tori. 22. mail valib TTÜ kuratoorium
rektoriks akadeemik Jaak Aaviksoo.
Paraku pöörduvad TTÜ kahe teadus-
konna professorid ja töötajad 22.
juunil kohtu poole, et kuratooriumi
otsus tühistataks. Nad lasevad teha
valimissedelitele kohtuekspertii-
si. 30. juulil kinnitab kuratoorium
Aaviksoo siiski TTÜ rektoriks.

29. MAI. Eduko lõpukonverents.
Tallinnas tähistatakse kuus aas-
tat kestnud Eduko programmi lõp-
pemist piduliku konverentsiga.
Euroopa Liidu sotsiaalfondistrahas-
tatud Eduko programmis edenda-
sid ülikoolid aastatel 2008–2015
Eesti haridusteadust ja õpetajakoo-
litust. Programmi koordineeris SA
Archimedese Eduko büroo.
24. AUGUST. Eesti uus tunnus-
lause. Telliskivi loomelinnakus saa-
vad esimest korda kokku Eesti uue
brändi väljatöötajad. Kaalutakse, kas
on võimalik senised tunnuslaused
„Welcome to Estonia” ja „Positively
surprising” millegi parema vastu
vahetada. Uued laused, kui need
tulevad, peavad olema välja mõel-
dud Eesti Vabariigi 100. aastapäe-
vaks.
22. JUUNI. Barcelona ja Viljandi.
TÜ Viljandi kultuuriakadeemia direk-
toriks valitakse TÜ dotsent Garri
Raagmaa. Paraku tuvastatakse vali-
misreglemendi rikkumine ja uutel
valimistel 24. juulil valitakse direk-
toriks Iñaki Sandoval Campillo, kes
on seni töötanud Barcelona Liceu
konservatooriumi professori, džässi-
osakonna juhataja ning magistriõppe
dekaanina.
30. JUUNI. Erakoolide rahastami-
ne. Valitsus toetab haridus- ja tea-
dusministeeriumi plaani taastada
juba järgmise aasta 1. septembrist
olukord, kus erakoolide majandus-
kulude katmine on omavalitsustele
vabatahtlik.
18. JUULI. Miljonid koolitusse.
HTM eraldab 6,8 miljonit eurot koo-
lijuhtide ja õpetajate koolitamiseks.
2019. aastaks loodetakse selle rahaga
viia uuele tasemele tuhat koolijuhti
ja 17 000 õpetajat.
31. JUULI. Kolm kohustuslikku
eksamit. Postimehes kirjutatakse,
et põhikooli valikeksamid kaovad ja
asemele tuleb kolm kohustuslikku
lõpueksamit: eesti keel, inglise keel
ja matemaatika.

5. AUGUST. Õpipoisiõpe. Riik eral-
dab õpipoisiõppe süsteemi väljaaren-
damiseks 18,5 miljonit eurot. Kavas
on luua 4700 töökohapõhist õppe-
kohta. Õppenädal hakkab koosnema
kolmest päevast töökohal ja kahest
päevast koolipingis. Eelkõige on sel-
leks valmis täiskasvanud õppijad.
21. AUGUST.Kogu õpe digitaalseks.
HTM teatab, et 2020. aastaks muutub
kogu õpe Eesti koolides digitaalseks.
Riik eraldab 40 miljonit eurot, et
töötada selleks välja vajalikud digi-
taalsed õppematerjalid.
25. AUGUST. Ülikoolide liitmine.
Gunnar Okk esitab teadus- ja aren-
dusnõukogule Eesti ülikoolide refor-
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haridusaasta 2015

mikava. Ta soovitab koondada Eesti
kõrghariduse kolme keskusse, lõpe-
tada õppekavade dubleerimine ning
asendada tasuta kõrgharidus kooli-
tuslepingute süsteemiga.
10. SEPTEMBER. Lõpp koolidele
annetamisele. Riigikontrolli infotun-
nis teatatakse, etkoolid ei tohi koguda
RÕK-i mahtu ületava süvaõppe lisa-
tundide rahastamiseks annetusi lap-
sevanematelt. Riigikontroll leiab, et
süvaõppe eest peab maksma kohalik
omavalitsus. „Omavalitsus peab tead-
ma, missugust haridusteenust lapse-
vanemad ootavad, jaotsima võimalusi
nende ootustele vastu tulla,” märgib
Alar Karis.
18. SEPTEMBER. Gümnaasiumid
kontrolli alla. Haridusministeerium
tutvustab pilootprojekti, millega
hakatakse hindama gümnaasiumi-
de panust oma õpilaste arengusse.
Projekti parimateks gümnaasiumi-
deks tõusevad need, kus nõrkade kol-
medega kümnendasse klassi astunud
lõpetavad 12. klassi tugevate viitega,
sest nende puhul on arenguhüpe ja
järelikult ka gümnaasiumi panus
kõige suurem.
19. SEPTEMBER. „Õpetaja Tammiku

rehabiliteerimine”. Tallinnas Sini-
linnu kohvikus etendatakse doku-
mentaalset lavastust „Õpetaja Tam-
miku rehabiliteerimine. Kuidas saada
heaks õpetajaks?”. Etendusest jääb
mulje, et vana kooli õpetaja on parem
kui moevooludega kaasa jooksvad
noored pedagoogid.
3. OKTOOBER. Õpetajate gala. Aasta
õpetaja tiitliga pedagoogide pidulik
austamine Vanemuise kontserdisaa-
lis. Tseremooniat saab vaadata ETV-s.

8. OKTOOBER. Keelefoorum. Äsja
valminud „Eesti keele arengukava
2011–2017” vahearuande teemadel
peetakse riigikogu konverentsisaalis
keelefoorumit. Ingliskeelsed õppe-

kavad ülikoolides saavad pigem vas-
tuhääli. Eesti keele puuduliku õpe-
tamise probleem vene koolides jääb
tagaplaanile. Räägitakse eesti keele
kaitsmisest ja säilitamisest.
10.-18. OKTOOBER. Programmeeri-
misnädal CodeWeek. Eestis toimub
sel puhul kokku üle 60 programmeeri-
misõppuse. Tallinna transpordikoolis
tehakse esimest tutvust Arduino prog-
rammeeritava kontrolleriga. Osalevad
nii oma kooli noored kui ka õpilased
Tallinna teistest eesti ja vene õppekee-
lega koolidest. Paljudele on see esime-
ne kokkupuude programmeerimisega.
30. OKTOOBER. Haridusfoorum 20.
Tartu ülikooli peahoones peetakse
Eesti haridusfoorumi 20. aastapäeva.
Neli õpetajat annab foorumil lahtise
ühiskonnaõpetuse tunni, kus käsit-
letakse pagulaste ja demokraatia tee-
mat.
1. NOVEMBER. TÜ teaduskool 50.
Teaduskooli kauaaegne juht Viire
Sepp kirjutab sel puhul Õpetajate
Lehes, et igal maakonnal peaks olema
oma teaduskool.
2.–5. NOVEMBER. Koolijuhtide
vahetus. Kiviõli 1. keskkooli direktor
Heidi Uustalu vahetab mõneks päe-

vaks töökoha Viljandi gümnaasiumi
juhi Ülle Luisuga.
9. NOVEMBER. Küberkaitse õppe-
suund.Põltsamaa ühisgümnaasiumis
kirjutatakse alla mahukatele doku-
mentidele, mille alusel hakatakse sel-
les koolis esimesena Eestis gümnaa-
siumiastmes küberkaitset õpetama.
11. NOVEMBER. Õpetajakutse and-
mine. Kui seni valmistus õpetajale
kutset andma õpetajate liit, siis 11.
novembril teatab Kutsekoda, et seda
hakkavad tegema siiski ülikoolid. Kas
järgmisena kaob noore õpetaja kut-
seaasta?
16. NOVEMBER. Erakoolide rahas-
tamine. Valitsus kiitis heaks erakoo-
liseaduse muutmise seaduse eelnõu,
millega erakoolide tegevuskulude ehk
koolimaja ülalpidamiskulude katmi-
ne muutub kohalikule omavalitsusele
vabatahtlikuks. 11. jaanuariks esitab
HTM valitsusele vastava hariduslik-
ku mitmekesisust toetava erakoolide
rahastamise kontseptsiooni.

19. NOVEMBER. Presidendi hari-
duspreemiad. Seekordsed presidendi
hariduspreemia laureaadid on Hele
Kiisel, Lilian Tambek, Hendrik Agur ja
Erkki Tempel.
20. NOVEMBER. Käisi aasta.
Tähistatakse eesti kooliuuendaja
Johannes Käis 130. sünniaastapäeva,
Käisi seltsi 20. ja iga-aastaste Käisi
preemiate andmise 30. aastapäeva.
1. DETSEMBER. Kaks kooli ühes
majas. Tartus Nooruse 9 avatakse
pidulikult Tartu Tamme gümnaasiu-
mi ja Tartu täiskasvanute gümnaasiu-
mi ühine õppehoone.

7. DETSEMBER. Kitsas ja lai mate-
maatika. Postimehes ilmub artikkel,
milles väidetakse, et kitsas ja lai mate-
maatika liidetakse uuesti kokku ning
mahtu vähendatakse 14 kursuselt 9
kursuseni.

11. DETSEMBER. Välismaa laps
Eesti koolis. Ilmub Õpetajate Lehe
erinumber, mis on pühendatud uus-
sisserändajate laste õpetamisele Eesti
koolis. Leitakse, et Eestis elavatele
vene lastele eesti keele õpetamine on
sadukordi suurem väljakutse kui uus-
sisserändajate keeleõpe.

FOTOD: RAIVO JUURAK

MINA JA VANA

Võšij sort
Olin esimest aastat õpetaja, kui
kolleegid palusid mul teha oma
lastele nääritaati. Nad ütlesid,
et punane mantel, kingitused ja
prii küüt on nende poolt. Asjal
oli ka sotsioloogiline aspekt –

sain nii andmeid selle kohta,
kuidas meie väikelinna kesk-
klass elab. Selgus, et väga hästi.
Kui koolimaja põrandaid kattis
narmendav ja auklik linoleum,
siis kodudes olid kõigil ilusad
heledad lakitud põrandad. Uste,
lagede ja seintega seesama
kontrast. See oli aeg, kus lapse-
vanemad ei tohtinud ühtki kopi-
kat koolimaja remondiks anda
ja linnal ei olnud ühtki kopikat
kuskilt võtta.

Ühes perekonnas luges
kuueaastane poiss mulle kaks-
kümmend luuletust ette ja oleks
jätkanud, kui ma poleks öel-
nud, et teised lapsed ootavad.
Ütelge veel, et poisid arenevad
tüdrukutest aeglasemalt. See
oli väga tore kodu. Tegi natuke
kadedakski.

Kõige liigutavam oli, et igast
perest, kus olin nääritaati män-
ginud, pisteti mulle välisuksel
nagu muuseas midagi kotti.
Varsti märkasin, et kerge kingi-
kott, millega ringsõitu alustasi-
me, muutus järjest raskemaks.
Olin nääritaat, kes ei toonud,
vaid viis!

Koju jõudes avastasin oma
raskest kotist põdralihast suit-
suvorsti kangi, purgitäie mari-
neeritud kurki, kohvipaki, millel
ilutses uhke tekst „Võšij sort”,
kaks ilmatu suurt šokolaadi-
tahvlit, kringli, pudeli veini jpm.

„Võšij sort“ meeldis kõige
rohkem. Panin
juba järg-
misel
õhtul pool
tassi koh-
vijahu täis
ja kallasin
kuuma
vett peale.
Tulemus oli
nii kange, et
suutsin vähi-
magi problee-
mita kella viieni hommikul kir-
jandeid parandada. Hommikul
viisin vihikupaki klassi ja ütlesin:
„Parandasin tööd kohe ära, sest
õpilane tahab ruttu tulemust
teada. Või ei taha?”

Marineeritud kurki läks ka
vaja. Ühel pühapäevaõhtul
vajus mulle ootamatult uksest
sisse kolm kaheksanda klassi
poissi. Vaiksed noormehed,
keda oskasin kõige vähem
oodata. Ütlesid, et tulid vaa-
tama, mis ma teen. Näitasin
„Sadat aastat üksildust”, mis
mul pooleli oli. Pakkusin neile
marineeritud kurki, sest muud
mul polnud. Nosisime kurki ja
rääkisime elu põhiväärtustest.
Järgmisel päeval küsis ühe
poisi muusikaõpetajast ema,
kas tema poeg tõesti käis mul
külas ja kas ma märkasin, et
tal olid lõhnad juures, ja kas
ma kavatsen sellest kõigile
rääkida. Õnneks ei märganud.
Ühega nendest poistest kohtu-
sin paarkümmend aastat hiljem
Estonia teatri ees ja ta ütles, et
marineeritud kurki ootasid nad
minult tookord kõige vähem
ja üldse oli see neid hirmsasti
naerma ajanud.

Mis on selle jutu moraal?
Kutsuge ikka esimese aasta

õpetajaid jõulutaati tegema ja
poetage neile lahkumisel kotti
head ja paremat!

Raivo Juurak
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ARVAMUS

Millist kooli me tahame?
HARIDUS- JA TEADUSMINISTER JÜRGEN LIGI
HINNANGUL POLE TASUTA HARIDUS HÄBIASI.
VÕRDSED VÕIMALUSED HARIDUSES ON TEMA SÕNUL
EESTI RIIGI SUUR EDULUGU JA PRIORITEET.

Heiki Raudla

Jürgen Ligi sõnul on Eesti
hariduse juhtimise üks
märksõna olude sunnil
„efektiivsus”. Oluline on
tema sõnul suunata haridu-

sele tehtavad kulud kinnisvara asemel
hariduse sisu ja palkade suunas.

Rääkides valdkonnast laiemalt,
rõhutab minister, et haridus ja teadus
peavad vaimukõrval seostuma reaalse
elu ja tööturu vajadustega. „Et meie
ühiskond oleks nii targem kui ka jõu-
kam,” lisab ta.

Olete haridusministri ametikohal
alates selle aasta aprillist – kuidas
valdkond tundub?
Huvitav, väga mitmetahuline, nõuab
palju süvenemist...Aga enamiku tööst
moodustab ikka töö valitsuse liikme-
na. Sellele professionaalsele pinnale
saab ehitada erialase tegevuse.

Millised on põhilised erinevused
võrreldes rahandusministri tööga?
Omal ajal tehti valitsuse omavahelises
arutelus vahet kulu- ja tuluministri-
tel. Kui seda nüüd silmas pidada, siis
olen sattunud kuluministrite leeri.
Eks see anna minu tööle oma värvin-
gu, aga tegelikult ei ole ma pidanud
oma põhimõtteid muutma, sest hari-
dus ja teadus olid prioriteedid ka siis,
kui ma rahandusminister olin. Mis
seal salata, praegu tuleb mul võidelda
kulude suurenemise eest.

Haridus, ennekõike erakoolide
rahastamine on tõusnud tänavu
kuumaks teemaks. Millised vale-
arusaamad seda saadavad?
Hariduses on see erakoolide teema
alles marginaalne, aga emotsionaal-
selt täidab ta juba ruumi ja praeguse
süsteemiga jätkates on Eesti hariduse
tulevik tume. Häirib, et selle ümber

on palju inimlikku alatust, enese-
kehtestamise nimel on rakendatud
PR-tehnoloogiaid, uskumatult palju
on tühje fraase javassimist.

Mul on kahju, et huvigrupp on
heitnud Eesti koolile halba varju. See,
et me tasuta haridust halvustame, on
pikemas perspektiivis suur oht Eesti
haridusele tervikuna. Tavakooli ja
kodaniku suhtes on ilmselgelt ebaõig-
lane seegi, et tasulist haridust laien-
datakse riigi eelisrahastusega. Võitlus
erakoolide rahastamise korrastamise
nimel on seotud nii sotsiaalse õigluse,
hariduse kvaliteedi kui ka majandus-
liku jätkusuutlikkusega.

Kuidas teie mõistate ühtluskooli
põhimõtet?
Kvaliteetse hariduse kõigile kättesaa-
davusena. See on fundamentaalne
põhimõte, mille eest võitlen: lapseeas
ei tohi inimesi hariduse kaudu selek-
teerida, kastidesse jaotada, võimalu-
sed peavad olema võimalikult ühesu-
gused ja muidugi head. Nagunii teeb
elu oma korrektiivid lähtuvalt sellest,
millisest perest keegi pärineb või kus
keegi elab – sellel on tugev mõju –, aga
Eesti kool on olnud üle riigi ühtlane
ja hariduse mõttes on ka lastel olnud
üsna võrdsed võimalused. On väga
tähtis, et riigi teenus oleks jagatud nii,
et nõrgemaid ei diskrimineerita.

Kus jookseb piir era- ja erikoolide
vahel?
See, nagu oleks erakoole vaja erilistele
lastele, kes ei saa tavakoolis hakka-
ma, on kahetsusväärne valeargument.
Tegelikkuses on erivajadustega laste
protsentki munitsipaalkoolides suu-
rem kui erakoolides, rääkimata arvu
erinevusest.

Erakoolid ei ole enamuses siiski
loodud selleks, etkeskenduda erivaja-
dustele. Pealegi olemepedagoogilisest
ja sotsiaalsest seisukohast rõhunud

pigem erivajadustega laste võimali-
kult suurele kaasamisele tavalaste
sekka, mitte isoleerimisele. Vanemate
soov jatunne on siinparatamatult era-
poolik, aga üldine hoiak võiks olla, et
erivajadustega lapsed peaksid võima-
likult palju harjuma ühiskonnaga ja
ühiskond nendega. Tõsi, osa erakoo-
le teeb siinkohal tänuväärset tööd ja
viis erakooli ongi ainult HEV-lastele.
Aga tänuväärt ei ole see, et erakoole
on esitletud kui kõige raskema kon-
tingendiga tegelejaid meie haridus-
maastikul, samas kui põhikoormus
on mõistagi riigil ja omavalitsustel.

Kuidas kulgeb eestikeelse õppe juu-
rutamine?
Keeleline integratsioon on Eesti hari-
duses üks põhiküsimusi ja keeleoskus
mängib ühiskonnas hakkamasaamise
määravat rolli. On näha, et eestikeelne
haridus hakkab inimeste eelistuses
jalga maha saama ka seal, kus seni on
olnud kitsaskoht.

See on meeldivalt üllatav, aga eks
ka lapsed javanemad taju vajadust.

Olete ise tuntud spordimees. Järjest
enam selgub, et noorte tervis ja
kehaline vorm on kehv – kuidas
saab kool seda mõjutada?
Kodu ja kool on kohad, kus noore
väärtushinnanguid olulisel määral
paika annab panna, ka sõbrad on neist
mõjutatavad. Tervisekäitumises on
olnud populaarne rääkida alkoholist
– piirangutest ja keeldudest, milles
tegelikult noorte puhul erimeelsust
pole. Aga alkoholi kohta me jubapõhi-
list teame. Märksa vähem räägitakse
liikumisvaeguse ja narkootikumide
mõju laienemisest. Mõni alkoholi
tarbimise näit on noorte seas isegi
väikeses paranemises, mistõttu järsk
toonimuutus oleks rohkem põhjen-
datud liikumisvaeguse, rasvumise ja
narkootikumide teemal.

Ma ei taha võrrelda, mis on roh-
kem, mis vähem kahjulik, tahan vaid
öelda, et liikumisharjumuste ja nar-
kootikumidega kokkupuutumise näi-
tajad on halvenenud. See hirmutab
enamgi vahest seetõttu, et tagajärjed
on siin üsna tundmatud.

Spordimees Jürgen Ligi tunnistab, et noorte vähese liikumise
tagajärjed on ettearvamatud, seetõttu on olukord hirmutav.
FOTO: MARKO SAARM / SAKALA

Null pagulast!

Kaarel Tarand
kolumnist

Neli aastat tagasi kirjutas
Eestis vähemasti üks
ajaleht täiesti tõsimee-
li Euroopa ühisvaluuta
euro kohesest devalvee-

rimisest ja üldse kadumisest, ehkki
tasakaalukamalt maailma jälgivate
inimeste jaoks oli sellise stsenaariu-
mi rakendumise tõenäosus kaduvväi-
ke. Aga nii uhkelt mõjuvad need verd
tarretama panevad pealkirjad ja väike-
se inimese osasaamine millestki suu-
rest ajaloos, epohhiloovast kriisist.

Euroopa Liidu retoorilisse tradit-
siooni kuulub kujutluspilt, et rahu-
meelne ühiselu suurte põhivabaduste
raames on vaid sammumine kriisist
kriisi, pidev balansseerimine huku ser-
val. Olgu peale, et need „kriisid” tähen-
davad tavaliselt vaid mingi veel mitte
laitmatult töötava pisiasja avastamist
ja selle remondi kallal nokitsemist.

Euroala koos oma hästi töötava
majandusega ei saanud ju kuida-
gi kokku kukkuda sellest, kui kuskil
perifeerses Kreekas paar protsenti sel-
lest majandusest parajasti tõrkuma
hakkas.

Aga järgmiseks arenguimpulsiks
oli midagi vaja ja pärast rahandusmu-
rede lahendamist sobis selleks juba
mitu aastat vindunud pagulasteema
hästi. Ka Eesti, mida probleemi alli-
katest kaugeima maanurgana „kriis”
olekski saanud ohustama hakata alles
pärast kõigi vahepealsete barjääride
kokkuvarisemist, haaras võimalusest
poliitilisse ellu draamat javürtsi tuua.
Paraku said kodanikud selle käigus
aasta jooksul iseenda ja oma riigi
kohta teada mõndagi sellist, milleta
olnuks ehk uhkem edasi elada.

Valitsus läbis pagulasküsimuse-
ga tegelemisel kõigepealt probleemi
eitamise, siis heroilise võitluse ja

lõpuks välisjõule allaandmise faasi.
Läbimõtlematu kommunikatsiooniga
külvati ühiskonda rohkelt ärevust ja
hirme, mis tõid nii mõneski üksikisi-
kus, aga ka servaalal tähelepanu puu-
duses vaevlevates poliitilistes rühmi-
tustes esile kõige halvemad omadu-
sed, provotseerides sellega omakorda
ka peavoolu tsentris asuvaid ameti-
kandjaid pisut veidralt käituma.

Kes jaksaks kokku lugeda, mille
kõige pärast on me riigijuhtidel lõp-
peval aastal sõnades häbi ja piinlik
olnud! Igapäevaseks on muutunud
avalike etteheidete tegemine ükstei-
sele ja eeskätt lihtkodanikele kseno-
foobia ja rassivaenu tundmise pärast,
rääkimata siis lõppematust dotseeri-
misest teemal, kuidas võib ja kuidas
ei või avalikus ja eravestluses väljen-
duda, et tegu poleks „vihakõnega”.
Vabade inimeste ühiskonnale enese-
tsensuuri pealesurumine kõrgemailt
riigikorrustelt pole küll õnnestunud,
aga selge see, et teatud kultuurilist
vaesumist iga selline katse kaasa toob.

Ja mis siis kogu selle kära peale
jõuluks sõelale jäi? Null pagulast! Pole
lõpuni selge, kas Itaalias juba välja
valitud seltskond haihtus enne sõidu-
kitesse laadimist hirmust põhjamaise
pimeduse ja mitterahuldava tasemega
sotsiaaltoetuste pärast või siis hoo-
pis veendumusest, et maad nimega
Estonia pole tegelikult olemas ja see
sõna on vaid eufemismpõrgu väravate
kohta. Viimases hädas on nüüd min-

dud oma kvooti õngitsema Rootsi üle-
jääkide seast, kuid sealgi pole (veel)
tulemust ette näidata.

Seega, suur ja Euroopa hävitama
pidanud pagulaskriis läks Eestist
mööda sama puhtalt kui euro deval-
veerimine või minu poolest ka Vene-
Gruusia sõda, millele pidi ju ka kohe
järgnema Venemaa ülemvõimu keh-
testamine Varssavis ja Berliinis ning
lõpuks koguni meretaguses Londonis.

Kes peaks selle eest punkte saama,
et Eesti on tänaseni taga nulli hoid-
nud, nagu jalgpallurite keeles öeldak-
se? Mäng ei ole muidugi veel läbi ja
meile sobivad sõjapõgenikud võivad
veel laiast ilmast leiduda, kui eeskätt
Lähis-Ida konflikt jõulist lahendamist
ei leia (ja ma ei pea silmas jõukasuta-
mist Venemaa barbaarses ja eesmärgi-
tus stiilis). Aga oma kasu oleme asjast
juba kätte saanud. Esiteks tekkis sun-
dus mõned põgenike võimaliku vas-
tuvõtmisega seotud praktilised küsi-
mused lahendada, protsess vähemasti

paberil läbi mängida. Eesti avastas, et
tal pole tuletõrjet, kui maja katusest
suitsu juba tõuseb. Tänu ajapikenduse
saamiseleoleme nüüd tõe hetkeks roh-
kem valmis kui kunagi varem … seda
muidugi juhul, kui ei suhtu teemasse
nagu küla karjapoisi teatesse „Hunt
karjas!” muistses õpetlikus jutus.

Teiseks nägid nutikamadpoliitikud
ehk ära, kuidas publiku hulkadega ei
tohi suhelda. Pudelist välja pääsenud
hirme sinna niisama naljalt tagasi
ei topi ja poliitikaelus mõõdetakse
sedakõike regulaarselt valijahäältega,
näiteks hirmukangestus pagulasest
mõeldes väljendub toetusprotsen-
dis EKRE-le. See ei muutu suuruselt
kunagi ohtlikuks põhiseaduslikule
korrale ega anna isegi juurdepääsu
võimuliitude moodustamisele, kuid
kokkuvõttes on Eesti parem paik ela-
miseks, kui need, kes ei karda, aitavad
hirmudest vabaneda ka kartlikumatel
ja väheinformeeritutel.

Ja lõpuks ehk tähtsaimana leidis
tänavu taas kinnitust Eesti riikluse
üks püsivamaid omapärasid, nimelt
see, kui sitke ja osav on me ühiskond
enda elu arukas seadmises, sõltuma-
ta võimu ja juhtimisotsuste kvalitee-
dist. Kehvade valitsejate saamatuse
ja otsustusvõimetuse taha rahva sõit
seisma pole jäänud ega jää tulevikus-
ki. Ehkki tänavu keegi pagulast jõulu-
vana kingikotist ei leia, ei maksa selle
pärast kurvastada. Ka lumeta jõulud
on jõulud.

KES JAKSAKS
KOKKU LUGEDA,
MILLE KÕIGE PÄRAST
ON ME RIIGIJUHTIDEL
LÕPPEVAL AASTAL
SÕNADES HÄBI JA
PIINLIK OLNUD!
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Mida oli Eestil õppida 2015. aastast?
VASTAVAD ÕIGUSKANTSLER, PRESIDENT JA KRISTLIKU ÕPPEASUTUSE JUHT. KÜSIS Heiki Raudla

Koolivõrgu rahastamine
vajab restart’i

„ARUKAID ÜMBERKORRALDUSI
POLE VÕIMALIK TEHA RUMALATE
MEETODITEGA,” RÕHUTAB EESTI
KRISTLIKE ERAKOOLIDE LIIDU
JUHATUSE LIIGE, TARTU AASTA
ÕPPEASUTUSE JUHT 2015
TARVO SIILABERG.

Haridus- ja teadusminis-
teerium kaitses kuni
2014. aasta oktoobri rii-
gikohtu lahendini praegu
kehtivat erakooliseadust

ja erakoolide rahastamise korda. Riigi
ja Tallinna linna vaidluse tulemuse-
na kinnitas riigikohus, et erakoolide
tegevuskulude katmise näol on tege-
mist kohalikule omavalitsusele pan-
dud kohustusega, mis tuleb katta rii-
gieelarvest. Kohustusest pääsemiseks
otsustati kabineti vaikuses, et muuta
tuleb mängureegleid: ministeerium
algatas 2015. aasta esimesel poolel
erakooliseaduse muutmise, et teha
erakoolidele tegevustoetuse maksmi-
ne tulevikus kohalike omavalitsuste
vabatahtlikuks ülesandeks.

Järgnes poliitiliselt motiveeritud
vastandumine ühele olulisele osale
Eesti haridusmaastikust, manipulat-
sioonid statistikaga ning erakoolide
ühenduste ja lapsevanemate nörrita-
mine. Exceli tabelist lähtuva reagee-
ringu asemel pidanuks eelnema arute-
lud ja analüüsid, mis viinuks stratee-
giliste lahendusteni. Valitsevate polii-
tikute suutmatus kodanikuühiskonda
adekvaatselt tajuda viib võõrandumise
ja konfliktideni – elades aastas 1995,
pole võimalik mõista haridusvalikute
tähendust 2015. aastal.

Koolivõrgu rahastamise korraldus
vajab tervikuna auditit ja restart’i.
Koolide (ala)rahastamine on lõppe-
val aastal teeninud kriitikat ja mitte
ainult erakoolide poolt. Kvaliteetse,
lapse vajadusi ja andeid arvesta-
va ning valikuterohke munitsipaal-
koolini on väga keeruline jõuda, kui
rahastamine ei arvesta õppekava väl-
jundeid ja demograafilisi arenguid.
Koolivõrgu reformi eesmärkide kon-
tekstis on näiteks arusaamatu, miks
peavad kohalikud omavalitsused
jätkuvalt tasuma teise omavalitsuse
gümnaasiumiastmes õppivate õpilas-
te eest.

Digipöördest ja seljataha jäänud
õppekava uuendusest hoolimata pole
suurenenud õppematerjalide ostmi-

seks mõel-
dud riikliku
haridustoetu-
se komponent.
Näitlikustades:
kellade ja vilede
lisamisest pole kasu,
kui masinal tuleb õli
vahetada ja teda peab tanki-
ma. Tuleb algatada Eesti koolivõr-
gu arengut tervikuna käsitlev statis-
tiline analüüs (mis arvestab ka teisi
valikuid peale elukohajärgse kooli),
auditeerida võrdlevalt koolide rahas-
tamist ja leppida laiapõhjaliselt kokku
rahastamise prioriteetides.

(Era)koolide tähenduse mõistmi-
seks tuleb näha kaugemale stereotüü-
pidest ja vastandumisest. Erakoolide
rahastamise ümber tekkinud polee-
mika tõttu on meie ühiskond saanud
teadlikumaks. Sunnitud end kaits-
ma aegunud stereotüüpide eest, on
eri moel rõhutatud tõsiasja, et ajad,
mil „era” ja „äri” olid Eesti hariduses
samatähenduslikud mõisted, on jää-
nud minevikku. Tänapäeval tekkivate
ja tegutsevate erakoolide pidajad on
mittetulundusühingud ja sihtasutu-
sed, mille on asutanud väärtkooli
ja mõtestatud hariduse poole
püüdlevad õpetajad ning
lapsevanemad. Sellised
koolid on kodaniku-
algatuse initsiatiivid
ehk kogukonna- ja
maailmavaatekesk-
sed haridusasutu-
sed.

Siit tõstatuvad
laiemad küsimu-
sed: miks need
koolid kasvavad
ja kas Eesti üldi-
selt kahaneva
koolivõrgu kon-
tekstis on kasva-
vad erakoolid vaja-
likud õppeasutused
või ühiskonda koor-
mavad kummalised
anomaaliad?

Eesti tuleviku pant on mõistlik,
Eestile jõukohane koolivõrk

„EESTI JA EUROOPA ON HULLEMATESTKI
OLUKORDADEST VÄLJA TULNUD,” LEIAB
ÕIGUSKANTSLER ÜLLE MADISE. „KUI VIGADEST ÕPPIDA
JULGETAKSE, SAAME SEEGI KORD HAKKAMA.”

Esiteks. Hariduse kihistu-
mine ja pinge hariduselus
on muutumas ohtlikuks.
Mõistlik, Eestile jõukohane
koolivõrk on Eesti tuleviku

pant.
Iga laps peab saama parima hari-

duse, sõltumata kodust, elukohast ja
emakeelest. See on võima-

lik. Kahjuks pole
hariduskü-

simuste

mõistlik arutelu võimalik. Need, kel
veidi parem positsioon kätte võidel-
dud, käsitlevad üle-eestilise suure-
pärase hariduse taotlust rünnakuna
enda vastu.

Teiseks. Asjadest tuleb rääkida
ausalt, nagu nad on. Mitmes EL-i rii-
gis on võimule valitud õigusriiklust
eitavad jõud. Osalt on see rahvale
naiivsete ja ülbete sõnumite pakku-
mise tagajärg. Inimestel on hirm.

Kontrollimatu sisseränne väga
erinevate traditsioonidega maadest
tekitab õigustatud hirmu. Pikalt püüti
seda ala- ja naeruvääristada. Nii või-
daksegi reaktsiooniks võimule valida
äärmuslased. See maksab ühiskon-
nale kiiresti kätte. Kõva käsi meeldib
seni, kuni usutakse, et põhiseadust
ja vaba ühiskonna reegleid eirates
tehakse õigeid asju. Peagi selgub, et
tehakse vigu ja elu läks halvemaks,
aga siis on hilja.

Õigusriiki on raske taastada, kui
see kord kadunud on.Kui mitut ette-
kujutust õigest teest enam ei lubata,
põhiseaduslikkuse järelevalvet pole,
sõltumatu kohus ja ajakirjandus-

vabadus kaob, läheb enamuse elu
tegelikult halvemaks. Enne ei usu ega
saa aru, kui see on juhtunud.

Kolmandaks. Presidendi sõnu lae-
nates: kujutlus, et oleme üksikul soo-
saarel kogu maailma eest varjul, teeb
meilekahju. Tark on olukorra tõsidust
ausalt hinnata ja teha, mis halvima
vältimiseks vaja, isegi kui see on esi-
algu ebapopulaarne ja nõuab palju
selgitamist.

Ei oleläinud ega lähe Eestist mööda
seakatk, põgenikekriis ega haridus-
liku kihistumise tagajärjed. Nii nagu
liikluseski: kui auto kaotab juhita-
vuse, tuleb kõvemini roolist haarata,
mitte hirmunult kätega silmi katta.
Eesti ja Euroopa on hullematestki

olukordadest välja tulnud. Kui
vigadest õppida julgetakse,
saame seegi kord hakkama.

Suuri riigimehi on
taas väga vaja.

2015 oli Euroopa
proovilepanemise aasta

„LÕPPEV AASTA VIIS
EUROOPA RISTTEELE,
MIS PANEB PROOVILE
KÕIK, MIDA EUROOPA LIIT
ON AASTAKÜMNETEGA
SAMM-SAMMULT
SAAVUTANUD,” LEIAB
PRESIDENT TOOMAS
HENDRIK ILVES.

Siin on sõjapõgenikud,
kes otsivad turvalisust
Euroopas, ja sellest on
omakorda riivatud turva-
tunne Euroopas. Siin on

ühelpool solidaarsus – vajadus aidata
vägivalla eest pagevaid inimesi ja olla
toeks põgeniketulvas kõige suuremat
koormat kandvatele riikidele – ning
teisalt äärmuslikud üleskutsed ühi-
selt kokkulepitu hülgamisele ja ene-
sepettuslikud soovitused kapselduda
igaühel oma piiridesse, just nagu see
suudaks kellelegi sulgeda maailma.

Siia kõrvale ISIS-e terrorirünnakud
Pariisis, mis pidid külvama hirmu ja

muutma meie poliitikat, ka otsusta-
vust võidelda terrorismi ja vägivalla-
ga, mille eest paljud just põgenevadki.

Peame andma terroristidele õppe-
tunni − näitama, et meie eikarda ja et
hirm ei muuda meie poliitikat. Sama
julgelt peame andma õppetunni ka
iseendale, et solidaarsus on oluline
nurgakivi, millele Euroopa Liit toetub.

2015 oli Euroopa proovilepanemise
aasta. Meie Euroopa hoidmiseks vaja-
me arukat arutelu, viisakat kõnepruu-
ki ja diskussiooni, mida ei varjuta
viha ja hirm. Olgu see üks rehkendus
2016. aastasse, mis tuleb meil ise ära
teha.

Tarvo Siilaberg.
FOTO: MARGUS
ANSU /
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Ülle
Madise.
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Toomas Hendrik
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JULGEAIDATA!Hiljuti tabasin end

mõtlemast Eesti sõjaväe ja

kaitsevõime üle, meenutasin,kuidas

need samad mehed, kes noorustuhinas ja

elujanus püüdsid end sunduslikustkaitseväest

kõrvale nihverdada, on astunud hiljem vabatahtli-

kultKaitseliitu ja veedavad nädalavahetusi õppustel.

Inimese vabasttahtest sünnib palju head ka ühiskonnale.

Ajaloost teame, etkui Soome sattus pärast Talvesõda N

Liidu mõju alla, sulges Soome valitsus isamaalised seltsid ja

ühendused, eriti ihusid venelased hammastKaitseliidule, mis

saadetigi laiali ja Soomerahvas jäipaljakäsi. Nii ohtlikuks pida-

sid kommunistid vabatahtlikku organisatsiooni.

Kokkuvõttes on Kaitseliit hea näide sellest, et Eesti inimestel

on soov oma kodu kaitsta, koos tegutseda ja nende kätte

võib relvi usaldada. Valitsuse võibkukutada kergesti, rahva

tahet onraskem murda.

Kuni ise veel julgustkogun, toetan Kaitseliitu rahaga:

SEB Pank
A/aEE461010022002422007Viitenumber62020100012http://www.kaitseliit.ee

JULGEAIDATA!
Heiki Raudla
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INTERVJUU

Tarmo Valgepea:
„Tahame sulatada klaasseina
rahvuste vahelt”

SÜGISEL AVATUD JÕHVI RIIGIGÜMNAASIUMI TULNUD VENE NOORTEST POLE ENAMIK
SUUTELINE NÕUTUD 60% AINEID EESTI KEELES KOOS EESTLASTEGA LÄBIMA. „KUI
MINU KÕRGUSHÜPPE TULEMUS ON 2.20 JA IVANIL 2.05, AGA TRENNIS PANNAKSE LATT
MINU JÄRGI, SAAN MINA EDASI ARENEDA, KUID TEMA LÖÖB KOGU AEG PEAGA VASTU
LATTI. KUI KAUA TA SIIS VASTU PEAB? MILLALGI LÖÖB KÄEGA,” ÜTLEB GÜMNAASIUMI
DIREKTOR TARMO VALGEPEA, KUNAGINE EESTI KÕRGUSHÜPPE REKORDI OMANIK.

Sirje Pärismaa

Kui oktoobris Jõhvi gümnaasiumi
külastasin, oli osa mööblit ja teh-
nilisi vahendeid alles äsja kohale
toodud ja töömehed liikusid ringi.
Kuidas on lood praegu?
Meie kliimas on tähtsaim, et katus
on pea kohal ja majas soe (naerab).
Aga tegelikult pole see 21. sajandil
enam peamine. Liiga tihti loen artik-
leid, kuidas kool ei saanud õigeks
ajaks valmis, aga küll kuidagi saame
hakkama. Mul on nulltolerants selle
suhtes – konkreetsed inimesed pidid
ju vastutama. Kui nad ei teinud oma
tööd ära, kas nad töötavad oma kohal
edasi? Midagi on väga mäda Eesti rii-
gis. Kõik ju teavad, etkool algab 1. sep-
tembril.Aga meil ollakse harjunud, et
koolisüsteemis jäävad asjad pidevalt
hiljaks. Erasektoris võid oma raha eest
nii toimida, kuid riigi raha eest ei
tohi. Ma pole päri, et Eesti riik vaatab
sellele läbi näppude.

Meie kooli puhul oli tegu riigi,
kohaliku omavalitsuse ja RKAS-i ning
EAS-i segatellimusega. Ent keegi peab
protsessi juhtimanii, et asjad toimiks.

Kui tihti rusikaga lauale lõite?
Mis see aitaks? Mina saan käituda vas-
tavalt volitustele, mis mul töölepingu
ja kooli põhimääruse alusel on. Mul
puudusid kangid! Suhtlesin inimeste-
ga japüüdsin mõjutada.

Tamme gümnaasiumis oli sama
teema. Koondamislaines tuleks nüüd
vaadata, kes olid ametimehed, kes
toime ei tulnud, ja saata nad erasek-
torisse õppima. Aga ei julgeta midagi
teha. Käsi-peseb-kätt-süsteem toimib
– kui võtad endast rumalama alluva,
siis sinu taburet ju säilib.

Kas praeguseks on gümnaasiumi
töö täiesti käivitunud?
Istun juba kolmandat nädalat puh-
kusel ja süda on rahul, sest tean, et
süsteem töötab. Inimestel on eesmärk,
nad on motiveeritud jategutsevad, sõl-
tumata sellest, kas direktor on majas.

Kas kõik õpetajad on olemas?
Inimeste leidmine on lõputu protsess.
Koolisüsteemi üks häda on levinud
arvamus, et inimesed peavad püsima
ainult ühekoha peal. Ei pea.Liikumine
teatud aja takka on normaalne.Kuidas
saab õpetaja rääkida õpilastele välja-
kutsetest ja muutuvast maailmast, kui
ta ise on kogu aeg ühes ametis? See on
raamatujutt, mida keegi ei usu.

Ei julgeta midagi muuta. Suurte
süsteemide puhul kardetakse, et äkki
läheb täitsa tuksi. Ei lähe. Motivat-
sioon ju on, inimesed tahavad targe-
maks saada, uudishimu on selle mõõt-
ja. Lapsevanemad võitlevad selle eest,
et lapsed saaksid parema hariduse. Iga
riik tahab, etkodanikel läheks siin päi-
kese all hästi. Motivatsioon hoiab süs-

teemi elus, mitte maha pandud raud-
tee. Mängigem selle sees julgemalt.

Praegu räägitakse ministeeriumide
ametnike koondamisest. Miks peab
haridusministeeriumisüldse nii palju
ametnikke olema? Et valmistada ette
dokumente – need on ju vahendid
asja parandamiseks –, tuleks luua
hoopis meeskondi, kaasates koole.
See on mitu korda odavam ja siduv,
kui inimesed tunnevad, et osalevad
Eesti hariduspoliitika kujundamisel.
Ametnikud teevad agenda valmis ja
küsivad alles siis, mida sellest arva-
takse.

Mina teeksin ministeeriumi nii-
moodi ümber, et seal voolaks päris
veri, mis on hariduses tegelikult, aga
mitte siniveri.

Muutusi ei saa teha, kui ennast ei
muuda. Näita ise ette, siis julgevad ka
teised muutuda. Lamba järgi ei minda,
vaid seistakse kohapeal ja näksitakse
muru. Kui oled julge ja hakkad liiku-
ma, teevad seda sinu järel ka teised.
Nad pole enam lambad, vaid näljased
hundid. Kes keelab meil suuri muutu-
si teha? Eesti on väike riik, kompetent-
sus ja inimesed tööturul on olemas.

Mille poolest erineb riigigümnaa-
siumi juhtimine munitsipaalkooli
omast?
Kohaliku omavalitsuse ja kooli vahel
võib olla kahtemoodi suhteid – usal-
duslikke ning mõisa ja moonaka oma-

sid. Ministeerium on eeldatavalt kom-
petentsem kui kool. Kuid ministee-
riumi ja kooli suhe pole orgaaniline.
Ministeerium on konkreetne ja täpne
bürokraatlikes asjades, aga kas see tee
arendab kõige paremini Eesti haridust?
Sisuga tegelemiseks pole neil agendat.
Kuidas viia koolide kaudu ellu haridus-
poliitikat, mille oleme dokumentides
vastu võtnud? Senine kogemus näitab,
et väga palju sisulisi asju vajab töö-
koosolekuid, diskussioone, selle tule-
musel saab bürokraatiasse elu sisse
puhuda. Kas neil pole jaksu, aega või
ülesannetki, seda ma ei tea.

Milles tahaksite riigigümnaasiumi
juhina ministeeriumilt rohkem nõu?
Tähtis küsimus on meie haridussüs-
teemis mitte-eestikeelne õpilane.
Selle protsessi tulemuslik ja eesmär-
gistatud juhtimine on Eesti riigi stra-
teegiline küsimus. Pagulaste teema on
sellega võrreldes marginaalne.

Ministeerium proovib oma koole
mitte mingil juhul eristada munitsi-
paalkoolidest. Neil oleks justkui piin-
lik anda tuge, mida munitsipaalkoolid
ei saa. See on vale lähenemine.

Kui ministeerium oleks ilma oma
koolivõrguta, peaks ta suhtuma kõigis-
se koolidesse ühtemoodi. Aga koolipi-
daja rollis tuleb aidata saavutada oma
koolidel tulemusi ja panustada jõuli-
selt oma oskusteabe, ressursi, raha ja
mobiilsusega eelarve koostamisel.

Ministeerium ütleb, et kui raha
on vähe, siis peab koolipidaja juur-
de panema. Aga miks ta ise ei pane?
Ministeerium ei peaks kartma eris-
tuda, ta peaks olema teenäitaja. Ent
bürokraatia kardab erisusi ja tahab
standardeid, sest neid on väga lihtne
järgida. Süsteemides pole pioneere.

Mis on esimese poolaasta jooksul

Jõhvi riigigümnaasiumi direktorina
enim hämmastanud?
Hämmastav on see, et vene põhikoolist
meile tulnutest pole enamik võime-
line õppima 60% ulatuses eesti kee-
les samal tasemel kui eesti õpilased.
Midagi onväga mäda. Ja see jätkub,ma
pole näinud, et olukorra muutmiseks
midagi tehtaks. Selles pole süüdi laps
ega vanem, küsimus on süsteemis.

Kui lähen trenni ja minu kõrgus-
hüppe tulemus on 2.20, aga Ivanil
on 2.05 ja latt pannakse minu järgi,
mis välja tuleb? Mina saan edasi are-
neda, aga tema lööb peaga kogu aeg
vastu latti. Kui kaua ta siis vastu peab?
Millalgi lööb käega. Koolis on sama
situatsioon. Nõue on, et 60% ulatuses
peab vene laps õppima samal tasemel
ja sama kiiresti kui eestlane.

Mida siis teha, et vene laps saaks
põhikoolis eesti keele praegusest
paremini suhu?
Õppimine ei tohi olla vastumeelne.
Inimene omandab võõrkeelt puber-
teedieani efektiivselt. Kui mul oleks
võõrkeelne laps, paneksin ta kohe tei-
ses keeles suhtlema. Jutul, et ta ei
omanda siis emakeelt, pole alust. Kui
ta saab õppida emakeeles täismahus
kirjandust ja keelt ning kodus suhelda
emakeeles, saabki ta kätte selle, mida
on vaja teises keelekeskkonnas elades.

Juudid elasid üle mitmed režii-
mid, sest rääkisid kodus emakeelt.
Sünagoogis räägiti emakeelt, nad säi-
litasid oma kultuuri ja keele. Sellest
on piisanud. Pole mingit kartust, et
venelaneunustaks oma emakeele.

See on poliitiline otsus. Aga jänes-
tega on selliseid asju raske arutada.
Jänestega ju jahile ei minda, neid jahi-
takse. Kahjuks on meie poliitiline eliit
olnud selle koha pealt jänesed. Nüüd
ongi nii, et neid endid jahitakse, nad
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peavad kogu aeg vabandama ja otsi-
ma vastuseid, miks ei saa, pakkuma
pseudolahendusi, sest keegi ei julge
põhilahenduse juurdeminna.

Kuidas te oma gümnaasiumis maha-
jäänuid järele aitate?
Saame oma õpetajaid täiendavaltkoo-
litada, et nad õpiksid meetodeid ja
võtteid. Saame tõsta õpilaste motivat-
siooni. Iga lisatund, mis nad võiksid
võtta, suurendab õpilaste koormust,
nad väsivad ära, piir tuleb ette. Ei saa
öelda, et hakka nüüd kõvasti õppima.
Kui hakkame gümnaasiumis keele-
õpet tagant tõukama, tekitame vastu-
pidise efekti ja õpilasel jookseb juhe
kokku.

Pakume oma koolis võimalust juur-
de õppida, aga ega meil raha selleks
ole. Riigigümnaasiume rahastatakse
samamoodi kui teisi. Iga lisasendi
taotlemiselsaan ministeeriumisttava-
liselteitava vastuse – pole ette nähtud.

Meie ei saa luua lisatundideks ka
MTÜ-d, nagu teevad munitsipaalkoo-
lid. Riigigümnaasiumile on see kee-
latud.

Kas vene lapsed käivad ainetundi-
des siis eraldi?
Me ei saa eesti ja vene lapsi kokku
panna, sest nad ei saa õppida samal
tasemel. Loome separeerimise. See
tekitab eristumist ja niimoodi mõtle-
vadki nad pärast kooli, et ehk hoiame
omade hulka. Tegelikult peaksid noo-
red õppima koos, see oleks integrat-
sioon.

Hea meel on näha, etvabal ajal suht-
levad noored üha rohkem. Räägivad
omavahel segapudru keelt. Rääkigu
või hiina keelt, peaasi et suhtlevad.
Suhtlemine tähendab üksteisele silma
vaatamist. See on saavutus, mis teeb
suurt rõõmu.

Mis veel rõõmustab?
Meie maja on fantastiline! Arhitekt
Maarja Nummert on loonud uskuma-
tu teose. See on Eesti pärl, ma ei ole
Põhjamaadeski midagi sellist näinud.

Rõõmustab, et sain juba puhkusele
ja organisatsioon töötab ilma juhita.
Mina ei sega neid ja nemad mind.

Rõõmustab põnev kooliväline tege-
vus. Hirvo Surva hakkas meie kooli
baasil looma noorte meeste koori, et
meeskooridel oleks järelkasvu.

Õpilased, vanemad ja õpetajad
korraldasid heategeva kontserdi, et
korjata raha Daniel Levi kevadiseks
kontserdiks. Niisugune tegevus pole
raamatute ja klassiruumiga seotud,
inimesed loovad midagi.

Mäetaguse põhikool, mida enne
Jõhvi tulekut juhtisite, oli üle Eesti
tuntud nii uuenduste kui ka õpe-
tajate keskmisest suurema palga
poolest.
Ametisse asudes ütlesin õpetajaile, et
nende palk on kaks korda väiksem, kui
peaks olema, ja hakkan sedatööandja-
le tõestama. Seda ka tegin. Algul oligi
tähtis, et ütlesin välja oma seisukoha.

Poliitikute jutt palga tõstmisest

mõne protsendi võrra on naeruväär-
ne. Öelgu ausalt, et praegu pole polii-
tilist võimekust ja tahet otsustada
palka tõsta, aga ärgu mõnitagu.

Mäetaguse vald oli nõus maksma
rohkem, palgad olid vahepeal Eesti
kõrgeimad, see polnud eesmärk oma-
ette, vaid normaalne. Kõigil õpetajail
peaks olema selline palk. Kuidas saa-
vutada olemasoleva rahaga soovitud
eesmärk, on ökonoomika küsimus:
kui palju on vaja õpetajaid ja koole,
milliseid õpetajaid ja koolijuhte.
Mäng tuleb ümber teha.

Meil on väga häid inimesi, kes
töötavad mingi aja ega jõua rohkem.
Inimesed vajavad uusi väljakutseid.
Kui spetsialist erafirmas saab palga X
jakooliinimene X jagatudkahega, siis
saategi sellise tulemuse, nagu on.

Mäetagusel algatasite mitu kooli-
uuendust.
Mind kuulati koolis alguses nagu tul-
nukat – ise pole õpetajaks õppinud,
aga tuleb õpetama. Ma ei proovinudki
õpetada, vaid infot kätte saada, selle
ära sünteesida ja uuesti lauale panna.
Nende enda toormaterjalist pakkusin
toitu.

Ma polnud uuendaja, vaid rakenda-
ja.Kui ma näen, millised on inimeste
visioonid, siis ma realiseerin need.
Kui põld on valmis, on vaja ära teha.
Jalgpallimeeskond võib mängida ilu-
sat mängu, aga kui ta ühtegi väravat ei
löö, on tulemus kehv.

Mille poolest Jõhvi gümnaasium eri-
neb teistest koolidest?
Kas just erineb, aga üks siht, mida
tahame saavutada, on venekeelsete
inimeste integreerimine eesti ühis-
konda. See pole bürokraatlik termin.
Tahame sulatada klaasseina, et üks-
teisesse hakataks suhtuma kui ini-

mestesse. Siis pole neil enam piire ja
avaneb hoopis teine maailm.

Tahame tõhustada õppetööd. See
põhineb õpilase ja õpetaja motivat-
sioonil, nende sünergial. Liiprid on
paigas, aga teid, mille vahel valida,
on palju.

Kas ka Kohtla-Järvele mahuks riigi-
gümnaasium?
Kui oleks minu otsustada, siis mina
seda ei teeks. Meiekoolis on 52% lastest
valinud eestikeelse õppe ja 48% õpib
60% ulatuses eesti keeles. Emakeele
järgion õpilaste protsentuaalne jaotus
umbes 65:35 vene keele kasuks.

Kui teeme teise gümnaasiumi
samasse piirkonda, kes siis loob seal
lääne kultuuriruumi? Küsimus on
massiefektis. Võime luua kooli, aga
mis seal toimumahakkab?

Parem teeme ühe väga hea riigi-
gümnaasiumi jatoetame munitsipaal-
koole. Ida-Viru on eritsoon jasiin tuleb
eesmärgi saavutamiseks luua erila-
hendusi. Ei saa minna sama mudeliga
naguPärnus, Läänemaal või Tallinnas.

Aga meil ei julgeta otsustada. Nagu
ütlesin – meil istuvad jänesed ümber
laua. Nüüd tegeldaksegi tagajärgedega
jaotsitakse minilahendusi. Tuleb teha
erandeid. Kui ajalukku vaadata, siis
Siber oli Nõukogude Liidule pärast
Jermaki vallutust suur häda kaelas,
aga ka kullaauk. Küsimus oli, kuidas
seda hallata. Lahendus oli, et palgad
tõsteti seal mitmekordseks. Kui juba
N. Liidus saadi aru, et seda piirkonda
tuleb käsitleda teistmoodi, mida meie
siis siin ootame? Rahvuslik koosseis
on Ida-Virumaal 80:20. Kes pole siin
elanud, ei saagi aru.

Ma nimetan seda poliitiliseks arg-
püksluseks ning ka asjatundmatuseks
jarumaluseks. Ja siis kaitstakse end veel
sildiga: peame kohtlema kõiki ühte-
moodi. Ei pea! Peame kohtlema nii, et
saavutaksime soovitud tulemuse.

Aga ametnikele meeldib hoida
madalat profiili ja mitte vastutada.
Võiks võtta siis jubaroboti tööle.

Kui tihti mainite ära oma Ida-Viru
tausta?
Käisin Kohtla-Järvel ühes venekeelses
koolis õpilastega kohtumas, meenu-
tasin neile, et elasin siinsamas ja olen
sel koolimajal palli mängides vähe-
maltkaks akent sisse löönud. Oh, kus
lastele meeldis! Lisasin, et palli saime
alati kätte, aga vahele ei jäänud.

Kas teid viiski Ida-Virru tööle küp-
ses eas tekkinud patriotism?
Kui Mäetagusele läksin, polnud moti-
vatsioonitunne nii tugev, aga see on
kasvanud. Tänu sellele, et kuue aas-
taga pole Ida-Virumaal tehtud jõulisi
pingutusi selles suunas, et problee-
midele lahendusi leida. Kuus aastat
on pikkaeg, Teine maailmasõdakestis
viis aastat.

Mina komistasin Mäetaguse kuu-
lutuse otsa, tahtsinkooli tööle minna.
Kool on koht, kus on võimalik midagi
jõuliselt teha, noorte kaudu maailma
mõjutada.

Lapsepõlvekodu kaob inime-
se meeltes vahepeal justkui ära, aga
siis tuleb tagasi. Selline muutumine
toimus minus, aga siit on läinud ju
tuhandeid inimesi. Kuidas neid tagasi
saada? Väga lihtne – peavad olemaraha
jatingimused, missioon ja eesmärk.

Pooled juhtidest on siia sisse too-
dud, kohapeal neid pole, ajud voola-
vad välja. Kui juhtidele ei panustata,
siis oleme loll rahvas. Kadedus, väik-
lus ja oma konnatiigis istumine ise-
loomustab meid. Erksamad konnad
lähevad ära.

Peab olema julgust. Aga meil on
pigem nagu „Libahundis” – näe, sel
on juuksed mustad, ei ole ta ikka meie
verd.

Eelistame Mari Tiinale?
Absoluutselt. See lööb välja, sellest
on kahju. Kirjandustunnis ei ole vist
Kitzbergi piisavalt õpetatud või ei saa-
dud asjast aru.

MINA TEEKSIN
NIIMOODI
MINISTEERIUMI
ÜMBER, ET
SEAL VOOLAKS
PÄRIS VERI, MIS
ON HARIDUSES
TEGELIKULT, AGA
MITTE SINIVERI.

TARMO VALGEPEA CV
Sündinud 28. septembril 1957 Kiviõlis.
1964–1972 Kohtla-Järve 1. keskkool.
1972–1975 Tallinna spordiinternaatkool.
1975–1981 TPI, tööstusjuhtimise ja planeerimise eriala.
1985–1990 Pärnu täitevkomitee spordikomitee esimees.
1990–2011 ettevõtlus (toitlustus, kaubandus, kinnisvaraarendus).
2000–2002 Tallinna linnavalitsuse spordi-ja noorsooameti juhataja.
2009–2014 Mäetaguse põhikooli direktor.
Alates 2014 Jõhvi gümnaasiumi direktor.
Abielus, kaks last, üks lapselaps.
Hobi golfimäng.
Eesti kõrgushüppe rekordi omanik aastail 1983–1996 tulemusega 2.25,
kuulus NSVL kaheksa parima kõrgushüppaja sekka.

Jõhvi riigigümnaasium. FOTOD: SIRJE PÄRISMAA

ARVAMUSI
TARMO VALGEPEAST

Erki Nool
(sai kümnevõistlejana
Tarmo Valgepealt nõu kõrgushüppe
alal, praegu golfipartner):

Kui Tarmo mingi asja käsile võtab,
sukeldub ta sellesse, hakkab
pühendunult tegutsema. Heas
mõttes maksimalist, kes endast
ja samamoodi töökaaslastest
kõik välja pitsitab. Persoon, kes
meeldib väga paljudele, aga pal-
judele käib ka närvidele. Selliseid
pühendunud koolijuhte ja õpeta-
jaid võiks Eestis rohkem olla.

Mäetagusele minek oli natu-
ke üllatav. Liikuda 100% uude
valdkonda on päris julge otsus.
See nõuab ka bürokraatiaga
hakkama saamist, enda mina
allasurumist. Kõva väljakutse.
Mäetagusel sai ta suurepäraselt
hakkama, aga kahjuks poliitilis-
test mängudest ei pääse.

Jõhvi riigigümnaasiumi käima
vedamine on veel võimsam
värk. Mõnus, kui inimesed julge-
vad elus teha kannapöördeid.
Kindlasti oleks ettevõtluses
olnud lihtsam läbi lüüa.

Liisa Pakosta
(kolleeg Tallinna linnavalitsuses
töötamise ajast):

Tallinna abilinnapeana otsisin
personaliotsingufirma vahendusel
spordi- ja noorsooametile juhti.
Valgepea võitis konkursi, mingit
rolli ei mänginud tema kuulumine
teise erakonda ega avalik kriitika
senise mugavustsooni aadressil.

Ta seisis lausa raevukalt noor-
te õiguse eest liikuda ja kasva-
da terveteks täiskasvanuteks.
Tegime uued sporditoetused,
saimegi rohkem noori sportima.
Ega ta istuva eluviisiga kollee-
gidele ka väga halastanud. Mul
käskis kohe sportima hakata ja
keelustas energiajoogi. Olen talle
väga tänulik nii selle eest, mis
noorte heaks ära tehti, kui ka
hoolivuse eest kolleegide suhtes.

Allan Elerand
(sõber ja golfipartner,
endine kõrgushüppaja):

Tunnen teda juba päris kaua. Kui
ta midagi ette võtab, viib asja
lõpuni. Hästi nõudlik enda ja teis-
te suhtes. Nagu spordimeestel
ikka, on tal kõvasti tahtejõudu.
Varem mängisime koos golfi
rohkem, aga nüüd on ta kooliga
seotud. Esimesel aastal, kui män-
gima hakkasime, õpetas tema
mind. Nüüd on pigem vastupidi.

Meil on hea traditsioon,
mille Tarmo sisse seadis: tren-
ni sõpruskond saab senini igal
jaanipäeval kokku. Juba üle
kolmekümne aasta. Algul kor-
raldaski Tarmo neid üritusi,
aga nüüd teeme kordamööda.
Kokkusaamistel enam kõrgust ei
hüppa, oleme juba liiga vanad.
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HEATEGEVUS

Võrumaa laste jõulusoovid täitusid
HEATEGEVUSÜHING SAAGU VALGUS, MILLE LAULJA SIIRI
SISASK 1998. AASTAL RAPLAS ASUTAS JA MIS AITAB
TOIMETULEKURASKUSTES PEREDE LAPSI, ON LAIENENUD
NÜÜDSEKS KA JÄRVA-JAANI, PÄRNUSSE, VÕRUMAALE.
VÕRUS TEGUTSEB HEATEGEVUSKESKUS JÜRI TÄNAVA
POLIKLIINIKUMAJAS EELMISE AASTA SEPTEMBRIST ALATES.

Tiina Vapper

Võrumaa keskuse eestve-
daja Piret Haljend rää-
gib, et kooliaasta alguses
koguti Võrumaa vähe-
kindlustatud perede las-

tele koolitarbeid, hiljuti aga lõppes
suur jõulukinkide tegemise kampaa-
nia. Kingisaajad kõigist Võrumaa 13
vallast valiti välja valdade sotsiaal-
ja lastekaitsetöötajate, Saagu Valguse
Võrumaa keskuse vabatahtlike ning
teiste heade inimeste koostöös. Tänu
sellele saavad jõulukingi 360 last, kes
muidu oleksid pühade ajal võinud
kingipakita jääda.

Peredega võeti ühendust ja laste
käest küsiti, mida nad jõuluvanalt
kõige rohkem kingituseks ootavad.
Laste soovid ja vanused pandi kirja
ning need läksid üles Võrumaa Saagu
Valguse keskuse Facebooki lehele, kust
inimesed said valida, kellele nad taha-
vadkingituse teha. „Kõik lapsed leidsid
endale kõigest nädalaga heategija, kes
nende soovid täitis,” rõõmustab Piret,
kelle jaoks oli üllatus, et annetada soo-
vijaid oli nii palju. „See on imeline, et
inimesed on nii osavõtlikud. Meil on
siin peaaegu kogu aeg pisarad silmis.”

HEAD TEHA ON HEA
Ainuüksi nende paari tunni jooksul,
mis me Piret Haljendiga keskuses
juttuajame, käib seal mitu kingitoojat.
Võrus elav noormees, kellel endal veel
peret pole, on teinud kingid neljale
lapsele: viie-, kaheksa-, üheksa-aas-
tasele ning aasta ja kaheksakuuse-
le. Ta tunnistab, et mõtles hoo-
lega, mida kinkida, ning vee-
tis kaubanduskeskuses lausa
poolteist tundi. Kohe tema
järel tuleb naine, kes tahab
kinkida 15-aastasele neiule
kosmeetikatarbeid. „Töötan
ise kosmeetikapoes ja vaata-
sin, et see on minu võimalus,”
ütleb ta ning kiidab tänavust
jõulukinkide kampaaniat, mis
tema hinnangul on olnud suu-
repärane. „Mul on endal pühade
ajal palju parem ja kergem tunne,
kui olen midagi head teinud.”

Kõige rohkem on lapsed soovinud
jõulukingiks mänguasju – nukke, auto-

sid, legosid, puslesid, lauamänge. Aga
ka spordi-, joonistus- ja meisterdamis-
vahendeid, hügieenitarbeid, ehteid.
Üks 12-aastane tüdruk tahtis endale
elus esimest korda suurt mänguka-
ru. Viieaastane poiss palus jõuluvanalt
vikerkaarevärvilist poni. „Püüdsime
kõigi laste soovid täita,” räägib Piret.
„Vaevalt jõudsin Facebookis teada
anda, etüks laps tahabkalastustarbeid,
kui kohe oli kaks kinkijat, kes läksid
omavahel isegi vaidlema, kumb saab
selle kingituse teha. Ühele kunstikoo-
lis käivale neiule valmistas kinkija ise
molberti. Kaks last tahtsid endale pilli
– üks kannelt, teinekitarri. Kuna muu-
sikariistad on väga kallid, kingib meie
Varstu valla rahvalaulik Kadri Laube
ühele lapsele kandle asemel suvel toi-
muva viiepäevase rahvapillilaagri kin-
kekaardi. Teine saab jõuluvanaltkitarri
asemel seekord midagi muud, aga me
tegeleme mõlema lapse pillisooviga
edasi.”

JÕULUKINGIKS RAAMAT
Pireti sõnul läks inimestele väga
hinge, etkaks last soovisid jõuluvanalt
endale uusi talvesaapaid. „Kinkijad
leidsid, et ükski laps ei peaks nii prak-
tilist pühadekinki soovima, ja panid
mõlemasse pakki mänguasja. Peaaegu

igasse pakki oli lisatud ka maiustusi.
Oli ka neid lapsi, kes tahtsid jõulu-
kingiks raamatut. Üks 8-aastane tüd-
ruk palus jõuluvanalt konkreetselt
Andrus Kivirähki lasteraamatut. Ta
kirjutas, et armastab eesti kirjandust
ning et Andrus Kivirähk on tema lem-
mikkirjanik.”

Enamiku kinkidest, tublisti üle
kahesaja, tegid Võrumaa inimesed,
ülejäänud saabusid mujalt Eestist
ja isegi välismaalt. Kõige kaugem
kingisaatja oli Šveitsist. Tema valis
nimekirjast välja tüdruku, kes soovis
ükskõik millist säravat või sädelevat
asja, ning saatis talle sädelevad sukk-
püksid ja valiku patsikumme, lisaks
ühele traktorisõbrast poisile vahva
mängutraktori.

Praeguseks on keskuse tublid vaba-
tahtlikud kõik kingid kenasti ühesu-
gustesse paberkottidesse pakkinud ja
külge pannud sildid laste nimedega.
Pakkidel pole keskuse logo ega kinkija
nime, et kink tuleks tõepoolest nagu
jõuluvanalt.

ANNETUSED NÄOSAATEST
„Jõulupidu peame keskuse ruumi-
des 19. detsembril. On kuusk ja tuleb
jõuluvana, kes on samuti vabataht-
lik, katame pidulaua, jagame kinke,
mängime ja meisterdame,” kõneleb
Piret Haljend. „Kahjuks tuleb mõnest
vallast pakkidele järele sotsiaaltöötaja
üksi ning jagab need hiljem koha-
peal välja, sest ei leita võimalust lapsi
linna tuua. Jõuluajal võiks inimestel
siiski olla võimalus maakonnakesku-
ses käia.”

Võru polikliinikus pereõena töö-
tav aktiivne naine tegutses varem
Võrumaa lastekaitseühingus, mille
juhatusse ta praegugi kuulub, samuti
Võru naiste varjupaigas, kuid tunnis-
tab, et mõlemadväljundid jäidkitsaks.

„Arvan, et last saab aidata ainult siis,
kui aitame ka tema peret. Praegu

see võimalus on.” Võru keskuse
avamiseks saadi mullu tuhat

eurot stardirahaRaplas asu-
valt emaorganisatsioonilt,
teist sama palju annetas
„Su nägu kõlab tuttavalt”
võitnud näitleja Evelin
Võigemast. Tänavu
annetas SaaguValgusele
tuhat krooni näosaates
osalenud laulja Rolf

Roosalu, sellest neljan-
diku, 250 eurot, sai Võru

keskus.
„Augustis kolis keskus

polikliiniku kolmandalt kor-
ruselt alla keldrikorrusele, mis

oli vägahalvas seisus. Praeguseks
on remont tehtud ja lähiajal taha-

me ruumid ära sisustada,” jutustab
Piret. „Siin on mängutuba, puhketuba
ehk võro keeles latsitarõ, kus lapsed
saavad lauamänge mängida, puslesid
kokku panna ja koolitöid teha, köök
ja duširuum.Tulevikus tuleb ka nõus-
tamistuba, kus saab hakata loenguid
pidama jakoolitusi läbi viima.”

Kööki osteti hiljuti pliit ja suur
külmkapp. Piret on tähele pannud,
et kuigi toiduabi jagatakse inimestele
palju, ei oska nad sellega tihtipeale
midagi peale hakata. „Olen näinud,
kuidas pereema üritab kaerahelbe-
pakki maha müüa või viskab hoopis
minema. Paljud lapsed on vaegtoi-
detud ka seepärast, et söövad valesid
asju,” tõdeb Piret. „Hakkame lastele
õpetama, kuidas putru keeta, muna
praadida ja teisi lihtsaid toite teha,
ning saame neile võileibade asemel
sooja toitu pakkuda.”

Piretil on meeles, et eelmisel aastal
enne jõule minestas üks laps koolis
ära. Pärast tuli välja, et ta jättiskodus
toidu noorematele õdedele-vendade-
le, ise kannatas tühja kõhtu. „Ema oli
ula peal ja lapsed mitu päeva omapäi.
Mõni laps tuleb siia, tossud täiesti
katki, või pole tal kindaid või salli,
saame need talle siitsamast anda.
Lasteaiaõpetajatele oleme jaganud
sokke ja aluspükse, et neil oleks laste-
aias igaks juhuks väike varu.”

HUVIHARIDUS ON PRIORITEET
Saagu Valguse kõigi keskuste prio-
riteet on huviharidus. Piret teab, et
Võrust kaugemal elavatel lastel on
huviringis käia keeruline. Väikestes
kohtades ei ole treenereid, lapse kes-
kusesse sõidutamine on aga kallis.
Ka ei ole paljudel vanematel raha, et

ringide-trennide eest maksta, ja nii
võib lapse anne väikeses maakohas
kaduma minna.

„Kui keegi tuleb ja kurdab, et ei
jaksa mõni kuu lapse muusikakooli
või trenniraha maksta, üritame aida-
ta, ehkki see peaks olema eelkõige
siiski riigi ja omavalitsuse rida,” leiab
Piret.

Edaspidi tahab Võru keskuse rah-
vas hakata tegema lastelerohkem väl-
jasõite, näiteks viia poisid kalale. Üks
tänavune kingitegija oli Pireti sõnul
nõus huvilised suvel mootorpaadiga
sõitma viima. Soov on korraldada ka
mõni suvelaager, et lapsed saaksid
rohkem looduses olla.

MÕTTED JA UNISTUSED
Et head mõtted ja unistused ellu viia,
oleks keskusesse vabatahtlikke juurde
vaja, tunnistab Piret. Eeskätt osavate
kätega mehi, kes aitaksid teha liht-
samaid remonditöid ning parandada
mööblit, mis enamjaolt on anneta-
tud. Piretil endal on neli last: 21-, 17-,
11-aastased pojad ja kolmene tütar.
Abikaasa ja pojad on samuti kesku-
ses abiks käinud, ka väike tütar käib
emaga sageli kaasas. Piret usub, et
tänu sellele kasvavad neist hoolivad
inimesed.

Keskust aitab üleval pidada toe-
tuspood, kuhu inimesed anneta-
vad rõivaid, jalatseid, lauanõusid,
mööblit ja muid esemeid. Osa neist
müüakse odava hinnaga maha ning
kaetakse saadud raha eest keskuse
tegevuskulud, ülejäänu eest toetatak-
se abivajajaid. Ainult asjade müügi-
rahast kipub väheks jääma, mistõttu
Piret on mõelnud, et kui keskuse
üüri saaks maksta ära näiteks pro-
jektirahast, jääks laste ja perede aita-
miseks rohkem. Keskusele kulukski
ära projektide kirjutaja, sest tema ise
ei jõua põhitöö ja vabatahtliku töö
kõrvalt seda teha. Piret on ametilt
nõustamisõde, kes annab protseduu-
ride tegemise kõrval patsientidele
nõu ka eluviiside küsimuses ning
aitab lahendada sotsiaalseid problee-
me. Patsientide hulk, keda ta nõustab
ja aitab, on kaugelt suurem kui tema
oma nimistu.

Piret Haljend loodab, et saabub
aeg, kui inimesed harjuvad tegema
püsiannetusi. „Kui iga võrumaalane
annetaks kuus kas või ühe euro, teeks
see kokku 30 000. Paraku pole selline
komme Eestis veel juurdunud. Olen
tähele pannud, etkõige rohkem anne-
tavad inimesed, kes ise on abi saanud.
See, et ka tänavuse jõulukampaania
aitajate seas leidub kunagisi abivaja-
jaid, teeb rõõmu. Tänu sellele tunnen-
gi, et teen õiget asja.”

1460 KINGIPAKKI
MTÜ Saagu Valgus Rapla,
Järva-Jaani ja Pärnu keskus
tegid lastele pühadeks kolme
peale kokku 1100 kingipakki.
Kui lisada siia Võru keskuse
360 pakki, said Saagu Valguse
vabatahtlike abiga jõulukingi
ühtekokku 1460 vähekind-
lustatud pere last. Eelmisel
aastal oli neid 1350. Võrumaal
küsiti iga lapse kingisoovi per-
sonaalselt, kolmes ülejäänud
keskuses olid pakid sarnased
– igasse kotti pakiti hamba-
hari, hambapasta, pesuva-
hend, kudum (lapse vanus ja
mõõdud olid teada), mängu-
asi ja muidugi kommi. Nimelt
on heategevusühingu suurs-
ponsorid kommivabrik Kalev
ja lasteriiete tootja Lenne.

„Kõik lapsed leidsid endale kõigest nädalaga
heategija, kes nende soovid täitis,” rõõmustab
heategevusühingu Saagu Valgus Võrumaa keskuse
eestvedaja Piret Haljend. Kingitused on kõik kenasti
pakitud ja homseks jõulupeoks valmis.
FOTOD: TIINA VAPPER JA ERAKOGU

JULGEAIDATA!Väga
kahju on peredest

ja lastest, kelle vanema-
tel pole tööd võikes mõnel

muul põhjusel hästi toime ei tule.

Mul on hea meel, et leidub inimesi,

kes nende laste peale mõtlevad ja neile

pühade ajal rõõmu teevad. SaaguValguse

Võrukeskuses nägin, millise
pühendumise-

ga seal lastele kingipakke tehti, ja tundsin,

et tahan neid jõulude ajal toetada. Tean,et

Võrukeskuse vabatahtlikel on palju häid

mõtteid,kuidas laste eluhuvitavamaks ja

paremaks muuta ning igasugune toetus-

summa onabiks. Rahaannetuse saab

teha MTÜ Hoiame
Valgust kontole
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JULGEAIDATA!
Tartu

ülikooli kliini-
kumi lastefond onüks

vanimaid ja suuremaid üle-

eestilisi
heategevusorganisat-

sioone, mis on alates 2000.aastast

annetajate abiga toetanud haiglatele

seadmete soetamist ning sadu eriravi

või -hooldust vajavaid lapsi ja nende

peresid kokku ligi kolme miljoni

euroga.Lastefondi vahendusel on

võimalik haigeid lapsi aidata,

hakates püsiannetajaks
aadressil lastefond.

ee.

JULGE

Naeratus väikese murekortsuga
SA TÜ KLIINIKUMI
LASTEFOND TÄHISTAS
14. NOVEMBRIL
15. SÜNNIPÄEVA.
TEGUTSEMISAJA
JOOKSUL ON FOND
KOGUNUD MILJONEID
EUROSID ANNETUSI NING
AIDANUD TUHANDEID
LAPSI ÜLE EESTI.

Meeli Parijõgi

Lastefond asutati Tartu üli-
kooli kliinikumi juurde
eesmärgiga edendada laste
ravitingimusi kliinikumis,
kuid fondi tegevus on olu-

liselt laienenud ning põhitegevuseks
saanud laste koduse ravi toetamine.

15 aasta jooksul on fond heade ini-
meste abiga kogunud 2,8 miljoni euro
eestannetusi, millega on aidatud 1010
last. On soetanud rohkem kui miljo-
ni euro eest meditsiiniseadmeid ja
-vahendeid TÜ kliinikumile ja väike-
haiglatele, mis on aidanud veel tuhan-
deid lapsi üle Eesti.

Lastefondi tegevjuhi Sandra Liivi
sõnul on aastate jooksul näidatud
eeskuju ka vabatahtlike kaasamise-
ga ning seadusandluses saavutatud
muudatustega, et parandada haigete
laste elukvaliteeti.

Sandra Liiv on lastefondiga seotud
olnud kuus aastat. Ta alustas vaba-
tahtlikuna, tegevjuht on viimased
poolteist aastat.

Sandra meelest on Eesti inimene
väga lahke annetaja, aga tahab teada,
kuhu ja milleks tema raha konkreet-
selt kasutatakse. „Tema annetuse
taga on kaalutletud otsus. Eestlane
on skeptilise loomuga, aga kui tema
süda on kord võidetud, siis ta jääbki
hoolima. Näiteks kui ta näeb tele-
saates abi vajavat lastega peret, võtab
nähtut südamesse,” toob Sandra näite.
„Lisaks annetamisele näitab ta üles ka
edasist huvi pere käekäigu vastu.”

Meie praegune annetuskultuur
näeb Sandra silmis välja selline, et
abivajajaid toetatakse kõige rohkem
jõulude ajal. Siis korraldatakse hästi
palju mitmesuguseid heategevuskam-
paaniaid. Sandra pakub, et ühekordse
jõuluannetuse asemel võiks head teha
aasta ringi, annetades iga kuu väikese
summa.

Heategevusorganisatsioo-netuleb pidevalt juurde,
aga nad võiksid Sandra
arvates teha rohkem
koostööd, mis tagaks

annetusraha otstarbekama kasutu-
se. On ju vana tõde, et ühenduses
peitub jõud ehk ressurss on suurem.
Heategevusorganisatsioonide vahel
tuleb ette dubleerimist, aga Sandra ei
näe nii väikeses riigis nagu Eesti selle
järele vajadust. „Samas on valdkondi,
mis katmata. Näiteks noored, kes las-
tefondi toetuse east välja kasvanud,
aga kelle erivajadus ei kao sellest hoo-
limata kuhugi. Erivajadustega noor-
te peredele on selline olukord väga
murettekitav,” räägib Sandra tähelepa-
nuta jäänudabivajajatest.

„Juubeli puhul tegime kokkuvõt-
teid. 15 aasta jooksul on lastefond
kogunud üle 2,8 miljoni euro annetusi
ning aidatud 1010 last üle Eesti.

Rõõmustav, et tänu headele ini-
mestele on suudetud nii palju head
korda saata. Ilma toetajateta ei tee
ükski fond midagi. Muret teeb aga, et
toetuse vajajate hulk on hüppeliselt
kasvanud. Nii et lastefond naeratab,
aga väikese murekortsuga,” kirjeldab
Sandra lastefondi juubeliaasta mee-
leolu.

TÜ kliinikumi lastefondi tegevjuht Sandra Liiv fondi maskoti
Mõmmikuga. FOTO: TÜ KLIINIKUMI LASTEFOND

Toetame
asenduskodude
lapsi

Lastefondi 2015. aasta põhi-
kampaaniaks „Katkised hin -

ged” sai fond innustust
Tudulinnaasenduskodu toe-
tamisest viimase nelja aasta

jooksul, mille käigus selgus asendus-
kodus kasvavate laste vajadus psühho-
loogilise jaterapeutilise toe järele.

Eestis elab asenduskodudes roh-
kem kui tuhat last ning paljud neist
vajavad järjepidevat terapeutilist tuge.
Riigi tasandil on eesmärk luua asen-
duskodudes elavatele lastele võima-
likult sarnased tingimused tavapere-
des kasvavate lastega. Sel põhjusel on
asenduskodudele kehtestatud ettekir-
jutusi, nagu perepõhine hooldusmu-
del ning nõuded laste ja kasvatajate
suhtarvule peres. 11 asenduskodus on
ehitatud uusi peremaju.

Moodne maja ja head elutingimu-
sed on lapse arengule olulised, kuid
vaid suurepärasest elukeskkonnast ei
piisa. Vanemliku hoolitsuseta lapsed,
olgu neil kui tahes kenad asendusko-
dud, on seesmiselt katki ning nende
psüühilistest ja füüsilistest läbiela-
mistest tulenev mängib edasises toi-
metulekus suurt rolli. Läbielatu on jät-
nud nende hinge palju valusaid mäles-
tusi, kogemusi, vastuseta küsimusi,
tihti ka süütunnet. Seetõttu tuleb
katkiste hingede parandamisega põh-
jalikult tegelda. Asenduskoduteenus
peab hõlmama ka professionaalselt
läbi mõeldud terapeutilist abi.

Üheskoos saame asenduskodu-
sid toetada, et luua sealsetele lastele
nende üleelamistest hoolimata või-
malus ilusaks tulevikuks. Lastefond
pakub heade annetajate abiga asen-
duskodudele tuge, et lastele terapeuti-
list abi võimaldada.
Tudulinna asenduskodu
(MTÜ Maria ja Lapsed)
MTÜ Maria ja Lapsed on Ida-Virumaal
Tudulinnas asuv mittetulundusühing,
mille eesmärk on täita vanemliku hoo-
litsuseta jäänud laste põhivajadusi,
luua neile turvaline ja arenguks sood-
ne elukeskkond ning valmistada lap-
sed ette toimetulekuks täiskasvanuna.
Praegu elab asenduskodus 22 last.

Lastefond on toetanud Tudulinna
asenduskodu projekte. 2015/2016.

aasta projekt „Laste ja noorte turva-
liselt toetatud areng” on eelnevate
projektide jätk. Vaja on jätkata senist
tööd, suunata kasvatustööd ning või-
maldada lastele teraapilist abi koha-
peal. Senine teraapiline töö lastega
on andnud häid tulemusi. Lapsed on
õppinud negatiivsete tunnetega pare-
mini hakkama saama, vähenenud on
impulsiivne jaennastkahjustav käitu-
mine, üksteisega ollakse sõbralikud ja
hoitakse kokku.

Terapeudid toetavad ka kasvatajaid
ning nõustavad asenduskodu tööta-
jaid. Nende töö on olnud põhjalik ja
tulemusrikas, nad on kriisihetkedel
kättesaadavad, olenemata kellaajast
janädalapäevast. Terapeudid töötavad
Tudulinna asenduskodus kohapeal
kaks päeva kuus.

SA Elva Perekodu
SA Elva Perekodus elab praegu 35 last.
Palju üle elanud asenduskodu lap-
sed vajavad regulaarset psühholoogi
ja psühhiaatri abi. Lisaks on vaja käia
iga kuu eriarstide juures.

Elvas ei ole psühhiaatri ja muude
spetsialistide abi kättesaadav ning
seetõttu tuleb käia Tartus. Transpor-
dikulud on aga asenduskodule liiga
suured. Lastele vajalike tugiteenuste
tagamiseks vajatakse abi transpordi-
kulude katmisel.

Vinni perekodu
Vinni perekodus elab praegu 20 last.
Lapsed on emotsionaalselt ja sot-
siaalselt väga ebastabiilsed, hingeli-
selt traumeeritud ja elanud piirideta.
Keegi ei tea, mida nad on läbi elanud.

Oluline on järjepidev koostöö spet-
sialistiga, kes lapse saabudes koos
kasvatajaga tutvuks lapsega, aitaks
luua toetavat, hoolivat suhet ning hir-
mudest vabaneda.

Seni käisid perekodu lapsed
Rakveres täiskasvanutele spetsialisee-
runud psühholoogi ja eripedagoogi
juures,kuid neil puuduvad kogemused
asenduskodu lastega ja lastega üldse.

Perekodu vajab spetsialisti, kellel
on kogemused ja teadmised hingeli-
selt traumeeritud lastega töötamisest
ning kes on teadlik asenduskodulaste
eripäradest. Tööle asub väga kogenud
Pille Kriisa, asenduskodu vajab toe-
tust spetsialisti töötasuks.

SA Haapsalu
Hoolekandekeskus
SA Haapsalu Hoolekandekeskuse
asenduskodus elab 38 last, kellest 20
on puudega.

Kasvatajad puutuvad igapäevatöös
kokku väga erinevate kasvatuslike
ülesannetega. Lahendamist vajavad
probleemid on seotud õppetöö, kehva
suhtlemisoskuse ja halvakäitumisega.

Arusaamatused ja konfliktid on
tingitud laste keskendumisraskus-
test, tähelepanuhäiretest ning muu-
dest käitumis- ja arenguhäiretest.
Tihtilugu napib kasvatajatel teadmi-
si, kuidas neid probleeme lahendada
ning lapsi aidata.

Seetõttu vajatakse kogemustega
eripedagoogi. Teadmisi ja oskusi eri
olukordades toime tulemiseks vaja-
vad ka asenduskodu kasvatajad.

ALLIKAS: TÜ KLIINIKUMI LASTEFOND

KUIDAS SINA
AIDATA SAAD?
Hakates püsiannetajaks.
Ostes heategevuslikke
meeneid.
Tehes ülekande Tartu üli-
kooli kliinikumi lastefondi
annetuskontodele, lisades
selgituseks „Katkised hinged”:
Swedbank IBAN
EE682200221015828742,
SEB IBAN
EE261010220014910011,
Danske IBAN
EE403300334408530000,
Noreda IBAN
EE791700017000285384,
LHV IBAN
EE527700771000610813.

Helistades lastefondi
annetustelefonidele:
900 5025 – kingid 5eurot,
900 5100 – kingid 10 eurot,
900 5500 – kingid 50 eurot.

MINA JA VANA

Ei taha teada!
Mäletan üsna selgelt iga, mil
ma juba teadsin, et jõuluva-
na pole olemas, aga uskusin
temasse ikkagi. Teha seda pol-
nud lihtne: kingipakkide kaardi-
kestelt vaatasid vastu tuttavad
käekirjad – vanatädi kalligraa-
filist oli lausa võimatu kellegi
omaga segi ajada –, mõni kin-
gitus oli äratuntavalt minu onu,
kuldsete kätega puutöömehe
tehtud. Kord kuulsin köögiukse
tagant, kuidas isa küsis emalt:
„Kas Piret tõesti veel usub
jõuluvana?“ Küsimuse muigvel
toon tundus ketserlik ja ajas
vihale.

Otsustasin ikkagi edasi usku-
da. Tahtejõuga ja isa kiuste.

Tasapisi muutus tõsiasja-
de eiramine siiski võimatuks,
tahtejõust selleks ei piisanud.
Jupikaupa võtsin omaks, et jõu-
luõhtul ukse taha ilmuvaid kinke
pole hankinud, pakkinud ja
kaunistanud võõrad päkapikud,
vaid minu kõige lähedasemad
inimesed. Hoole ja armastusega.
See oli ka tore äratundmine.
Piret Klaus

Isa kingad
Jõuluõhtud veetsime vanaema
ja vanaisa juures, nääripidudel
käisime vanemate töö juures.
Aastal, kui olin just viieseks
saanud, lõppes pidu minu jaoks
traagiliselt. Olime poolteist
aastat noorema vennaga isa
töökoha nääripeol ja seisime
pikas kingijärjekorras. Kui tuli
minu kord näärivanale luule-
tust lugeda, tabas mind äkki
äratundmine – see muhe mees
on mulle tuttav! Need silmad,
see hääl ja need kingad

...
Appi,

need on ju minu isa kingad!
Uskumatu, et üldse suutsin
luuletuse ette lugeda. Terve
tagasitee koju nutsin lohutama-
tult. See oli isa, mitte näärivana,
nuuksusin. Ema vaidles vastu,
vend polnud millestki aru saa-
nud. „Need olid isa kingad,”
luksusin nutta. „Kullakene, sel-
liseid kingi on paljudel,” püüdis
ema mind ümber veenda. Raske
öelda, mis mind rohkem kurvas-
tas, kas ime kadumine või vane-
mate ebasiirus.
Tiina Vapper

Jõuluvanamäng
on rohkem
vanemate jaoks
Teadsin väga varasest lapse-
east peale, et jõuluvana ei ole
olemas ja järelikult ei saa ka
näärivana tõsiselt võtta. Sest
kuidagi juhtus nii, et nägin läbi
juba esimese meelde jäänud
jõuluvanamängu. Lapsesilm
oskas tähele panna mitut ise-
loomulikku detaili, mis olid pärit
n-ö hoopis teisest ooperist. Ei
hakka siinkohal täpsustama,
mida, miks ja kuidas. Läheks
liiga pikaks seletada. Ma ei saa-
nud siis olla vanem kui kolm ja
pool aastat. Teinekord on küsi-
tud, kas ma seega paljust heast
ja ilusast ilma ei jäänud, et jõu-
luvanasse ei uskunud. Vaevalt
küll. Sest ega ma päris uskmatu
ka ei olnud. Mäletan täpselt,
et uskusin kurja hunti, kes elab
metsa sees ja Punamütsikese
ära sööb.
Karl Kello
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KULTUUR

Üks aasta, kaks tüviteksti
Karl Kello

Kaheksasada aastat tagasi
öeldi välja kaks lauset,
kaks eestluse tüviteksti –

üks maailma ühes, teine
teises otsas; üks eesti,

teine ladina keeles. Ühe lause sõnas-
tasid saarlased, teise Rooma paavst.

Aprillist 1215 peaks pärinema tea-
daolevalt esimene lause eesti keeles,
mis leidnud jäädvustamist kirjasõ-
nas: „Laula, laula, pappi”, kirja pan-
dud Liivimaa krooniku Henriku käega
kümmekond aastat hiljem.

LAULA, LAULA, PAPPI
Kroonik Henrik kirjutab, et kui tsis-
tertslaste ordu preester Frederic sõitis
1215. aasta aprillis koos oma õpilase ja
mõningate liivlastega Toreidast Koiva
jõge pidi laevaga alla, et Riiga minna,
tungisid saarlased neile jõesuus kalla-
le, viisid oma röövilaevadega minema
ja kui preester hiljem „taeva poole
pöördunult koos oma õpilasega oma
palvetes issandale kiitust kuulutas ja
tänu avaldas, mõnitasidnemad, peks-
tes mõlemat oma nuiadega pähe ja
selga, lausudes: „Laula! Laula! Pappi!”
Seejärel piinati preestrit ja tema õpi-
last julmalt ja lõpuks tapeti, lüües
neile tapritega abaluude vahele, saa-
tes „nende hinged ilma mingi kahtlu-
seta taevasse märtrite osasaamisse”.

Mis nuiadega saarlased preestrit
ja tema õpilast pähe peksid? Tegu
pidi ilmselt olema rituaalsete nuiade,
võimu ja staatuse tähisega (vrd näi-
teks Willem Vallutaja ja piiskop Odo
nuiad 11. sajandist (Bayeux’ vaip);
vrd Friedrich Barbarossa nui,
millega ta ristisõjateele asus),
ilmselt mitte sõjanuiade või
tüüriaerudega (mida on ka
oletatud).

NAGU POJA MAAD,
NÕNDAKA EMAMAAD ...

Hilissügisel 1215, 11.–
30. novembrini toimus
Roomas Lateraani neljas
kirikukogu (osales nelisada
patriarhi, kardinali ja piis-
koppi ning kaheksasada abti),
suurim katoliiklaste nõupidami-
ne läbi aegade, kust võtsid osa ka
Liivimaa piiskop Albert ja Eestimaa
piiskop Theoderic. Lateraani kiriku-
kogu kutsuti väidetavalt kokku sel-
leks, et otsustada, mis saab Pühast
Maast: ristisõjad olid lõppemas ja
paavstil suur probleem, mis hakkab
toimuma Jeruusalemmas.

Kirikukogul pöördus Henriku
kroonika järgi kumbki kohalikest
piiskoppidest paavsti poole sõnade-
ga: „Nii nagu sina, püha isa, ei tüdi
oma pühaduse agarusega soosimast
Jeruusalemma püha maad, mis on
Poja maa, nõnda ei pea sa selgi kor-
ral jätma üksildusse Liivimaad, mis
on Ema maa, mida on senini sinu
lohutuste hoolitsusel paganate hulgas
laiendatud. Sest poeg peab oma ema
kalliks ja nii nagu ta ei taha, et ta oma
maa hukkuks, nõnda ei taha ta mui-
dugi, et ta ema maa ohtu satuks.” Mille
peale lausub kõrgeim ülempreester:
„Nagu Poja maad, nõnda püüame ka
Ema maad alati oma isaliku hoolitse-
mise innuga edendada.” See paavsti
ütelus on üks eestluse tugitsitaate.

Ausalt öelda, ega me ju ei tea, mis
osa oli Theodericil Vana-Liivimaa
pühendamises Maarjale ning eriti just
Poja maa ja Ema maa paralleelsuse
esiletoomises. Võimalik, et piiskop
Theoderic on ses asjas teenimatult
varju jäetud. Theoderic polnud mingi
mees metsast, vaid kuulus kohalike
ristisõdalaste kõrgseltskonda. Aastal
1202 asutas ta Riias templirüütlite
eeskujul Kristuse sõjateenistuse ven-

dade
vaimu-

liku rüütli-
ordu. Kristuse sõdalasvennad (hiljem
nimetatud ekslikult ja eksitavalt mõõ-
gavendadeks) mitte ainult ei seatud
sisse templirüütlite eeskujul, vaid
neid ka kutsuti templirüütliteks.

Theoderic oli aastast 1187 Toreida
liivlaste juures misjonäriks, 1211 sai
temast Eestimaa piiskop, ta hukkus
1219 Tallinna all. Tema oli see mees,
kes käis Roomas ristisõjabullasid too-
mas ja tundis seega vähemalt kahte
paavsti isiklikult, nii Innocentius III-t
kui ka tema eelkäijat Coelestinus III-t.
Theoderici saatel käis Roomas paavs-
ti juures Toreida liivlaste kuningas
Caupo – quasi rex Caupo. Hiljem tek-
kisid Theodericil liivlaste Caupoga
tõsised lahkhelid võimuküsimustes.
Eestimaa sai nende kummagi saatu-
seks – langesid mõlemad Eestimaa
pinnal ja eestlaste käe läbi.

EMA JA POJA MAAPARALLEEL
Eesti katoliku kiriku piiskopi Philippe
Jourdani, Theoderici n-ö mantlipä-
rija sõnul on päris selge, et paralleel
Poja maaga ei saanud lähtuda ainult
kohalikelt inimestelt, vaid see tuli just
kiriku autoriteedi kaudu: „Et paavst
mõtles ilmselt ise välja selle paral-
leeli – tähendab, see ei olnud sugugi
tavaline asi. Innocentius III suri mõni
kuu hiljem, nii võiks peaaegu öelda,
et need sõnad on jäänud tema testa-
mendiks” (vt ÕpL 04.09).

Püha Henriku sarkofaag (detail). Nousiaise kirik, Soome, 15. sajandi
1. pool. Kui ristiretkelised saabusid 1155/1156 Soome ajalooprofessori
Matti Klinge käsitletud Eesti-Soome mereriigi n-ö põhjaprovintsi,

seisis nende ees kujuteldavasti nuiamees draakonilipu all.

Ristivägi astub vastu nii draakoniväele kui ka müütilistele
sigasõdalastele. Käsikirjaillustratsioon 13. sajandi lõpust. Bremeni
Adami teatel kummardavad Aestimaa saare asukad lendavaid madusid
(dracones); Tacituse järgi eelistavad metsseakujutisi kandvad aestid
kasutada nuia. Seega on nende kahe pildi puhul põhimõtteliselt tegu
üsna samase müütilise ettekujutuse kunstilise kajastusega.

Eestlased
kirjasõnas
Aastal 98 jõudsid eestlased, õige-
mini meile nime andnud aes-
tid kirjutatud ajalukku. Rooma
ajaloolane ja kirjanik Publius
Cornelius Tacitus käsitleb aeste
(Aestii; Aestiorum gentes) teoses
„Germania”. Germaanlasedise kut-
susid aistideks kirde pool Wisła
jõge asuvaid rahvaid, tõenäoliselt
tänaste leedulaste/lätlaste ja eest-
laste esivanemaid.

Kroonik Bremeni Adam kir-
jutab ca 1070 Aestimaa saarest.
Sada aastat hiljem esitab paavst
Alexander III üleskutse ristisõ-
jakseestlaste vastu: 1170/1171/1172
pärit ristisõjabulla kutsub taan-
lasi, norralasi, rootslasi ja oja-
maalasi üles minema relvasta-
tud palverännakule eestlaste ja
teiste paganate juurde (Estonum
et aliorum paganorum). Ca 1180
on Inglismaal kirja pandud lugu
kahest Eesti ristitud noormehest
(duo iuuenes de finibus Estonum,
kes tulid palvetama Nidarosi
katedraali Norras püha Olavi
hauale. Ajaloolase Marek Tamme
sõnul annavad nad kohapeal kin-
nitust püha Olavi kultuse levi-
kust paganlike eestlaste juures,
mainivad kristlaste edukat sõja-
käiku nende maal ja vahendavad
imeloo sellest, kuidas ühe palve-
rändurist noormehe isa palvetas
raskes haiguses püha Olavi poole
ja pärast tervenemist ristiusku
pöördus. 13. sajandi alguses kasu-
tab Liivimaa kroonik Henrik sõna
estones ja Estonia, see kinnistub
maa nimetuseks ladina keeles.

Tacitus kirjutas, et aestide
hõimud „austavad jumalate ema.
Usu märgina kannavad nad mets-
seakujutisi: see tagab paremini
kui relvad või mis tahes muu
kaitse jumalanna austaja ohutu-
se isegi keset vaenlasi. Mõõku
kasutatakse harva, nuie sageli”
(tõlge Kristi Viiding). Mis tähen-
dab, et kuigi mõõgad on olemas,
kasutatakse pigem nuiasid. Nui
näib olevat jumalate ema kait-
sealuste atribuut. Kui kroonik
Henrik mainis saarlaste nuiasid,
sai üks ring võimalik et täis, ja
teine ring aastal 1857, kui järje-
pideva eesti ajakirjanduse rajaja
Johann Voldemar Jannsen võttis
kasutusele sõna „eestlane”.

Saksa-Rooma keiser Friedrich
Barbarossa suundub 1189
ristisõtta (15. sajandi
ettekujutuse kohaselt).

Piiskop Odo, William Vallutaja
poolvend, kihutab Hastingsi
lahingusse (toimus see aastal
1066).
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Jõuluvanale on tantsitud nii
kaerajaani kui ka nabatantsu

Meeli Parijõgi

Kas jõuluvanal ka päkapikud käivad?
Ikka panen sussi aknalauale lootuses
kommi saada. Päkapikud teavad küll,
et ega vanainimese suugi seinapragu
ole.

Millist luuletust on sulle Eestis kõige
rohkem loetud?
„Jõuluvana-punanina hüppas üle laua-
lina” ja„Jõuluvana, ärakära, anna kink
ja mine ära”. Ei oskagi öelda, kumba
rohkem. Mina teen nende salmide
peale ikka iga kord nägu, nagu poleks
sellist häbematust varem kuulnud.

Kas sul igav ei hakka, kui mõnes
peres aastast aastasse ühtesid ja
samu salme loetakse?
Hakkab küll. See on salmilugemise
mõttes muidugi haltuura, aga selle
pärast kingist ilma jättaka ei saa.

Aga mind on Eestis meeldivalt ülla-
tatud küllalt. Küll on loetud Underit,
küll Ilmar Trulli. Kõik luuletused
pole olnud jõuluteemalised ega peagi
olema, mul seda huvitavam. Üks
proua luges isegi „Kalevipoega”, et:
„Laena mulle kannelt, Vanemuine ...”

Ma ootasin huviga, kui kaugele ta
jõuab. Tervet eepost ära ei tulnud, aga
esimesed salmid olid peas.

Luuletuse lugemise asemel võiks
rohkem laulda või tantsida. Mulle on
tantsitud näiteks kaerajaani, tibutant-
su ja nabatantsu. Kui mind ennast
tantsima tiritakse, eelistan polkat.

Mida sa teed, kui kellelgi salm mee-
lest ära läheb?
Tavaliselt on inimene, olgu ta suur või
väike, siis nii hädas ja ehmunud, nagu
oleks suur õnnetus juhtunud. Igaüks
ei ole esineja tüüpi ja eriti suuremas
seltskonnas jõuluvanale salmi luge-
mine võib isegi soliidses eas inime-
sel hääle värisema võtta. Aga keegi ei
peaks ennast jõuluvana ees ebamuga-
valt tundma. Kui ma seda salmi tean,
ja sageli tean, siis loen kaasa võiduka

lõpuni. Kui ei tea, viskan mõne nalja
ja annan paki ikkagi. Vanainimene ja
mudilane saavadki patsilöömise eest
kingi kätte.

Mis siis saab, kui väike laps sind pel-
gab ja nutma hakkab?
Siis on kõige kindlam koht ema või
isa süles. Ohutust kaugusest piiludes
võib selle imeliku vanamehega, kes
tahab kangesti pakke jagada, isegi ära
harjuda.

Kas sa tänapäeval veel lapsi sülle
võtta julged?
Ainult lapsevanema kirjalikul loal.
(Naerab.)

Mis suhted sul venelaste külma-
vanaga on?
Heanaaberlikud. Pean tunnistama, et
olen talle Lumehelbekese pärast natu-
ke kade.

Milline on parim jõulufilm?
Ei möödu jõulusid, mil ei näidataks
filmi „Üksinda kodus”, aga mulle
meeldib „Visa hing” rohkem. Kes ei
tahaks päästa päeva lõpuks maailma.

Aga mis on su lemmik jõululaul?
Eestikeelsete sõnadega: „Taas sajab
valget lund väljas” ja ingliskeelsetega
„Ma unistan valgetest jõuludest”, aga
kuna kliima soojeneb, on järjest pas-
likum laulda mitte lumesajust, vaid
valgetest jõuludest unistamisest.

Paistab, et enamik eesti harju-
muspärasest jõulurepertuaarist tuleb
seoses kliima soojenemisega ümber
vaadata. Kuidas sa laulad härmas saa-
nidest ja sahisevast lumest, kui väljas
lirtsub pori ja sooja on viis kraadi.

Kuidas kliima soojenemisest hooli-
mata jõulumeeleolu säilitada?
Tjah. Muinasjutus „Kaksteist kuud”
ajas kuri võõrasema väikese tütarlapse
jaanuaris metsa maasikale. Ega see
tänapäeval nii võimatu missiooni-
na tundugi, kui detsembris õitsevad

Eestis mõnel pool krookused ja teisal
korjatakse kukeseeni. Aga pole mõtet
lasta ilmal jõulutunnet rikkuda. Tühja
sest termomeetrist! Süüdake küünlad,
kuulake jõulumuusikat, sööge jõulu-
toite ja olge koos lähedastega. Jõulusid
saab pidada ka palmi all.

Millistel rahvastel on kõige eba-
meeldivamad jõulukombed ja jõulu-
toidud?
Ükskord Rootsis murdsin putru pei-
detud mandliga hamba pooleks.
Hollandis olen mitu korda korstnasse
kinni jäänud. Kujuta ette, kui siiber
kinni on.

Ei ole nali terve jõuluõhtu ringi traa-
vida. Kuidas sa ennast vormis hoiad
ja mida Rudolfile söödad?

Ennast kosutan kaerahelbepudruga.
Rudolf saab kaeru keetmata kujul.

Kuidas külmarohust keelduda?
Jõuluvana eetika ei luba seda vastu
võtta, nii et parem mitte pakkudagi.
Olen öelnud, et Rudolf ootab nurga taga
japurjus peaga ei tohipõtragi juhtida.

Mis on kõige suurem kink, mida sa
oled pidanud vedama?
Džiip, sidusime selle Rudolfi saani
taha.

Mida sa ise jõulukingiks soovid?
Mulle piisab jõulumemme musist ja
saunamee purgist.

Mida sa suvel teed?
Ajan habeme maha ja võtan päikest.

FOTO: ERAKOGU MINA JA VANA

Hoobilt näärivanaks
35 aastat tagasi olin praktikal
Elva koolis. Ootasime nääripeo
algust, kui äkki teatas õppe-
alajuhataja, et näärivana jääb
tulemata ja pean rolli enda
kanda võtma. Polnud aega
mõelda, ammugi harjutada.
Õnneks oli kursusekaaslane
Inge, praegune Vastse-Kuuste
kooli direktor, nõus tulema
Pöialpoisiks ja nii me siis kahe-
kesi mitmesajapealise teismelis-
test tulvil saali ette sammusime.
Praktikajuhendaja jõudis veel
hõigata, et hüppa vahepeal kla-
veri taha ka.

Ärevus oli nii suur, et ei siis
ega praegu suuda ma etteas-
test meenutada midagi peale
selle, et välja meid ei vilistatud,
jutu vahele mängisin klaverit
ja lapsed laulsid kaasa. Senini
minu suurim auditoorium.
Sirje Pärismaa

Jõuluvana nimi oli
MetsaJuku
Minu lapsepõlve jõuluvana
oli Metsa-Juku, õige nimega
Johannes Mets. Metsa-Jukul oli
kõva hääl ning ta rääkis kohalik-
ku rannamurret, mis jõulumehe-
le imehästi sobis. Oma toredas
jõuluvanakostüümis ning valge
koheva habemega nägi ta välja,
nagu oleks just põhjanabalt
saabunud. Kaugelt paistis, et
see mees ei ajanud käsu korras
punast mantlit selga ja vilte
jalga. Ta vallutas juba uksel
ruumi jõulumehekarismaga ning
viskas käigult nalja nii suurte
kui ka lastega. Sooja huumori-
ga Metsa-Jukut hinnati jõulu-
vanaametis väga ning ta jagas
jõulurõõmu aastakümneid. Mu
vendki kutsus oma lapsepõlve
jõuluvana enda lastele jõuluvana
tegema, niikaua kui Juku veel
jaksas. Küllap ongi mitme põlve
jõuluvanaks olemine ühele jõu-
lutaadile suurim tunnustus.
Meeli Parijõgi
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EDUCA – haridusmess
kõigi tasemete koolijuhtidele,

aineõpetajatele, lasteaiaõpetajatele

Helsingi messikeskuses 29. ja 30. jaanuaril 2016

30.01 – Messikülastus koos seminariga laevas
Soome koolisüsteemist, õppekavadest, õpilaste motiveerimisest.

Info, kutsed ja messikülastuspaketid
Messukeskus Helsinki esindaja Eestis Profexpo OÜ

Tel 626 1347
www.profexpo.ee/messukeskus

KEEMIAÕPETAJATE
TALVEKONVERENTS

TARTUS
Kutsume keemiaõpetajaid osalema

Keemiaõpetajate Liidu ja
Bioloogiaõpetajate Ühingu

ühisel talvekonverentsil,
mis toimub 7. ja 8. jaanuar 2016

Tartus Biomedicumis ja
Tamme Gümnaasiumis.

Ürituse programm ja info
registreerimise kohta on kättesaadav

EKL-i kodulehel www.ekl.edu.ee.
Täpsem info Moonika Teppo,

moonika.teppo@ut.ee, 737 5082.

Otsin tööd kunsti-
õpetajana eesti õppe-
keelega tavavõi huvikoolis.
Oman kunstiõpetaja
erialal magistrikraadi.
Tööpakkumisedsaata aadressil
riina.kiviruut@gmail.com.
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Truudus ja need
teised tunded

Karl Kello

Jõulukuus1939 ilmus üks A.
H. Tammsaare kõige viimas-
test artiklitest – „Truudus”.
Just oli trükist tulnud
romaan „Põrgupõhja uus

Vanapagan”, kus Jumal saadab Kuradi
maa peale lunastajaks – välja selgi-
tama, kas inimesel on üldse võima-
lik õndsaks saada. Ja kui ei ole, siis
on inimene ebaõnnestunud ja tuleb
tagasi kutsuda. Oli väga külm talv.
Euroopas ja Soomes käis sõda, Vene
väed olid Eestis sees.

USK, LOOTUS, ARMASTUS
Tammsaare kirjutab, et truudus on
üks neid inimlikke voorusi, mida
ülistavad luuletajad, usukuulutajad,
ajaloolased, riigimehed ja moraali-
õpetajad: „Sellepärast, kui tahame
end tõelikult aidata, peame kasvata-
ma sisemist veendumust, et ainuke
meie õige pääsetee on truuduses oma
maa, oma rahva, oma keele, oma kul-
tuuri, oma omapära vastu. Kui meil
see tõetundmine puudub, siis ei või
meidkeegi aidata, sest me oleme nagu
hunnik liivateri, mida tuulepuhang
lennutab, või nagu suits, mis hajub
ilmaruumis.” Kust tema need sõnad
üles leidis, mis kehtivad eriti nüüd?
Tammsaare ajal teati veel, mis on voo-
rus. Praegu on kadumas isegi vooru-
se mõiste. Kui keegi võtaks näiteks
väärtuskasvatuse kontekstis rääkida
voorusekesksest kasvatusest (mis on

ometi olnud eesmärgiks läbi aegade),
seostuks see paljude jaoks heal juhul
voorusevöö temaatikaga.

Öeldavasti põhinevat riikide ja
oletatavalt siis ka sekulariseerunud
inimese käitumine suuresti kolmel
emotsioonil: alandus, hirm ja lootus.
See kolmik kõlksub otsapidi kokku
kolme jumaliku voorusega (usk,
lootus, armastus), aga ainult otsapi-
di. Alandus ja hirm tekitavad viha
ja lootusetust, mis kumbki on halb
abimees. Alandus usu asemel, hirm
armastuse asemel, jääb ainult lootus.
Mis ütleb Paulus: „Ent nüüd jääb usk,
lootus, armastus, need kolm, aga suu-
rim neist on armastus” (1Kr 13:13).

Praegu räägitakse aina väärtustest,
väärtuskasvatus on ka religiooniõpe-
tuse oluline osa. Vahest oleks siiski
põhjust rääkida pigem vooruspõhi-
sest kasvatusest? Eesti roomakatoli-
ku kiriku piiskop Philippe Jourdan
on öelnud, et see väärtuskasvatuse
jutt on hea iseenesest, aga veidi liiga
ebamäärane. Sest tegelikult ei tea me
kunagi täpselt, millest me räägime,
kui räägime väärtustest. Väärtuseks
võidakse nimetada asju, mis ei pruu-
gi olla kuigi suur väärtus. Kasvatuse
kontekstis tuleks eelistada pigem voo-
rusi väärtustele. Ei ole väärtusi, kui ei
ole voorusi (vt ka ÕpL 04.09).

Euroopa tsivilisatsioon on muu-
tunud Philippe Jourdani sõnul liiga
materialistlikuks ja vaimsed väärtu-
sed teisejärguliseks: „Materiaalsed
väärtused ei ole halvad ega valed, aga

oht on, kui need väärtused muutuvad
peamiseks – see, mida noored otsivad
elus. Sekulariseeerumine ja relativism
on probleem. Oleme kaotanud palju
oma väärtustest. Üritamevarjata seda,

mis on olnud meile varasemalt tähtis,
sh kristlus. Vooruste kasvatus aitab
inimest – noort inimest või täiskas-
vanut – elada praktiliselt ja konkreet-
selt väärtuste järgi. Väärtused vajavad

tugevust ja konkreetsust, mida vooru-
sed neile annavad.

Voorused väljendavad, missugune
on inimene päriselt ja milliste takis-
tustega igaüks kokku puutub. Kuulus
prantsuse filosoof René Descartes
ütleb, et moraalsus on teadmise küsi-
mus: kui piisavalt selgitada, mis on
õige ja mis vale, hakatakse käituma
moraalselt õigesti. Kuid lähtuda tuleb
siiski inimese olemusest, mitte teoo-
riast. Pole mõttekas arvata, et asjade
seletamisega muutub inimene heaks.
Ka revolutsionäärid väidavad, et ini-
mene on sündides puhas, ent tradit-
sioonid rikuvad teda, sh kirik ja reli-
gioon. Kõik revolutsioonid on olnud
verised, sest nad lähtuvad inimese
kontseptsioonist, mis ei ole reaalne.”

JÄÄDA TRUUKSPÕHIMÕTETELE
Philippe Jourdan: „Iga inimese tegu
on mingil moel seotud nelja inimliku
ehk kardinaalse voorusega: arukus,
tugevus, õiglus, mõõdukus. Neile vas-
tanduvad teadmatus ehk ignorantsus,
nõrkus, ebaõiglus ja mõõdutundetus.
Teadmatus ei tähenda, et inimesel
puudub igasugune teadmine, vaid et
talle arusaadavad moraalsed printsii-
bid ei realiseeru – just arukus/tar-
kus aitab meil konkreetses olukorras
langetada õigeid otsuseid. Iga laps
vajab, et õiglus ja headus valgustaks
tema südametunnistust. Tugevus ja
nõrkus tähendavad, et inimene küll
teab, mis on õige ja mis vale, aga ei
talita selle järgi – ka iga laps peab
õppima ületama nõrkust oma sees.
Tugevus kui voorus väljendab seega
mitte füüsilist, vaid moraalset tuge-
vust – meelekindlust jääda truuks
oma põhimõtetele. Mõõdukus pole
sama mis askeetlus. Praegu, kus igal
pool on palju stiimuleid ja ahvatlusi,
tuleb mõõdukusele eriliselt tähelepa-
nu pöörata. Tarbimise vaim on lausa
uskumatu.”

Philippe Jourdan: „Väärtused on nagu ilus päike, mis asub väga kaugel.
Kool mitte ei anna väärtusi, vaid õpetab, kuidas neid reaalsuseks muuta,
arendades oma sisemist potentsiaali.” FOTO: RENE RIISALU / WIKIMEDIA

Usundiõpetuse mitu palet

Seadus eristab erakoolides
antavat ühest religioonist
lähtuvat usuõpetust ning
pluralistlikust käsitlusest
lähtuvat usundiõpetust

munitsipaalkoolides. Siinne artikkel
puudutab just viimast. Riiklik õppe-
kava piiritleb aine eesmärgid ja sisu,
jätteskonfessionaalsed lähenemised
erakoolide pärusmaaks.

Religioon on mitmetahuline näh-
tus, hõlmates ajalugu, õpetust, riitusi
ja moraali, kunsti; haarates inime-
se kõiki meeli, mõjutades üksikini-
mest kui ka terveid ühiskondi, ris-
tudes poliitika, majanduse ja inim-
geograafiaga. Nõnda võimaldab see
mitut lähenemistka usundiõpetuses.
Tehtud valikud peegeldavad ühelt
poolt õpetaja isikupära ja haridust
ning teisalt ka piirkondlikku erisust.
Näiteks õpetaja, kellel on ajalooha-
ridus, pöörab tihti suuremat rõhku
muistsetele religioonidele; kunstiha-
ridusega inimene aga läheneb aine-
sele klassikalise ja kaasaegse kunsti
kaudu. On õpetajaid, kes lähenevad
religiooni laiale fenomenile ilukirjan-
duses leiduvate religiooni käsitlevate
motiivide vahendusel, ning teisi, kes
kasutavad diskussiooni ergutajana
katkeid filmidest. Algklassides ergu-
tavad lood eri traditsioonidest reflek-
teerima oma väärtushinnangute üle
ja kunst tiivustab looma ja ennast väl-
jendama.Kirjeldatud erisused puudu-
tavad niisiis aine sisu jametoodikat.

Paradigmaatiliselt võib aga usun-
diõpetuses eristada kolme lähene-
mist:
• „võõra” religiooni kohta õppimine;
• „teise” religiooni uurimine;
• religioonist lähtuv enesearenda-

mine.

Enamik õpikuid toetab eelkõige
esimest lähenemist. Sellise käsit-
luse järgi on religioon uskumuste,
normide, tavade ja institutsioonide
süsteem, mille keskmes on jumali-
keks, pühadeks või üleloomulikeks
peetavad jõud ning inimese ja kõik-
suse suhteid reguleerivad põhilised
väärtused. Selline „võõra” religiooni
õppimine annab kindla struktuuri,
võimaldab religioone jakonfessioone
üksteisest eristada. Religioone käsit-
letakse kui terviklikke ja suhteliselt
muutumatuid nähtusi. Religioone
vaadeldakse eelkõige väljastvaatleja
pilguga, kasutatakse domineerivale
kultuurile omast ning tuttavat mõtte-
raamistikku – Eesti kontekstis seku-
laarset lähenemist.

„Teise” religiooni uurimisel leiab
õpilane ennast religioonist ümbrit-
setud alal kogu selle autentsuses,
vasturääkivuses, elavas ja muutlikus
mitmekesisuses, nagu see elus ette
tuleb. Ta on huvitatud eelkõige vii-
sist, kuidas religiooni praktiseerijad
sellest aru saavad, uurib religioo-
ni selle sisemises mitmekesisuses
ja autentsuses. Selles lähenemises
kasutatakse õppimisel etnograafili-
si meetodeid, külastades kohti, kus

usku elatakse, ja kutsudes tundi
külalisi, kes on valmis oma usust
mõjutatud elust kõnelema. See või-
maldab õppijail avardada arusaamu,
panna tähele, kuidas inimesed oma
igapäevases toimimises usulisi mär-
gisüsteeme kogevad ja mõtestavad.

Kolmanda lähenemise puhul
kasutatakse eri religioonidest tule-
vat ainest mitte eesmärgina, vaid
pigem hüppelauana, et otsida vas-
tust enda jaoks olulistele küsimus-
tele. Neutraalsus ja objektiivsus on

üldhariduseskindlasti olulised, kuid
kui õpitut kogetakse liiga neutraalse,
umbisikulise, kiretu ja kirjeldavana,
ei lähe see õppijatele korda. Budistlik
kaheksaosaline tee, seitse katoliku
sakramenti, viis islami alussammast
– kui need sügavad teoloogilised
kontseptsioonid pole seotud tähen-
duse küsimustega, jääb see noorte
jaoks vaid mõttetuks faktipuruks.
Ernst Nipkow soovitab religioonide
õppimisel keskenduda selle asemel
küsimustele, mis on olulised nii õpi-
tud religiooni järgijatele kui ka noor-
tele, kes seda õpivad. Taoline fookus
laseb mõista religiooni nähtusena,
mis tegeleb suurte ja oluliste elu-
küsimustega.

Praeguseks on usundiõpetuse
mõju uuritud Eestis mitmel tasandil
– on tehtud nii üksikute koolide ja
õpetajate kui ka üleriigilisi uurin-
guid. Lisaks on Eesti osalenud kol-
mes rahvusvahelises uuringus kooli-
õpilaste arusaamade kohta religioo-
nist ja usulisest mitmekesisusest.
Kõik need kolm lähenemist toetavad
omal viisil hariduslikku eesmärki
valmistada õpilasi ette eluks, saada
hakkama üha kirjumaks muutuvas ja
globaliseeruvas maailmas, kus koh-
tumine teise religiooniga ei ole enam
pelgalt teoreetiline võimalus. Ilmselt
võimaldab nende kolme kombineeri-
mine parimal viisil omandada osku-
sed usulises mitmekesisuses navi-
geerimiseks, oma maailmavaateliste
tõekspidamiste üle reflekteerimiseks
kui ka empaatiliseks suhtumiseks eri
maailmavaadete ja religioonide esin-
dajatesse.
Olga Schihalejev
Tartu ülikooli religioonipedagoogika
dotsent

NOORTE HOIAKUD MUUTUVAD
Läbi viidud uuringud ei toeta levinud arvamust, et usundiõpetus
teeb õpilasi usklikumaks, küll aga muutusid noorte hoiakud ühelt
poolt analüüsivamaks ja teisalt sallivamaks, pidades ühiskonnas
olemasolevaid usulisi erinevusi mitte ainult normaalseks, vaid ka
huvitavaks. Nende uuringute tulemusi on kajastatud eesti keeles nt
Olga Schihalejevi arvamusloos Postimehes (16.07) „Usundiõpetuse
võlud ja hirmud”; artiklites „Kas usundiõpetust peaks kart-
ma?”, Ene Narusk (toim), Eesti piirkondlik areng. 2012. Tallinn:
Statistikaamet, „Koolinoorte arusaam religioonist ja maailmavaate-
lisest mitmekesisusest”. Kristlik Kasvatus, 1/2011 ja mujal.

Olga Schihalejev.

Usundite
uurimisest koolis
Olen usundiõpetuses uurimistöid
juhendanud jubaüle 15 aasta. Teemad
on olnud mitmekesised, alates J. R.
R. Tolkieni raamatute usundiloolisest
taustast ja tänapäeva noorte libahun-
dikujutelmadest kuni satanismi käs-
kude analüüsini.

Seni pole ma veel tuvastanud sar-
nast mustrit uurimistöö teemani jõud-
miseks. On õpilasi, kes tulevad oma
kindla teema või teemadega, mõnel
on teada laiem valdkond jne. Tavaliselt
pakun ka omalt poolt välja neliviis
võimalust, mida koos arutame. Ning
ikka juhtub, et uurimistöö kirjutamise
käigus algne teema muutub.

Ühe kitsama valdkonnana on mind
alati huvitanud õpilaste teadmised
religioonidest ja nende usulised aru-
saamad. Olen sellel teemal gümnasis-
tidele ka uurimistöö teemasid välja
pakkunud. Esimesed andmed on ole-
mas juba rohkem kui kümne aasta
tagant ning nüüd saab uurida õpilas-
te usuliste seisukohtade muutumist
ajas. Kirjeldatud valdkonnast pärineb
ka tänases Õpetajate Lehes ilmuv
Ilmar Uduste artikkel, mis baseerub
tema uurimistööl.

Mõned huvitavad uurimused on
sellest temaatikast lähtuvalt lähiaas-
tatel plaanis. Näiteks sain mõni aeg
tagasi endale materjali, mis lubab
heita pilgu aastatetaguste Eesti koo-
lilaste teadmistesse religiooni kohta.
Nimelt viidi 1934. aastal läbi ülimalt
põhjalik test, kus uuriti 1700 õpilase
usuteadmisi. Plaan on seda testi väik-
sema arvu õpilastega korrata. Täitsa
põnev, missugused on tänapäeva õpi-
laste teadmised, võrreldes umbes 80
aasta taguste õpilaste omadega.

Toomas Jürgenstein
Hugo Treffneri gümnaasiumi
usundiõpetuse õpetaja
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Missugune on
gümnasistide usk

Ilmar Uduste
abiturient

Mõistmaks tänapäeva
globaliseeruvat maail-
ma on usuline haridus
kahtlemata oluline. Ka
EELK peapiiskop Urmas

Viilma kinnitas oma hiljutises adven-
dikõnes, et nii mõnedki aktuaalsed
probleemid tulenevad religioossest
harimatusest.

Hugo Treffneri gümnaasiumis on
pakutud usundiõpetust juba kaks-
kümmend aastat. Et õpin reaalklassis,
pole usundiõpetuse kursused mulle
kohustuslikud, kuid silmaringi laien-
damiseks otsustasin nendest siiski
osa võtta. Usundiõpetuse (edasi UÕ)
tundidest tekkis huvi ka Eesti usuli-
se olukorra vastu, seetõttu otsustasin
gümnaasiumi lõpetamiseks vajaliku
uurimistöö teha sellel teemal. HTG-s
oli juba varem koostatud uurimistöid
õpilaste religioossuse kohta. Õpetaja
Toomas Jürgenstein pakkus välja või-
maluse läheneda minu uurimistöös
pisut teise vaatenurga alt: uurida õpi-
laste usulisi vaateid pisut spetsiifili-
semalt ning selgitada välja, kuidas UÕ
mõjutab õpilaste usulisi seisukohti.

VARASEMAD UURINGUD
2013. aastal koostasid Toomas
Jürgensteini juhendamisel uurimis-
töö Kaidi-Lisa Kivisalu ning Mari Liis
Velner. Selles uurisid nad abituuriu-
mis (12. kl) eri õppesuundade usku-
musi eraldi. Kokku küsitleti 147abitu-
rienti: reaalharust 56, loodusharust 35
jahumanitaarharust 56 õpilast.Küsiti,
missugune variant on usuliselt õpila-
sele kõige lähem. Vastusevariandid
olid „Jumal”, „Kõrgemad jõud”, „Ei usu
midagi” ning „Muu”. Kõige levinum
uskumus küsitletud õpilaste seas oli
usk kõrgemasse jõudu, mille oli vali-
nud 48% humanitaarharu, 20% reaal-
haru ja 37% loodusharu õpilastest.
Levikult teine populaarseim vastus
oli „Muu”, selle valisid reaalklassidest
37,5%, loodusklassidest 37% ja huma-
nitaarklassidest 22%. Mitte millessegi
uskumine oli kolmas suurim vastu-
sevariant ning see oli levinuim reaal-
harus (37,5%). Humanitaarklassides
ei uskunud midagi 16% õpilasi ning
loodusklassis 37%. Usk jumalasse oli
kõige vähem levinud, seda tunnistas
humanitaarharust vaid 14% õpilasi
ning reaalharust 5%. Loodusklassis
polnud ühtegi õpilast, kes tunnistaks
jumalasseuskumist.

TÄNAVUSED TULEMUSED
Minu uuringus küsitleti HTG-sse astu-
nud kümnendaid klasse enne (67 õpi-
last) ja pärast (63) UÕ esimese kursuse
läbimist. Kõigepealt selgus, et õpilas-
te kokkupuude religiooniga oli üsna
minimaalne.Küsimusele „Mis on teie
suhereligiooniga?” vastas 22%, et nad
ei mõtle selle peale üldse. Kõige roh-
kem valitud vastus oli „Vahepeal puu-
tun sellega kokku”, 70%, ning ainult
8% vastas, et religioon on suur osa
nende elust.

Järgnevalt said õpilased valida
uskumusi. Kõige populaarsemaks
osutus valik „Ei oska selgitada” 30%-
ga. Võib-olla levinuim uskumus õpi-
laste seas oli usk suuremasse jõudu
peaaegu ühe viiendikuga vastustest.
Peaaegu sama palju õpilasi, 18%, vas-
tas, et nad ei usu millessegi. Usku
jumalasse või jumalatesse tunnistas
15% õpilastest. 9% tunnistas, et ei
hooli usust. Oli ka vastusevariante,
mille olid lisanud õpilased ise. 4%

vastas, et usk endasse on nende jaoks
kõige olulisem. 2% uskus vaimudesse
ning 1% ei soovinud oma usku aval-
dada.

Järgnevaltküsiti, kas nad seostavad
ennast mõne tuntud usu või seisuko-
haga. 34% õpilasi vastas, et ei seosta
ennast ühegi usu ega seisukohaga.
Agnostitsism (seisukoht, mis ei pea
teadmist usulises valdkonnas või-
malikuks) osutus õpilaste seas kõige
populaarsemaks seisukohaks 22%-ga.
13% õpilastest vastas, et nende usku
on raske defineerida ning seetõttu ei
saa nad ühegi seisukohaga seostuda.
Ateistideks nimetas ennast 10% õpi-
lastest. Peaaegu sama suure osakaa-
luga oli õpilaste seas luterlus 9%-ga.
Järgnesid vastused, mis õpilased olid
ise lisanud. Budismi põhimõtteid
eelistas 3%. Realism, üldine kristlus
(ei eelistatud luterlust, katoliiklust
ega õigeusku), ebausk ja õigeusk olid
kõik võrdse osakaaluga 1% juures.
Nagu ka eelmise küsimuse juures, ei
soovinud avaldada oma usku 1% õpi-
lastest.

USUNDIÕPETUSE MÕJU
Pärast usundiõpetuse esimese kursu-
se lõppu esitasin samad küsimused
õpilastele uuesti.

Noorte uskumused ei olnud kuigi
palju muutunud. Usk suuremasse
jõudu tõusis UÕ läbimisega 8% ning
oskamatus selgitada oma uskumust
langes 5%. Usust mittehoolimine
langes 3% võrra. Võib ettevaatlikult
väita, et UÕ läbimine annab õpilas-

tele selgema vaate enda uskumustest
ning aitab endas usulisi veendumusi
avastada. Samas suurenes ka õpilaste
religioossus, kasvas just usk mingisse
suuremasse jõuduvõi jumalasse.

Kõige märgatavamad muutused
olid agnostitsismi ning ateismi lan-
gus, vastavalt 12% ning 3%. Suurenes
õpilaste hulk, kes ei seostanud ennast
ühegi usu või seisukohaga, 34%-lt
tõusis see 46%-ni. Samuti oli pisut
rohkem õpilasi (3%), kelle usku oli
nende arvates raske defineerida.

Kordusküsitluses said õpilased
anda ka oma otsese hinnangu UÕ
mõju kohta. 28% vastanuist kinni-
tas, et nende suhtumine usunditesse
ei muutunud. 62% tunnistas, et nad
muutusid tolerantsemateks (mõni
oli märkinud, et just islami suhtes),
6% noortest kinnitas, et nad hakka-
sid kaaluma ühinemist mõne usuga.
Lisaks tekitas UÕ mõningates õpi-
lastes huvi religioossete küsimuste
vastu: 2% mainis, et see süvendas
soovi ülikoolis teoloogiat õppida ning
sama palju õpilasi märkis, et UÕ teki-
tas huvi uurida teisi usundeid ning
lugeda nende kohta kirjandust.

KOKKUVÕTTEKS
Õpilaste religioosne maailmapilt on
kirju, seal esineb palju mittetead-
mist, ebakindlust ja otsinguid ning
UÕ aitab õpilastel vaateid pisut kor-
rastada. Küllap tuleb pidada usuõpe-
tust koolis vajalikuks, kuna see aitas
muuta õpilasi sallivamaks eri uskude
ning kultuuride suhtes.

JÕULUMÄLESTUS

Minu lapsepõlve jõuludest
Tiit Salumäe
EELK piiskop, Haapsalu Püha
Johannese koguduse õpetaja

Kuna olen sündinud
jõulude esimese püha
hommikul 1951, siis on
jõulud mulle läbi aega-
de olnud nii Kristuse

kui ka enda sünnipäev. Isa oli
minu sündimise ajal Kodavere
koguduse õpetaja. Mulle on jutus-
tatud, et jõuluõhtul pärast juma-
lateenistust öelnud ema: nüüd on
aeg minna Tartusse. Isa leidnud
siis kohaliku veoauto ja sõit läks
lahti. Ilmale tulin jõuluhommikul,
kui isa luges prohvet Jesaja teksti:
„Meile sünnib laps, meile antakse
poeg...”

Jõulude tähistamine viieküm-
nendatel aastatel maaoludes
Kuusalus, kus isa oli selleks ajaks
kirikuõpetaja, oli päris üldine.
Mäletan, et kiriku juures lasipuu
küljes oli üsna palju hobuseid.
Kord viis juhatuse esimees ka
mind hobusega sõitma – kulju-
sed helisesid ja lumi lendas. Uhke
tunne oli. Seda pilti ei unusta iial-
gi. Lapsena mäletan, et kui tavali-
selt oli lastel kaks päeva, mil nad
said kingitusi – sünnipäev ja jõu-
lud –, siis minul olid need päevad
koos. Nääripühad mind enam ei
puudutanud, kuigi klassikaas-
lastele tõi kingitusi veel nääri-
vana. Sünnipäev ja jõulud koos,
eks see oli rõõm, kuid vahest tegi
ka pisut kurvaks. Kasvasin üles
Kuusalu ajaloolises pastoraadis,
kus oli olnud omal ajal pastoriks
keelemees Eduard Ahrens ja tema
juures käis külas Elias Lönnrot.
Tundsin ja hindasin seda auväär-
set sidet eriti jõulude ajal. Suures
saalis oli kõrge jõulupuu ja jõulu-
vana ei jätnud meie kodu kunagi
vahele. Mu vend Ivar-Jaak Salumäe
meenutab raamatus „Minu elu
kirjades ehk Nõukogude postitee-
nuse au ja häbi” (Tallinn 2014):
„Jõuluõhtud Kuusalu pastoraa-
di saalis olid alati suure kuuse,
küünlasära, laulude ja kingituste-
ga. Vähemalt ühte korda mäletan
ma, et meil käis ka Jõuluvana ise,
ja kui ta oli ära läinud, siis tuli isa
õue poolt uksest sisse ja ma jutus-
tasin talle õhinaga, et nii kahju, et
tajust sel ajal pidi väljas käima; et
nüüd ta ei näinudki, et meil käis
Jõuluvana.”

Enamasti siiski jättis Jõuluvana
kusagile kingikoti, millega tihtioli
kaasas ka kiri. Üks seesugune on
1957. aastast. Ümbrikule on suu-

relt kirjutatud „Kuusalu kirikla” ja
siis järgneb pikk ja raskesti loetava
vanainimese käekirjaga kirjutatud
kiri:

„Jõuluvana kodus, advendiajal
1957. a.

Tere, Kuusalu pere!
Mul oli tänavu kindel nõu ise

teie poole tulla. Tahtsin teiega
mõne sõna päris isiklikku juttu
ajada. Teid on vast küll kiita, küll
laita. Kiita küll rohkem kui laita.
Lapsed õpivad koolis, nagu ma
koolimajast järele pärisin, kau-
nis hästi. Lea on ikka vist kõige
tublim, Ester hoiab ka oma joont,
ja Jaak kõlbab praostiameti jaoks
hästi. Ainult on vaja ruttu hakata
õppima võõraid keeli. Need tar-
gad raamatud on ju enamasti kõik
võõrastes keeltes, niipalju kui ma
olen kuulnud: heebrea ja kreeka
ja ladina ja mis kõik. Ja see pikk
mees Rein, või kuidas ta oli, teeb
ka kuuldavasti ikka sõitu, tagurpi-
di käik sees. Saab näha, kui kaua
ta nii vähja moodi ronib. Rutikene
parandagu ilusasti oma silmad
ära ja joogu kõvasti kalamaksa õli,
ja andku teistele ka. Ja kodus ta
olevat muidu kaunis hoolas, aga
natuke turtsakas ja tujust ära.
Panin talle pakki ühe pudeli rohtu
– päält määrida.Aga Peremees Tiit
las vaatab ikka hoolsasti kõigi üle,
et asjad korras oleksid.

Suurte kohta oleks ka palju
ütelda – aga ei ole parajaid sõnu.
Te olevat seal tubli töö ära tei-
nud, kiriku soojaks teinud ja ei tea
mis kõik. Ega ei olegi imestada,
kui on nii kanged meistrid. Kaks
tarka meest olevat kohe Tallinnast
käinud rohtu toomas, et nii igaks
juhuks haigeks ei jää.

Noh, see olgu nii omavahel.
Aga nüüd pean lõpetama.

Annan paki seekord ühe mehe
kätte, kes sinnapoole läheb. Lubas
ära viia ja mitte hiljaks jääda.

Tervisi kõigile! Jõuluvana.”

Kord küsiti minult,
kas jõululapsena on
elu olnud kergem.
Vastasin, et minu elu
on olnud meeldiv.

Olen elanud huvitaval ajal. Nii
sündmusterohket ja pöördelist
aega kogeda, nagu Eestis on olnud,
pole kaugeltki tavaline. Näha ühe
süsteemi kokkuvarisemist; näha,
kuidas maailmas muutuvad inim-
suhted ja olud – kui see ka ei pane
inimest uskuma Jumala vägevus-
se, siis kas miski veel üldse võib
inimese hinge puudutada!

Nuku ristimine: 1. reas naabritüdruk Malle, tema süles ta vend
Peep, nukku hoiab süles õde Lea. Taga seisab Tiit Salumäe, kes
oli selle nuku ristija. Pilt on tehtud Kuusalu pastoraadis jõulupuu
ees aastal 1958 või 1959. FOTO: ERAKOGU
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JOHANNES KÄIS 130

Kasvatada
džentelmeni

KONSERVATIIVSED RINGKONNAD NIMETASID JOHANNES KÄISI
PUNASEKS PROFESSORIKS. AGA VÕIB-OLLA OLI TA HOOPIS
ANGLOFIIL, KÜSIB KOOLIAJALOOLANE ILMAR KOPSO.

Raivo Juurak

TSAARIAEG
Johannes Käis oli juba noore mehena
kooliuuendaja, märgib Ilmar Kopso.
Enne esimest maailmasõda Riias
Aleksandri gümnaasiumis looduslu-
gu õpetades hakkas ta seal õpilastega
õppekäike ja loodusvaatlusi tegema,
seadis sisse loodusloo kabineti ja väi-
detavalt oli esimene Tsaari-Venemaal,
kes võttis koolis õppevahendina kasu-
tusel kinofilmi.

Esimese maailmasõja rinde eest
evakueeriti Aleksandri gümnaasium
Riiast Venemaale Vologdasse. Seal
tõusis Käis – mittevenelane ja koha-
likele justkui võõras – juba mõne aja
pärast Vologda rahvahariduse insti-
tuudinõukogu esimeheks.Kuid varsti
tekkisid tal konfliktid ja lõpuks sun-
niti ta oma kohalt lahkuma. Vologda
instituudi nõukogu protokollid
(nende koopiad olid nõukaajal aastaid
pedagoogika teadusliku uurimise ins-
tituudi direktori seifis varjul kui Käisi
kompromiteeriv materjal) kinnitavad,
et kohalikud bolševikud süüdista-
sid teda instituudist „mustasajaliste
pesa” tegemises, sandarmi- ja papi-
poegade õppimavõtmises, poliitilises
passiivsuses jne. Käis vastas, et pole
midagi valesti teinud, kuid oli valmis
oma kohalt lahkuma. Instituudi nõu-
kogu oli aga Käisi poolt ja leidis, et ta
peaks jätkama. 1920. aastal tuli Käis
punaste võimu eest siiski Eestisse.

EESTI AEG
Eestis võeti Käis tööle haridusmi-
nisteeriumisse ja seejärel sai temast
vastavatud Võru õpetajate seminari
direktor. Võru aeg oli ilmselt kõige
õnnelikum periood Käisi elus. Ta
sai oma ideid üsna vabalt realiseeri-
da ja Võru seminarist kujunes Eesti
kooliuuenduse lipulaev, kust sirgus
hulganisti reformpedagoogika põhi-
mõtteid rakendavaid õpetajaid. Kuid
1930. aastal Võru seminar suleti ja
ühe põhjusena toodi välja, et Käis
olevat oma õpilastele punast maail-
mavaadet peale surunud ja muutnud
seminari „sotside pesaks”. Kuigi Käis
oli Vologdas bolševismi olemust väga
hästi tundma õppinud ja selle eest
Eestisse põgenenud, süüdistas tolla-
ne haridusminister Nikolai Kann teda
sotsialismi ideede levitamises.

Peapõhjus, miks Võru seminar
suleti, oli reform õpetajakoolituses:
üritati minna üle gümnaasiumi-
haridusele põhinevaile pedagoogiu-
midele. Suleti ka Rakvere ja Läänemaa
õpetajate seminarid, Tartu ja Tallinna
seminarid muudeti pedagoogiumi-
deks. Võru seminaris tuli küll sotsia-
listlikke meeleolusid ette, kuid mitte
Käisi pärast. Põhjus oli pigem selles,
et õpetajate seminarides said noored
tasuta keskhariduse ja lisaks tasuta
õpetajakoolituse, samal ajal kui güm-
naasiumid olid tasulised. Loomulikult
kogunes tasuta seminaridesserohkem
vaesemat ja seega vasakpoolsemalt

meelestatud noorust. Üks selline vae-
sest perest pärit õpilane oli Ferdinand
Eisen. Ilmar Kopsol on meeles Eiseni
ühe seminarikaaslase ütlus: „Sellal
kui poisid mängisid võrkpalli, istus
Värdi voodil ja luges Marxi.”

Ilmar Kopso on vestelnud sel tee-
mal Võru seminaris õppinud Heinrich
Margiga, kes oli viimane Eesti eksiil-
valitsuse peaminister ka presidendi
ülesannetes. Mark kinnitas, et Käis
kellelegi vasakpoolset ideoloogiat
peale ei surunud, küll aga tundsid nii
õpilased kui ka õpetajad, et „kapten oli
laevas” – Käisi sõna koolis maksis ja
see sõna kaitses uut Eesti kooli, mitte
tollaseid äärmuslikke ideoloogiaid.

NÕUKOGUDE AEG
Kõige halvemini läks Käisil just nõu-
kogude võimu ajal. Pärast 1940. aasta
juunipööret kutsuti ta Tallinna hari-
duse rahvakomissariaadi metoodi-
kaosakonna juhatajaks. Seega paistis
ta uuele võimule sobivat. Kuid peagi
selgus, et tema naine ei sobinud.
Johannes Käis abiellus veebruaris
1941 oma kauaaegse armastuse Anette
Budkowskyga, kes oli varem töötanud
koos temaga Võru õpetajate semina-
ris, kuid olnud ka Võru naiskodukait-
se juhte.KasvatusteadlaneAleksander
Elango on rääkinud masendavast päe-
vast, mil Käis jõudis Tallinnast koju
Tartusse ja leidis eest tühja kodu –

Anette Käis oli küüditatud. Käis ei
saanud iialgi teada, kuhu tema naine
viidi ja mis temast sai. Kuidas sai olla
punane mees, kelle armastatud naise-
ga punased niiviisi käitusid?

Kuid järgnes veel üks löök ja seegi
just punase võimu poolt. 1946. aastal
avaldas Käis oma artiklid raamatus
„Valitud tööd”. Algul võeti see vai-
mustusega vastu. Tollane Tartu üli-
kooli pedagoogika kateedri juhataja
Aleksander Pint arvas, et selle raama-
tu eest peaks Johannes Käisile andma
pedagoogikakandidaadi kraadi.

Siis aga helistas keegi keskkomi-
teesse, et Käisi raamatus on kodanlik
pedagoogika, mis ei omista tähelepa-
nu distsipliinile, jätab kõrvale kom-
munistliku kasvatuse, ei mobiliseeri
võitlusse kodanliku natsionalismi
igandite vastu jne. EKP keskkomitee
bürool arutati asja ja keelati Käisi raa-
mat ära. Tollele ajale iseloomulikult
oli just Irkutskis hariduse saanud selt-
simees Pint pärast seda otsust Käisi
raamatu üks aktiivsemaid kritiseeri-
jaid.

Julgemad haritlased, nagu Ferdi-
nand Eisen, Heino Liimets, Viivi
Maanso, Harald Reinop, pöördusid
1966. aasta märtsis EPK keskkomi-
tee poole palvega vaadata läbi Käisi
pärandi uurimist takistavad 1946
antud ebaõiged hinnangud tema
loomingule. Pöördumisele vastust
ei tulnud. 1978. aastal tegid Eisen ja
Liimets taas samalaadse pöördumise.
Tulemus: Eisen pidi andma allkirja
paberile, millega lubati Käisi töidküll
uurida, kuid mitte avaldada.

Ilmar Kopso märgib, et vähemas-

ti 1930. aastate lõpust on märke, et
Käis oli pigem anglofiil. 1938. aasta
artiklis „Kooliuuendustöö isiksuse
kujundamisel ja sotsiaalse kasvatuse
teenistuses” toob Käis maade võrd-
luse: Taanis on vabadus, kuid pole
korda. Saksamaal on kord, kuid pole
vabadust. Venemaal pole kumbagi.
Inglismaal on mõlemad. Ja siis Käis
küsib: mis on meie kasvatuse eesmärk.
Ta vastab, et eesmärk on toetada noore
inimese kasvamist džentelmeniks,
kes on vaba ja iseseisev, kuid arvestab
ka oma kohustustega ühiskonna ees.
Samalajal nõuti nii pruunil Saksamaal
kui ka punasel Venemaal hoopis truu-
alamliku kodaniku kasvatamist.

HOONE JA SELLE KARNIISID
Käisi juures võib täheldada püüdu
valitsevate režiimidega kohaneda,
märgib Kopso. Selle selgitamiseks
võrdleb Kopso Käisi hariduskäsitust
hoonega, mis aastate jooksul kuigi
palju ei muutunud. Selle hoone vun-
damendiks oli inglaslikult vastutus-
tundliku indiviidi kasvatamine, aas-
tate jooksul lisandus sellele tugevam
sotsiaalne mõõde. Seevastu hoone
väliseid karniise püüdis Käis aeg-ajalt
tõesti võimu nõuetega vastavusse viia.
Enamasti muidugi edutult. Näiteks
Saksa okupatsiooni ajal kirjutas ta
oma kolleegile Edgar Oissarele, et on
saanud valmis ühe loodusõpetuse töö,
mis peaks sobima kokku „praegusaja
vaadetega” ehk siis tollase Saksa peda-
googikaga. Tegelikult sattus Käis Saksa
okupatsiooni ajal hoopis mõneks ajaks
vanglasse ja elas seejärel venna talus
juhutöödest. Karniiside kohendami-
sest polnud abi. Ka Nõukogude oku-
patsiooni ajal toimetas ta oma „Valitud
töödes” ilmunud artiklid „praegusaja

vaadetele” vastavamaks, kuid raamat
keelati ikkagi ära.

Kopso on vestelnud sel teemal
Ferdinand Eiseniga, kes oli Johannes
Käisi hea sõber. Eisen ei mõistnud
Käisi nende kohandamiste pärast
hukka. Eisen ütles, et eesti õpeta-
jad on otsinud läbi ajaloo, mis tahes
võimu ajal kättesaadavaid võimalu-
si, et Eesti hariduselu kuidagi edasi
viia, ja seda tegi ka Käis. Eisen oli ka
see, kes taasiseseisvunud Eestis Käisi
artiklid nende õigel kujul „Eesti mõt-
teloo” sarjas avaldas.

Nõukogude ametnikele ei meeldi-
nud eelkõige Käisi põhimõte, et õpila-
ne sammub ees ja õpetaja tarbe korral
vaid aitab ja juhatab teda – nii pidi

kasvama iseseisev ja kriitiliselt mõt-
lev inimene. Tollalkeerles kõik Stalini
kui suure juhi ja õpetaja ümber ja nii
pidi ka õpetaja klassis olema suur juht
ja õpetaja.

Pärast „Valitud tööde” ärakeelamist
lubati Käisil toimetada edasi ajakirja
Nõukogude Kool. Ta oli ka koolide
inspektor ja Tallinna õpetajate ins-
tituudi lektor. Tema artiklid jäid aga
keelatuks. Pärast Käisi surma 1950.
aastal juhtus aga see, et uued õpeta-
jaks õppijad ei saanud enam ta nimegi
teada. Punane režiim oli Eesti peda-
googilise mõtte ühe suurema edasivii-
ja täielikult maha vaikinud.

EUROOPA AEG
Ilmar Kopso märgib lõpetuseks, et
Soomes teati Johannes Käisi omal
ajal ilmselt paremini kui Nõukogude
Eestis. Käis tutvustas enne sõda kor-
duvalt oma ideid Soomes, õppis seal-
sete kolleegidega suheldes soome
keele selgeks, korraldas Eesti ja Soome
õpetajate ühiseid koolitusi, kutsus
soomlasi Eesti koole vaatama jne. See
kõik jättis jälje ja tänane Soome kasva-
tusteadlane Martti Hellström kirjutab
oma blogis, et Soome haridust mõju-
tasid aastatel 1920–1945 kõige rohkem
Dewey jaMontessori ning Salo jaKäis.
Hellström annab oma blogis isegi
Käisi haridusmudeli põhjaliku kirjel-
duse. Teine maailmasõda lõi ka Soome
tollase koolisüsteemi rööpast välja ja
nii küsivad Hellströmi tänased kom-
menteerijad, miks Käisi põhimõtteid
Soomes uuesti rakendama ei hakata.

Ilmar Kopsol, kes on rahvusraa-
matukogu digiarhiivi spetsialist, on
hea meel teatada, et Johannes Käisi
juubeli lähistel saab suurt osa tema
raamatuist vabalt lugeda Eesti rahvus-
raamatukogu digitaalarhiivis Digar –

seda haridus- ja teadusministeeriumi
lahkeraha toe tõttu.
Vaata ka http://pedagogiikkaa.
blogspot.fi/2010/04/
johannes-kais-vaikuttajahahmo.html.

VALITUD MÕTTEID JOHANNESKÄISI ARTIKLITEST
Uues koolis on olulise tähtsusega õpilase aktiivsus, isetegevus, ise-
seisev töötamine.
Õpetaja peaks vahetevahel ja mitte harva hoiduma õpetamast, et
anda õpilasele tõuget iseseisvaks huvipäraseks õppimiseks.
Õiges kasvatuslikus olukorras sammub õpilane ees ja õpetaja tarbe
korral vaid aitab ja juhatab teda.
Iga õpetaja-kasvataja ülimaks püüdeks peaks olema võimaldada
õpilastele töös ikka, kui see aga vähegi võimalik on, nende omaalga-
tust, lähtumist oma huvidest, iseseisvat sihimääramist.
Õpetajal on „targa” inimesena suur kiusatus väljendada oma tahet ja
tegevushimu, nii et õpilane on sunnitud jääma passiivsesse seisun-
disse rohkem, kui see on soodus tema arengule.
Meie püüe on asendada tavaline õpperaamat tööraamatuga, mis
arendab tööjuhiste abil õpilase sihiteadvust ja iseseisvalt töötamise
oskust.
Heal õpetajal õnnestub üsna kergesti omaenda huvid ja soovid õpi-
laste huvideks ja soovideks transformeerida.
Omaalgatusliku ja viljaka arenemise eelduseks on vabadus ja rõõ-
mus meeleolu.
Töörõõmule peab õpetaja ennast hädakorral sundimagi. Nukruse
peab ta võitma. Isikliku valu maha suruma, sest talle usaldatud õpi-
lased nõuavad rõõmsat õpetajat.
Kui moodne kasvatus püüab säilitada õpilase individualiteeti, et õpi-
lane saaks isiksuseks arendada, siis on mõistetav, et hindama peab
ka õpetaja individualiteeti.
Kus tegutseb tugev ja loov õpetajaisiksus, nihkub didaktiliste reegli-
te mõju isegi teisele kohale.

Valiku tegi Raivo Juurak
Allikas: Johannes Käis, Kooliraamat, Eesti mõtteloo sari, Ilmamaa 2004

20. novembril tähistati Innove Hiiumaa saalis Johannes Käisi
130. sünniaastapäeva. Käisi selts andis sel puhul oma aktiivsematele
liikmetele üle aasta- ja juubelipreemiad. Fotole jäid Käisi seltsi
praegused ja varasemad juhatuse liikmed ning Käisi preemia
laureaadid läbi aegade: (vasakult) Tiiu Kiudorv, Kai Võlli, Maia Punak,
Aina Alunurm, Kaja Lepik, Eve Vaigu, Anne Koppel, Anu Sarap,
Eha Jakobson, Veronika Varik. FOTOD: RAIVO JUURAK, EPAM-I ARHIIV
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Johannes Käisi aasta
Tänavu möödub 130 aastat Johannes Käisi
sünnist ja 25 aastat temanimelise seltsi asuta-
misest. Sel puhul on Käisi seltsi liikmed kirju-
tanud mitmeid tekste, millest üks osa on täna
siin lehes, teine ilmub aga Johannes Käisi
seltsi kodulehel https://johanneskais.
wordpress.com/.

Kodulehelt leiab näiteks Rosma haridus-
seltsi liikme ja Johannes Käisi preemia lau-
reaadi Külli Volmeri intrigeeriva artikli „Käis
ja Steiner – pedagoogi ja filosoofi kokkupuu-
tepunkte”. VanaVõrumaa muuseumide pea-
varahoidja Arthur Ruusmaa kirjutab peda-
googilisest ühingust Võru seminar artiklis
„Võru Õpetajate Seminari tegevusest 1930–
1940. aastail”. Eesti pedagoogika arhiivmuu-
seumi peavarahoidja Marga Lvova valgustab
üksikasjalikult, kuidas läks Johannes Käisil
Vologda õpetajate instituudi juhina, artiklis
„Vologda vastuolud”, koolieelse lasteasutuse
direktor ja Johannes Käisi seltsi liige Aina
Alunurm uurib artiklis „Käisilik alushariduse
õppekava”, kui palju avalduvad Johannes
Käisi pedagoogilised printsiibid tänases las-
teaia õppekavas.

Lisaks leiab seltsi kodulehelt Käisi põhjali-
ku eluloo, tema olulisemad artiklid, ülevaated
suvekoolidest, konverentsidest, kirjutamisvõist-
lustest, koostöösidemetest ja paljust muust.
Raivo Juurak

Johannes Käis Läti Limbaži
kooli õpetajana 1906. aastal.

Johannes Käisi preemia
Johannes Käisi preemia asutati 26. detsemb-
ril 1985 Põlva rajooni Eduard Vilde kolhoosi
juhatuse otsusega ja seoses Johannes Käisi
100. sünniaastapäevaga. Tänaseks on seda
preemiat välja antud 30 aastat. Esimesed
laureaadid olid endine haridusminister
Ferdinand Eisen ja Põlva legendaarne kooli-
juht Paul Lehestik. Tänavu 20. novembril anti
Johannes Käisi preemiad välja juba kolme-
kümnendat korda. Kogu selle aja jooksul on
Käisi preemiate väljaandmist toetanud Peri
põllumajanduslik osaühing (endine Eduard
Vilde kolhoos). Et just põllumehed Käisi seltsi
toetavad, tundub loogiline On ju Käis ka ise
mõtisklenud: „Aednik või viljakasvataja teavad
väga hästi, et kasvab ainult elujõuline taim ja
puu. Kasvatus on seega kasvama panek ...”

Julgen arvata, et Eestis on vähe nii pikaajalist
koostööd nagu Johannes Käisi seltsil Peri põllu-
majandusliku osaühinguga. Käisi selts tänab Peri
osaühingu meeskonda ja soovib neile edu!
Aina Alunurm
Johannes Käisi seltsi juhatuse esimees, Johannes Käisi
nimelise preemia laureaat (Viimsi lasteaiad, 2005)

Johannes Käis
Võru seminari
direktorina 1922. aastal.

Üks Euroopa suurtest mõtlejatest
Kuulsin Johannes Käisi nime esimest korda
1980. aastate lõpul, vesteldes Turu ülikooli
õpetajakoolituse professori Erkki Lahdesega
(1929–2006) alternatiivpedagoogikast. Lahdes
märkis, et enne Teist maailmasõda oli Johannes
Käisil selles osas Soomes suur mõju. Käis pidas
Soomes loenguid, kohtus õpetajatega. Turus
oli veel 1960. aastatel õpetajaid, kes olid teinud
kaasa Käisi õpetajate võrgustikus ja saanud
temalt mõjutusi. Käisi raamatutest on tõlgitud
soome keelde „Individuaalne tööviis” (1935) ja
„Uue kooli sihid ja teed” (1937). Võtsin need
raamatukogust ja mõlemat oli huvitav lugeda.

Teist korda tuli Käisist juttu Tallinna ülikoo-
lis peetud alushariduse konverentsil, mis toi-
mus 1994. aastal. Seal räägiti Käisi raamatust
„Isetegevus ja individuaalne tööviis”, millest
oli tehtud uus trükk. Oli tore mõelda, et peda-
googiline uuenemine toimub Eestis omaenda
silmapaistvate mõtlejate toel. Sain enne oma
ettekannet, mille teema oli lapsekeskne peda-
googika, selle raamatu ka endale ja tahtsin
võtta selle kaanest kaaneni oma ettekande
kiledele. Seda ma tegingi ja nii saime rääkida
ka minu Käisivaimustusest. Kuulsin, et mõned
lasteaiaõpetajad olid lugenud Käisi nõukogu-

de ajalgi. Muidugi salaja, sest indiviid ei sobi-
nud tollase kollektivistliku ideaaliga kokku.

1990. aastal tutvusin Piilupesa lasteaia
juhataja Maarika Pukiga. Johannes Käis ja
tema lapsest lähtuv pedagoogika oli meil
sage kõneteema. Märkisime, et Käis soovitas
individuaalse ja sotsiaalse kasvatuse lõimida.
Ta uskus, et laste spontaanne tegevus toob
pedagoogikasse loovust, liiga aktiivsed õpe-
tajad kasvatavad oma õpilastest kuulekaid
alamaid, laste võistlema panemine takistab
koostööd ega lase lastel üksteist aidata jne.

Johannes Käisi (1885–1950) kaasaegne
Soomes oli Aukusti Salo (1887–1951). Minu
teada nad omavahel otseselt kokku ei puu-
tunud, kuid eestlaste ja soomlastena võime
olla õnnelikud, et meil on olnud kaks niisugust
suurmeest. Kui nad oleksid tegutsenud omal
ajal saksavõi ingliskeelses keskkonnas, olek-
sid nad maailmakuulsad. Oleks tore, kui mõni
eesti või soome kooliajaloolane uuriks, kui
palju Käis ja Salo koostööd tegid ning kui sar-
nased või erinevad olid nende pedagoogilised
põhimõtteid.
Jarmo Kinos
Turu ülikooli professor

Johannes Käisi selts 25
20. veebruaril saab 25aastaseks Johannes
Käisi selts. Selts asutati 1990. aastal, eestve-
dajaks oli kauaaegne Põlva keskkooli direktor
Paul Lehestik, kes sai tuge Võru õpetajate
seminari vilistlastelt, Käisi preemia laureaatidelt,
oma lähematelt kolleegidelt. Ideed toetas ka
Tallinna ülikooli algõpetuse sektori aktiivgrupp.

Käisi seltsi esimesse juhatusse valiti Paul
Lehestik (esimees), Jaan Eilart, Ferdinand
Eisen, Tiiu Kiudorv ja Heino Mägi.

Eelkõige sooviti propageerida Käisi ideede
ja meetodite rakendamist tänapäeva Eesti
koolis, arendada seltsi liikmete pedagoogilist
loovust, edendada vabahariduse ideed, kujun-
dada haritud ja hoolivat ühiskonda.

Oma eesmärkide saavutamiseks on Käisi
selts korraldanud aastakonverentse ja suve-
koole, haridusloolisi näitusi, seminare ja kok-
kutulekuid, andnud välja Käisi põhimõtetele
toetuvat õppematerjali, kaasanud oma liik-
meid haridusküsimuste aruteludesse, osale-
nud rahvusvahelistes haridusprogrammides,
teinud koostööd lähedasi eesmärke taotlevate
seltside ja asutustega koduja välismaal.

Seltsi juhatuse eestvedamisel on korraldatud
kirjutiste võistlust pedagoogidele (1991–2014),
õpilasvõistlusi (nt 2008 kirjutiste võistlus
„Huvitav tund”, 2010 koduuurimuslikud tööd
„Kodu. Perekond”), konkurss üliõpilastele (Kalju
Lehe nimeline fond). Selts on sõlminud koos-
töölepingu Johannese kooliga Rosmal. Seltsi
tegevust toetab haridusja teadusministeerium.

Seltsi aastateemadeks on 25 tegevusaasta
jooksul olnud kasvatusprobleemid, kooli ja
omavalitsuse koostöö, hindamine, erivajadu-
sega laps tavakoolis, väikekoolid, klassijuha-
tajatöö, noorsootöö ja kasvatus, huvitav tund,
individuaalsus ja sotsiaalsus kasvatuses ja
õppes, kodu, lasteaia ja kooli koostöö jt.
Anne Koppel
õpetaja, Johannes Käisi seltsi liige ja juhatuse liige

Tiiu Kiudorv
JohannesKäisi seltsi liige, juhatuse esimese koosseisu liige,
Johannes Käisi nimelise preemia laureaat 1988, Johannes
Käisi 125. sünniaastapäeva juubelipreemia laureaat

Johannes Käis
ajakirja Nõukogude Kool
tegevtoimetajana 1949. aastal.

Kas meil on „uus”
õpikäsitus?
Praeguste õppekavade tuum on väärtus-
põhisus, õpiväljundid, õpilasekesksus, vali-
kute pakkumine, õppeainete lõimitus. Võib
tunduda üllatav, kuid samu põhimõtteid
rakendas Johannes Käis juba aastal 1925 nii
õpetajate seminari kui ka harjutuskoolide
õppekavades. Ta kirjutas: „Õpetaja loeng-
ettekanne peab taanduma vaba õppejutu,
ühiste arutluste ja tööjuhatuste järgi ise-
seisva töötamise ees.” Kui palju on nendes
sõnades meile uut?

Johannes Käis toonitas, et õppekava-
dele tuleb anda vaid üldine kuju, mis mää-
rab üksnes üldjoontes õppeainete sihid
ja põhijooned, õppekava konkreetse sisu
määravad aga õpetajad ja õppenõukogud,
sest nemad oskavad kõige paremini arvesse
võtta oma õpilasi puudutavaid teemasid
kooliümbruse elust. Praegu peabki iga kool
koostama oma õppekava üldisemate riikli-
ke õppekavade alusel, lähtudes paikkonna
eripärast.

Lõiming on tänases koolis mõnele võlu-
sõna, mõnele valusõna. Käis on oma üldõpe-
tuse põhimõtete tutvustamisel pannud kirja
ka lõimimise põhimõtted, kusjuures need
sobivad kokku nii tänase keelekümbluse kui
ka rahvusvahelise IBõppekava põhimõte-
tega. Käis osutab, et üldõpetuses seotakse
kõik õppeained üheks tervikuks mõne keskse
õppeaine, näiteks koduloo teemade ümber.
Käis rõhutab, et üldõpetus ei ole uus õppe-
aine, vaid õppemeetod, mis arendab õpilaste
iseseisva töö oskust ja mõtlemist.

Ka praegused õppekavad võimaldavad
kasutada üldõpetuslikku õpet, mille puhul
keskendutakse teatud teemadele, eristamata
tavapäraseid ainetunde. Õppe terviku huvi-
des võib kool muuta kohustuslike õppeainete
nimistut, liita ning ümber kujundada õppe-
aineid.

Johannes Käis sai tuntuks eelkõige
põhiharidust edendava pedagoogina, kuid
ta mõistis ka gümnaasiumi probleeme.
Gümnaasiumi suurimateks pahedeks pidas
ta õppeainete rohkust, õppematerjali üle-
küllust, üksikute õppeainete omavahelist
võitlust, valikute vähesust. Käis märkis seda
1931. aastal, kuid kas selles on meile praegu
midagi uut?

Johannes Käisi juubeliaastast alates on ehk
sobiv aeg lõpetada õppekavadest ja muust
hariduselus toimuvast rääkides laiendi „uus”
kasutamine, sest see uus on enamasti hästi
unustatud vana.
Pille Liblik
HTM, Johannes Käisi seltsi liige
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RAAMAT

Arvo Valton 80

Esmaspäeval peeti
Tallinnas kirjanike
majas juubelikonve-
rentsi kirjanik Arvo
Valtoni 80. sünnipäeva

puhul. Räägiti juubilarist ja tema
teest, loeti ette tema loomingut.
Sõna said Karl Martin Sinijärv,
Ivar Sild, Jaanus Vaiksoo, Tõnis
Kahu, Mush Nadi ja Tõnn Lamp.
Oma kohalolekuga austasid vana-
meistrit Mati Hint, Mari ja Andres
Tarand, Andres Langemets jt.

Märjamaalt pärit Arvo Valton,
kes nooruse veetis küüditatu-
na Magadanis, on elus omanda-
nud nii mäeinseneri kui ka fil-
midramaturgi eriala. Ta on olnud
Eesti Kongressi, Eesti Komitee ja
riigikogu liige, soome-ugri rah-
vaste eest seisja ning kuulub kir-
janike liidu juhatusse. Pälvinud
nii Eduard Vilde kui ka A. H.
Tammsaare nimelise kirjandus-
preemia, samuti nii Valgetähe kui
ka Riigivapi III klassi teenetemärgi
ja Rahvusmõtte auhinna.

Eesti kirjandusmaailmas alates
1960. aastast tegutsev Valton on
tähelepanu pälvinud näiteks teos-
tega „Üksildased ajas”, „Masendus
ja lootus”, „Tee lõpmatuse teise
otsa”, „Rohelise seljakotiga mees”,
„Mustamäe armastus”, „Arvid
Silberi maailmareis”, „Kaheksa
jaapanlannat” jt. Ta on olnud muu
hulgas ka filmi „Viimne reliikvia”
stsenarist.

Enamik Valtoni teoseid on
kätketud ka tema kogutud teoste
sarja. Kuigi Valton ise oma juu-
belikonverentsil ütles, et lubas
pärast 24. kogutud teoste köite
ilmumist rohkem midagi uut
mitte kirjutada, lisas ta siiski:
„Sõna on mehe oma ning mees
selle annab ja võtab.” Nii ilmus
Valtonil möödunud nädalal uus
lühijuttude kogumik „Kolm
lindu”, mida esitleti eile Märjamaa
valla raamatukogus.

Mari Klein

Jutlused
kui hingehoolekande
kirjandus

JÕULUD, MILLE ÜKS
KULMINATSIOON
ON OSASAAMINE
EVANGEELIUMIST,
TOHIKS OLLA ISEÄRANIS
SOBIV AEG RÄÄKIDA
SAKRAALSETEST
TEKSTIDEST.

Rein Veidemann
TLÜ emeriitprofessor

Mitte ainult piiblist,
millekaasajastatud,
hästi loetav „Uue
maailma tõlge”
tänavu ilmus ning

tõeliseks kultuurisündmuseks
sai, mitte ka ülistuslauludest,
palvetest või psalmidest, mis
võiksid olla omaette käsitlusai-
neks, iseäranis näiteks Arvo Pärdi
loominguga seoses („Te Deum”,
„Kanon pokajanen”, „Lamentate”
jt), mida tänavu tema 80. sünni-
päeva kontsertidel oli võimalus
taas elavas ettekandes kuulda;
mitte ka vanadestkatekismus-
test või kirikuraamatutest,
mille juurde juhatab (tõe-
liselt avastuslikuna!) Külli
Habichti, Pille Penjami ja
Külli Prillopi koostatud

„Heinrich Stahli teks-
tide sõnastik” (2015)
– kõik see liigitub kir-

janduslikus/kirjandusloolises mõttes
sakraalkirjanduse alla.

Hoopis harvem on vaatluse all
olnud jutlus (võimaliku) kirjandus-
žanrina. Iga siinse essee lugeja mäle-
tab episoodi Oskar Lutsu „Suvest” –

iseäranis ilmekana veel samanimeli-
sest Arvo Kruusemendi filmist –, kus
Paunvere noored köstrit külastavad ja
tolle „lemmikõpilane” Toots õpetaja
auks peetud kõne paatoslikult lõpetab:
„Nüüd võime iseendale leiba teenida
ja ... ja oma hinge eest hoolt kanda.”
Seesuguseks hingehoolekande kirjan-
duseks söandangi pidada jutlusi.

Kakskümmend aastat tagasi eesti
kirjanduse kristliku paradigmaga
tegelema hakanud Toomas Liiv lõpe-
tab oma arvustuse Toomas Pauli pos-
tillile „Kusagilt kumab valgust” (1995)
tõdemusega jutlusest kui eestikeel-
se maailma ühest kõige kestvamast
asjast. Enne sedapakub ta aga koguni
välja võimaluse fikseerida eesti kir-
janduse algus ja alus otsekui jutluste
puu, mille viljadeks, sarnaselt õun-
tega õunapuul, oleksid „luulekogud,
romaanid ja kõik muu” (T. Liiv. Tekst
teeb oma töö. Koostanud Elo Lindsalu.
Eesti Keele Sihtasutus, 2011, lk 261).

Koolis on õpitud ja õpetatud, et
kirjanduse eellugu on suuline päri-
mus (rahvaluule, jutud, legendid,
mõistatused jms).Siiski tuleb suulise
kultuuri alla algselt arvata ka jutlu-
sed, mis on niisama vanad kui krist-
lus. Oma „Kristluse ajaloos” (2013)
toobki Riho Saard ühe, antiikreli-

Jüri Talvet – maamesilasena maailmas

Sellise pealkirjaga konve-
rentsi peeti möödunud
laupäeval Tartu ülikoolis,
sealse hispanistika eriala
asutaja ja edendaja, maa-

ilmakirjanduse professori Jüri Talveti
70. sünnipäeva auks.

Miks just maamesilasena? Aga sel-
lepärast, et maamesilane on teiste
mesilasliikidega võrreldes töökam,
tagasihoidlikum, sümpaatsem ja len-
dab kaugemale, põhjendas TÜ eesti
kirjanduse professor Arne Merilai.

TÜ filosoofiateaduskonna dekaan
Margit Sutrop tõi Talveti heaks näi-
teks sellest, kuidas on võimalik oma-
vahel siduda rahvuskultuuri ja maa-
ilmakirjandust. TÜ professor Peeter
Torop, kes kõneles Talveti fenomenist
kultuurisemiootikas, nentis, et mida
rohkem keeled üksteist tõlgivad, seda
tugevam on kultuur.

„Talvet sünteesib otsekui alkeemik
Euroopa kahe perifeeria, hispaania ja
eesti kultuuri elemente üheks uueks,
ainult talle omaseks käekirjaks,”
nimetas Talveti sõber ja mõttekaasla-
ne, kirjanik ja kirjandusteadlane Rein
Veidemann, juubilari filoloogilisest
teekonnastkõneldes teda muu hulgas
teejuhiks Hispaania vaimu juurde.

Lauri Pilter kõneles Talvetist kui
maailma luule, Klaarika Kaldjärv kui
proosa tõlkijast, Tanar Kirs temast kui
Juhan Liivi uurijast.

Talveti koolivend Pärnust Mark
Soosaar nentis oma õnnitluses, et
näiteks Mongoolias peetaksegi inime-
se ainsaks ja peamiseks tähistamist
väärivaks juubeliks just seitsmeküm-
nendat.

Jüri Talvet on Eesti võrdleva kir-
jandusteaduse assotsiatsiooni presi-
dent ning võrdleva kirjandusteaduse

ajakirja Interlitteraria peatoimetaja.
Ta on luuletaja, esseist, kirjanduskrii-
tik ja tõlkija, kelle loometegevust on
tunnustatud Eesti Vabariigi Valgetähe
neljanda klassi ordeni ja Hispaania
Kuningriigi Isabel katoliiklase orde-
niga. Laupäeval anti Talvetile üle ka
Tartu ülikooli suur medal.

„Tema uurimisvaldkond on avar,
hõlmates hispaania ja Ladina-
Ameerika kirjanduslugu, baroki
või romaani poeetikat, kirjandu-
se retseptsiooni ja kultuuride-
vahelist tõlget, maailma ning
eesti modernismi kompara-
tiivset tõlgendust, eksistent-
sialistlikku mõtet, kirjandus-
teooriat ja -filosoofiat,” kir-
jeldas Talveti mitmekülgsust
Tartu ülikooli maailmakirjan-
duse dotsentLiina Lukas.

Jüri Talvetilt on eesti keeles

ilmunud kümmekond luulekogu,
neid on tõlgitud ka inglise ja hispaa-
nia keelde, samuti essee- ja artikli-
kogumikke ning monograafia Juhan

Liivist. Samuti on avaldatud hul-
ganisti tema tõlkeid hispaania,
katalaani ja inglise keelest.

Juubeli puhul esitleti Tartu
ülikoolis kolme Talveti loo-
mingust kõnelevat teost:
Tartu ülikooli kirjastuse välja
antud kogumikku „Luulest”,
mis koondab tema 40 aasta
jooksul avaldatud arutlusi
maailma ja eesti luulest,
ja ingliskeelse ajakirja
Interlitteraria erinumbrit

ning eesti kirjandusmuu-
seumi välja antud heliplaati

Jüri Talveti luulega.

Mari Klein

Jüri Talvet
FOTO:
LIINA LUKAS
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gioonide ja kristluse vahel eksistee-
riva olulise erinevusena esile selle,
„et algkristlased ei piirdunud ainult
Jeesuse sõnadega ja tema jumala-
riigi kuulutamisega, vaid asendasid
selle Jeesuse Kristuse ja tema taas-
tuleku kuulutamisega”. See asjaolu
võimaldab näha igas jutluses endas
ühe lõppematu (igavikulise) kuulu-
tamisprotsessi esindatust, aga jutlu-
sekirjandust tervikuna kui tekstilise
permanentsuse kehastust.

Muidugi ahvatleb jutluse läbinisti
kõneline iseloom küsima selle sõna
päritolu järele. Et kas see tuleneb
„jutust”, mille keskmeks on „lugu”,
või „ütlusest”, mille keskmeks on
„lausung”?

Läänemeresoome-mordva tüvi jutt
sellel vahet ei tee. Küll aga osutab
etümoloogia sõnaraamat „jutlusta-
mise” seotusele vanemas kirjakee-
les kasutatud jütlema verbiga. Seda
ütluse-jutluse seost kinnitab ka juba
ülal osutatud „Heinrich Stahli teks-
tide sõnastik”. Keelesüsteemi, resp.
lauseõpetuse seisukohast võibki jut-
lust võrrelda üttega, mis, nagu eesti
keele käsiraamatust loeme, „täidab /

lauses/ kontakti sõlmimise või hoid-
mise ülesannet, nimetades seda,
kelle poole pöördutakse”. Jutluses on
pöördumise-nimetamise subjekte
kolm: Jumal koos atribuutidega, pii-
bel kui „kristluse metatekst” (Toomas
Paul) ja kogudus või siis misjonijut-
luse puhul kõik need, keda kristlikku
kogudusse tahetakse hõlmata.

Kristluse ajalugu ise pakub jut-
luse eri vorme. August Arumäe
„Homileetikast” (1960) loeme, et esi-
mesed ristiusu jutlused olid manit-

seva iseloomuga, millest tuleneb
ka jutluse algupärane nimi –

homilia ‘vennalik vestlus, usk-
liku venna kuulutus teise-

le vennale’. Augustinuse
jutluseõpetus vastan-
dub antiiksele ilmaliku-
le kõnekunstile – jutlus
tugineb Püha Vaimu

õpetatud kõnekuns-
til. Jutluse eesmär-

gid on õpetada,
rõõmustada ja

vaimustada. Keskajal jutlustati väga
palju. Koolides õpetatav skolastika
mõjutas ka jutlusi. Kerjusmunkadest
said tõelised rahvajutlustajad. Kuid
kirikumissad ei tähtsustanud jutlust.
Pöörde sellesse tõi Martin Luther.
1526. aastast alates on protestantlikes

kirikutes peetavatel jumalateenistus-
tel jutlusel keskne koht. Arumäe väi-
dab koguni, et reformatsioon ilma
jutluseta oleks olnud mõeldamatu.
Lutherist alates – aga Lutheri kahte
jutlust saab lugeda nüüd ka eesti
keeles tema „Valitud töödes” (2012) –

saabki jutlus uue sisu. Jutluse aluseks
on piibel ja selle kirjakohad ehk peri-
koobid, eesmärgiks aga usu süven-
damine õpetamise kaudu. Jutlused
omakorda jagunevad õpetuslikeks,
meeleparanduslikeks, lohutus-, tänu-
ja patukahetsusjutlusteks.

Luterliku ortodoksia ajastul
16.–18. sajandini muutus
kiriku kantsel sageli õppe-
tooliks, kus vaieldi oma
vastasega ja püüti kuula-

jaid jutlustaja kui teadjamehe poole
võita. Selleks ei põlatud ära ka vastas-
te, eksinute ja ketserite vägisõnalist
materdamist. Kuulajate tähelepanu
hoidmiseks pikale venivates tiraadi-
des kasutati rahvapäraseid või kogu-
ni labastavaid võrdlusi. Arumäe toob
näiteks jutlusi, milles Jeesust kuju-
tati korstnapühkija või kellassepana.

Georg Mülleri jutlusi (vt „Jutluse-
raamat”, 2007) võibki tuua näitena
seesugusest „kantslijutlusest”. Uku
Masing on oma mammutessees
„Somnium umbrae” („Eesti vane-
ma kirjakeele lood”, 1999) väitnud,
et Müller ei jutlustanud kõike seda,
mida jutlusena kirja pandud, mis
viitab sellele, et Müller oli paljuski
sunnitud, Masingu sõnul, „härradele
kontrollimiseks” järgima ortodoksse
luterluse mustrit. Kuid Mülleri taan-
damine üksnes „kantslijutlustajaks”
oleks selge ülekohus. Juba Villem
Reiman on 1891. aastal ilmunud
„Mülleri jutluseraamatu” eessõnas
kõnelnud Mülleristkui ekstaatilisest
evangelistist ja eestlaste esimesest
õpetajast, kes vahendas kristlikku

õpetust kogu selleks vajaliku väl-
jenduspagasiga. Mülleris oli varjul
juba ka pietistlikku jutlustajat, kes
arvestab koguduse vastuvõtuvõime-
ga, keskendub selle ülesehitamisele
ning kaasab isiklikke elamusi, kõhk-
lusi ja mõtteid. Masing on Mülleri
jutlusi pidanud koguni „omaette
maailmaks”, mille lähim vaatlus
võimaldab neis näha eri diskursus-
test kokku põimitud kirjanduslikke
mälestusmärke. Iga kirjandusteosegi
põhitunnus on selle monaadilisus.

Uuema aja jutlusetraditsioon tun-
neb uusratsionalistlikku resp. libe-
raalset jutlusetüüpi, mille läbivaks
jooneks on intellektualism. Jutlusest
kui jumalasõna kuulutuse intellek-
tuaalsest aspektist lähtub ka Ove
Sanderi 2005. aastal Tallinna ülikoo-
lis kaitstud doktoritöö „Jutlus kui
argumentatiivne diskursus”. Mõistagi
ei kaaluta siin argumente kehtivu-
se–mittekehtivuse skaalal, vaid
pigem päritoluliselt: „piiblist lähtuv
argumentatsioon”, „Jumalale osutav
argumentatsioon”, „Jeesuse isikule
viitav argumentatsioon” ja „Pühale
Vaimule viitav argumentatsioon”.
Intellektuaalse jutluse aluseks olevad
perikoobid allutatakseküll eksegeesi-
le, kui see üldse on eristatav, ent isegi
sel juhul mitte tõestamise eesmärgil,
vaid laiendamiseks ja edasiarendu-
seks argieluliste, kirjanduslik-meta-
fooriliste, aja- ning kultuurilooliste ja
filosoofiliste passustega. Tulemuseks
on Möbiuse lehe kujuline eri diskur-
suseväljade ühendumine, millesse
kaasatakse mitte ainult jutlustaja
isik, vaid ka kogudus. Just niisu-
gused, diamonoloogilised on
ka Toomas Pauli jut-
lused. Tema postilli
„Kusagilt kumab
valgust” iseloo-
mustab Toomas
Liiv kui „kirju-
tatud ja kõnel-
dud/kõneldav[at]
teekond[a] läbi
Kristuse maas-
tiku”.

Sõltumata
jutluse liigist,

on see kirjanduslikult vaatepunktilt
lähenedes troopide, metafooride,
allegooriate kogum ehk teisisõnu,
kirjapanduna alluvad jutlused kir-
janduslikule (resp. tekstisemiootili-
sele) analüüsile, nagu seda praktisee-
ritakse mistahes teiste kirjanduslii-
kide puhul. Thomas-Andreas Põder
on hiljuti esitanud põhjaliku ana-
lüüsi teoloogilise keele poeetilisu-
sest (Th.-A. Põder. Teoloogilise keele
poeetilisus – mida see tähendab?
Usuteaduslik Ajakiri, nr 1, 2015, lk
35–52), mis omakorda juhatab nime-
teoloogilise jumalakesksuse juurde,
milles poeetilisus omandab põhjapa-
neva tähenduse.

Siinkirjutatuga tahan ma osutada,
et jutlusekirjandusega tegelemine
ulatub kaugemalegi „hingehoole-
kande kirjandusest”. Eelmisel sajan-
dil on rahvusbibliograafia andmeil
ilmunud üle kahesaja nimetuse jut-
luseraamatuid – kõik need raamatud
kuuluvad eesti kirjandusloo varjatud
perifeeriasse. See vajab päevavalgele
tõstmist.
* Essee aluseks on Eesti TA Underi ja
Tuglase kirjanduskeskuse konverentsil
3. detsembril peetud ettekanne
„Jutlus kui (põimunud)
kirjanduse žanr”.
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Ajad muutuvad, mõtted jäävad

Nii nagu Eesti Televisiooni
ekraanil jookseb neil
päevil reklaam, mis tsi-
teerib kultusfilmi „Siin
me oleme”, on ka tsitaa-

did Oskar Lutsu „Kevadest”, „Suvest”
ja teistest tema kuulsatest teostest
saanud käibefraasideks paljuski tänu
filmidele.

Nõnda pole kirjastuse SE & JS juhi
Sirje Endre koostatud vastse raamatu
„Oskar Luts. Aeg & õnn. Mõtteid ja
unistusi” algus kuigi uudne – pigem
võib tekkida tunne, et mis neist ära-
leierdatud tsitaatidest ikka uuesti
välja noppida ja kaante vaheleköita.

Aga stopp! Ärge laske end sellest
eksitada. Juba mõnikümmend lehe-
külge hiljem leidub mõtteid, mida,
julgen uskuda, sugugi kõik veel luge-
nud ei ole.

Sest koostaja on ära teinud suure

töö, uurinud läbi ligikaudu neliküm-
mend kirjatükki ning leidnud ütlemisi
näiteks sellistest teostest nagu „Iiling”,
„Andrese elukäik”, „Harald tegutseb”,
„Kirjad Maariale” või „Olga nukrus”.

Näiteks on esimesest pärit mõte
„Jah, mis aitab haridus ja ülikool, kui
inimene on abitu iseloomuga” (lk
44). Ja teisest: „On tähele pandud, et
inimesed lähevad seda tooremaks su
vastu, mida viisakamalt ajad nendega
asju” (lk 38).

Mõned tsitaadid sellest raamatust
võivad aga tunduda igituttavad, olgu-
gi et neid esmapilgul ehk Lutsuga
seostada ei ole osanudki. Olgu näi-
teks „Ajad muutuvad ja nendega ühes
muutuvad ka inimesed” („Argipäev”)
või „Mida muuta ei saa, sellealla peab
heitma, ütleb mõttetark” („Kevade”),
„Mingile asjale ei või siin maailmas
olla k  i  n  d  e l” („Punane kuma”)

või „Elu ongi niisugune: täna ta näi-
tab sulle üht palet, homme – teist”
(„Sügis”). Aga ka „Iga südamevalu
väheneb koos ajaga” („Pikem peatus”)
või „Kes otsib, see leiab; aga kui keegi
otsib ainult oma ligimese puudusi,

siis ta leiab neid isegi sealt, kus neid
olemaski pole” („Kuningakübar”).

Oma jututuses „Udu” on Luts kir-
jutanud aga nii: „Ükski inimene ei
pääse elust läbi ilma väärsammude-
ta; isegi parim ja tahtekaim inimene
pole nende eest kaitstud. Isegi kuld
pole alati puhas, sedagi peab puhas-
tama, samuti kui peab lihvima kallis-
kive. Inimene selleks komistabki ja
kukub, et tõusta, ning tõuseb selleks,
et uuesti komistada. Nii on see olnud
maailma algusest saadik, nii jääb see
püsima maailma lõpuni” (lk 55).

Tänapäevases raamatumaailma
kirjususes on iga kummardus klassi-
kutele tänuväärne. Ja ehk on see heaks
teadmiseks just (kirjandus)õpetajate-
le, et lisaks tsitaatidele sisaldub raa-
matu viimases kolmandikus ka kaks
näidendit: „Kapsapea” ja „Valimised”
ning tähelepanuväärne pildikogu kir-
janikust ja tema ajast.

Mari Klein

„OSKAR LUTS. AEG & ÕNN.
MÕTTEID JA UNISTUSI”

Koostas Sirje Endre
SE&JS

MINA JA VANA

Habemiku vilets
oksake
Ma ei mäleta, kas olen jõuluva-
na üldse kunagi tõsiselt võtnud,
küll aga on see habemega veid-
rik mind ennast tõsiseks teinud.
Väiksena isegi kartsin teda. No
kuulge, karva kasvanud, kehali-
selt santusele kalduv tegelane,
kes varjab oma nägu ja kelle
ilmet on seepärast raske lugeda
(vt juuresolevat fotot, mis päri-
neb 1970-ndate teisest poolest
ja millel on siinkirjutaja alles
pisipõnnieas).

Mäletan ka aegu, kui jõuluva-
na kandis sõnakuulmatute laste
jaoks vöö vahel vitsakimpu.
Mina seda tunda ei saanud, küll
aga tekitasin sellega aastaküm-
neid hiljem ise paraja sensat-
siooni.

Kui ülikooliajal talvel kodus
jõlkusin, hakkasid ümberkaud-
sed lapsevanemad mind jõulu-
vanaks värbama. Sellest lõbust
sai kohustus, mis muutus lausa
tüütuks. Kord otsustasin teha
inimkatse (turvalisuse huvides
viisin katse läbi venna pere-
ga – vend, vennanaine, nende
pisitütar ja mõned sugulased):
tõmbasin keldris jõuluvana kos-
tüümi selga ajades luua küljest
paar oksa ja pistsin vöö vahele.
Algul saatsid mind uurivad pil-
gud, et mis kujunduselement
see oksaraag nüüd on. Laps
oli püüdlik ja andis endast
parima, et kinke välja teenida.
Vennanaiselt ootasin vimkat,
mis tuligi: ta proovis kingi liiga
kerge vaevaga kätte saada ja
ma kasutasin juhust – tõmba-
sin vitsa vöö vahelt ja nähvasin
talle paar korda vastu sääri.
Näiliselt muidugi.

Aga reaktsioon oli huvitav:
selline käitumine oli ilmselgelt
ajast ja arust ning mind vaadati
pärast seda kui endisajast säi-
linud kohtlast jäänukit. Õnneks
möödus kõik naeru saatel.
Heiki Raudla

Jõuluvanaisa
aegumatu luuletus
Meie peres on kombeks, et jõu-
luvana poetab kingikotid varg-
si kuuse alla, aga enne kotte
avada ei tohi kui akna taga
piiluvatele päkapikkudele on
luuletused ja laulud ette kantud.
Siis saab jõuluvana rolli endale
vanaisa, kes võtab pere noori-
ma lapse põlvele ja deklameerib
juba viiskümmend aastat kingi-
paki saamiseks üht lapsepõlves
meelde jäänud luuletust:

Valget lund, pehmet lund
sajab juba terve tund.
Poisid välja, kindad kätte,
sõjamehed ruttu ette.
Kes veel kõhkleb, tuppa jääb
sõjalõbust ilma jääb.
Tore, et mõni traditsioon

püsib põlvkondade kaupa muu-
tumatuna.
Grete Teearu
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ESSEE

Minu tee Õpetajaks

ÕPETAJATE LEHE TOIMETUSE ARVATES ON HEILY LEOLA KIRJATÖÖ SÜDAMLIK JA SISUKAS,
KÄSITLEB REAALSEID JA AKTUAALSEID VALUPUNKTE NING HÕLMAB ENAMAT KUI ÜHTE

ERIALA. SEE TÕESTAB, ET PEDAGOOG ON INIMENE, JA MITTE SELLES MÕTTES, ET EI
JAKSA, VAID SELLES MÕTTES, ET VÕIB MÕELDA SAMAMOODI NAGU LAPSEVANEM JA

ARVESTADA KA LAPSEVANEMA MUREGA. SAGELI ONGI ÕPETAJA KA ISE LAPSEVANEM
NING PUUTUNUD KOKKU LAPSEVANEMAKS OLEMISE MUREDEGA (LAPSEVANEMAD

KIPUVAD SEDA VAHEL UNUSTAMA). KIRJUTIS NÄITAB, ET LAPSEVANEM JA ÕPETAJA
EI OLE ERI POOLEL, VAID TEEVAD KOOSTÖÖD. VÄHEMALT IDEAALIS ON SEE NII.

Heily Leola
Tartu Helliku lasteaia õpetaja

Noor õpetaja. Esimest aas-
tat tööl. Peale juba ei tea
mitmendatkorralekutsu-
mist teatab tema rühma
väike poiss vihahoos:

„Kui ma suureks saan, siis ma tapan
su ära!” atuke hirmuäratav, nii väike
poiss ja nii suured sõnad.Aga kellega
võiks siinkohal tegemist olla – kas
kasvatamatu huligaaniga? Omadega
puntras poisipõnniga? Ebapädeva
õpetajaga?

Me kipume oma elus liiga kiiresti
hinnanguid andma. Kui mõni laps ei
allu (?) õpetaja korraldusele, siis on
ta kasvatamatu, ei oska käituda, on
ülekäte läinud ja nii edasi. Ja süüdi
on eelkõige lapsevanemad, kes pole
osanud oma last kasvatada – sest kui-
das saab olla, et laps ei allu täiskasva-
nu käskudele? Aga samas vanemad ei
kurda, nemad saavad lapsega ilusas-
ti hakkama. Mina õpetajana jõudsin
sinnani, et hakkasin tundmahäbi, kui
pidin igal õhtul vanemale kaebama,
et tema laps jälle kakles, lõi, ei kuula-
nud sõna. Tekkis õigustatudküsimus,
kumb meist on saanud pedagoogilise
kõrghariduse, et saada hakkama iga-
suguste lastega, et mõista ja tunda
lapsi, et osata ka puntras lapsi aidata,
et püüda arvestada iga lapse indivi-
duaalsusega.

Mõnikord kostavad loosungid:
„Meie oleme pedagoogid, meie ole-
megi need, kes lapsi kasvatavad, meie
teame, mis on õige!” Soovitan kõigil
õpetajatel lugeda perefoorumeid, sealt
tuleb välja, et pole me nii pühakud
midagi. Meie seas on ikka päris kole-
daid kolle, seda vähemalt vanema-
te arvates. Mu enda õde on kurtnud,
kuidas ta on saanud korduvalt kell 17
lasteaiast kõne: kus te ometi olete,
teie laps on viimane, tulge kiiremi-
ni! Samas on lasteaed avatud 18-ni ja
vanema tööpäev lõpeb kell 17. Huvitav,
eks? Olete te üldse mõelnud, kust saab
alguse lapsevanema rahulolu? Vastus
ei olekeeruline, minaarvan, et eelkõi-
ge ikka rahulolevast lapsest.

Meie lasteaias läbi viidud rahulolu-
uuringu andmetel on 48% vanematest
õpetajatega väga rahul ja 43% rahul,
mis peaks ju tähendama, et kõik on
hästi ja valdavalt oleme me õpetajate-
na ikkagi väga head või head. Eespool
mainitud foorumitest tuleb välja
midagi muud. Millest see tuleb? Ma
arvan vastust teadvat. Jälgisin väik-
sema lapsega kodus oldud ajal neid
foorumeid, päris paljudest teemadest
jäi silma soovitus rääkida oma lapse
õpetajaga. Selgub aga, et paljud vane-
mad ei julge probleemidest rääkida –

äkki hakkavad õpetajad siis tema last
kiusama. Miks meist ometi niimoodi
arvatakse?

Olgem ausad, ei tasu päevast päeva
rääkida, kui ilusad, head ja targad
me oleme, vaid seda tulebki olla. Me
võime lapsevanematele rääkida, mida
kõike me teeme ja kuidas lapsi aren-
dame.Mis on sellest rääkimisest kasu,
kui kodus kurdab üks õnnetu laps

oma emmele-issile, kuidas õpetaja
on paha, pani ta jälle toolile istuma,
ei lubanud joonistada või hoopis ei
kuula teda üldse, lobiseb ainult tädi-
ga? Laps tunneb, kui temast hooli-
takse, laps saab aru, kui tema jaoks
olemas ollakse.

Kas me tõepoolest ei võiks het-
keks kuulata, kohe päriselt kuula-
ta? Uskuge mind, nii mõnigi meist
võib üllatuda, kui targad, taibukad ja
lahedad need väiksed põnnid on. Ja
laps on tänulik! Meie massimeediast
ja infomürast küllastunud maailmas
vajab nii mõnigi lihtsalt seda hetke,
kui üks suur inimene on kogu oma
olemusega tema jaoks olemas.

Kuulamisega seoses meenuvad
kohe vanad head rühma reeglid.
Teate ju küll: rühmas ei jookse, rää-
gime vaikse häälega ja nii edasi ja nii
edasi. Aina käsud ja keelud, reeglid
ja normid … Minul olid ka alguses
oma reeglid! Aga siis küsis minult
mu hea kaasteeline, kah õpetaja, mil-
lal ma viimati koolieelse lasteasutuse
riiklikku õppekava lugesin. Ta tuletas
mulle meelde, et seal on õppe- ja kas-
vatustegevuse läbiviimise all esimese
punktina kirjas: „lapse individuaalsu-
se ja tema arengupotentsiaali arves-
tamine”. Rõhutan sõna „individuaal-
sus”! Igale lapsele ei sobi MEIE paika
pandud reeglid.

Mõtleme siinkohal, kas
meie, täiskasvanud,
allume ilma küsimata
kõikidele käskudele,
korraldustele, reeglite-

le. Kui keegi ütleb, et ei jookse toas,
sest selline on reegel, siis nii ongi?
Tasub ehk mõelda ka lapsele ja tema
vajadustele. Koolieelikust rääkides
rõhutavad eri allikad, et lapse sün-
nipärane soov on aktiivselt liikuda
ning et aktiivne liikumine koolieelses
eas on sama loomulik nagu söömi-
ne või joomine. Ja mida meie nõua-
me? „Rühmaruumis liigud vaikselt.”

Teiselt poolt kurdetakse, et tänapäeva
lapsed ei liigu piisavalt. Aga ikkagi
kuuled pidevalt: „Ära torma, kuhu sa
jooksed, istu vaikselt …” Kus on lapse
vanuselise eripäraga arvestamine?

Jah, olen nõus, et kui koos on 24
last, peavad mingisugused reeglid
olema, et ei tekiks kaos, aga tasub
mõelda, kuidas neid sõnastada … Ma
olen täiesti nõus, et rühmaruumis
joosta võib olla ohtlik. Ja samas tean,
et lapsed tahavad liikuda. Milline
oleks kompromiss? Oleme rohkem
õues? Leiame toas põnevat tegevust,
nii et ei olegi aega jooksmiseks? Või
alustame päeva õues, kus saab ennast
mõnusalt tühjaks joosta?Kõik oleneb
lastest, kuulame neid, ehk pakuvad
nemad lahenduse.

Rühmas ei peaks olema
reegleid, vaid hoopis oma-
vahelised kokkulepped
või head tavad. Kokkulepe
tähendabki, et istume

koos lastega maha ja arutame, kui-
das meil oleks ühiselt mõnus toimi-
da. Kokkulepped ei ole paindumatud,
neid tuleb aeg-ajalt üle vaadata ja
muuta. Lapsed on väga taibukad. Üks
põnevamaid kokkuleppeid, mis minu
praktikas on ette tulnud, on eraldi WC
poistele ja tüdrukutele. Ükski kokku-
lepe ei teki ilma põhjenduseta ja siin
oli poiste põhjendus, et tüdrukutel
lähebWC-s nii kaua aega, ja tüdrukute
oma, et poisid pissivad ääre peale. Ise
poleks ma sellise reegli peale tulnud.

Palju kuulen kurtmist, et lapsed on
nii muutunud, varem olid nad palju
sõnakuulelikumad, rahulikumad.
See on vana tõde, et varem oli rohi
rohelisem. Kui ma ei saa muutunud
oludes hakkama, peaks olema loomu-
lik samm asuda ennast täiendama.
Andrus Kivirähk on oma raamatus
„Mees, kes teadis ussisõnu” öelnud, et
„inimene peab olema õppimisvõime-
line, mitte nagu känd”. Mina ei taha
olla känd, tahan areneda ja liikuda
üha edasi, et olla võimalikult hea ini-
mene. Ehk ei tasu kurta, et lapsed on
muutunud, vanemad on muutunud …

Kes keelab minulgi muutuda?
Inimesed, uurige, ilmas toimub nii

palju, pidevalt avastatakse eri vald-
kondades midagi uut. Ka hariduses.
Ajaloost on ehk meeles, kuidas anti
haridust näiteks Spartas. Mäletate ju
küll – rohke trenn, karm kord, vaimu-
haridus jäi tagaplaanile. Kas tänapäe-
val on nii? Ei ole ju, kogu aeg muutub
midagi. Alati ei ole kõik vana ja läbi-
proovitu hea. Et kui olen 20 aastat nii
õpetanud, siis nii ongi õige, ja lapsed
on ise süüdi, et nad enam hakkama ei
saa – nende vanemad ju said.

Pöördudes tagasi loo alguse poisi
juurde, kes lubas suureks saades õpe-
taja ära tappa, siis see õpetaja olin
mina. Sellest lausest sai alguse minu
muutumine. Ma olen sellele poisile
tänulik, et ta aitas mul mõista, milline
peab olema oma hingega tööd tegev
ja suure algustähega Õpetaja. Tähtis
on iga laps, me ei tohi kedagi kõrvale
jätta. Püüdkem vähem rääkida ja roh-
kem ära teha!

PALJU KUULEN
KURTMIST, ET
LAPSED ON NII
MUUTUNUD, VAREM
OLID NAD PALJU
SÕNAKUULELI KUMAD
JA RAHULIKUMAD.

EI OLE ALATI
KÕIK VANA JA
LÄBIPROOVITU HEA.

KOKKULEPPED EI
OLE PAINDUMATUD,
NEID TULEB
VAJADUSE TEKKIDES
ÜLE VAADATA
JA MUUTA.
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Kordumatud
kultuurimustrid
korduvalt koju!

www.tellimine.ee

Tallinna
Haridusamet
kuulutab välja avaliku konkursi

TALLINNA LASTEAIA
VIKERKAAR
(Õismäe tee 110)

direktori
vabaneva ametikoha täitmiseks.

Kandidaatidele esitatavad nõuded:
vastavus haridusministri 26. augusti
2002 määruses nr 65 „Koolieelse
lasteasutuse pedagoogide
kvalifikatsiooninõuded” sätestatud
nõuetele,
vastutustunne, korrektsus ja täpsus,
koostöövõime ja väga hea
suhtlemisoskus,
arvutioskus,
õpi-ja otsustusvõimelisus, analüüsi-
ja planeerimisoskus.

Konkursil osalemiseks esitada
järgmised dokumendid:

kirjalik avaldus,
elulookirjeldus, sh töö-või
teenistuskäik,
ametikohale esitatud nõuetele
vastavust tõendavate dokumentide
koopiad,
tegevuskava haridusasutuse juhina,
muud dokumendid, mida kandidaat
peab oluliseks.

Dokumendid palume esitada
29. detsembriks 2015
Tallinna Haridusametile aadressil
Estonia pst 5a, 10143 Tallinn või
digiallkirjastatult e-aadressil
tiina.vainrauh@tallinnlv.ee,
märgusõna „Konkurss”.
Lisainformatsioon telefonil 640 4975.

TAMSALU GÜMNAASIUM
kuulutab välja konkursi järgmiste
ametikohtade täitmiseks:

logopeed
(1,0 ametikohta,
tähtajatu tööleping),

huvijuht
(1,0 ametikohta,
tähtajatu tööleping),

eripedagoog
(1,0 ametikohta,
lihtsustatud õppekaval õppivate
õpilaste õpetajaks tähtajatu
töölepingu alusel).

Kandidaadilt ootame vastavust
kvalifikatsiooninõuetele.
Nõutav erialane magistriõpingutele
vastav haridustase.

Pakume
täiskoormusega tööd,
nüüdisaegset töökeskkonda,
erialast täienduskoolitust,
meeldivat ja toetavat töökollektiivi,
kvalifikatsioonile vastavat töötasu,
elamispinda.

Avaldus, CV ja kvalifikatsiooni
tõendavate dokumentide koopiad
palume saata hiljemalt 5. jaanuariks
aadressil Tamsalu Gümnaasium,
Kesk 11, Tamsalu, 46106 Lääne-Virumaa
või digitaalselt allkirjastatult
e-postiga tamsalug@estpak.ee.
Lisainfo tel 524 3421, 323 0546 või
e-aadressil tamsalug@estpak.ee.
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„Siin Vatikani
Raadio”

Toivo Tootsen
kirjamees

Elu jooksul loetud tuhan-
detest raamatutest on
Vello Salo kirjutatud „Siin
Vatikani Raadio” ilmselt
kõige rohkem armastust

kiirgav kirjatöö. „Armastus” on selle
mälestusteraamatu võtmesõna.

Armastus jumala ja armastus kõigi
inimeste, ka vaenlaste vastu. Oma 90.
sünnipäeval ja raamatu esitlusel palus
isa Vello nii praegustes sõdades tape-
tute kui ka tapjate eest, selle eest, et
tapjad muudaksid meelt.

Mis on sõda, seda teab Vello Salo
õige hästi. 1943. aasta novembris läks
ta koos koolivendadega salaja Soome
ning astus vabatahtlikultSoome sõja-
väkke. 1944. aasta augustis tuli soo-
mepoisina Eestisse tagasi, kuid Saksa
vägede taandumise aegu vangistati ja
viidi Saksamaale. Relva-SS-i ridades

osales Salo Sileesias lahingutes ja vii-
bis „Tšehhi põrgus”, kust tal õnnestus
eluga pääseda ja Itaaliasse jõuda.

Vello Salo isa tapsid vene para-
šütistid mürgitatud kuuliga. Sellest
teada saades lubas tol ajal soomepoiss
olnud Vello kõik tiblad mättasse lüüa
– 180 miljonit ees või taga. Murrang
tuli, kui ta leidispõgenikuna varjupai-
ga Roomas Püha Brigitta majas. Siin
varjati sakslaste poolt tagakiusatud
juute, ja siin varjati ka neid, kes juute
vaenasid – Saksa sõjaväes olnuid ...

„Aga nüüd need isevärki eided: var-
javad, keda iganes tappa tahetakse?
Aidata, selle asemel et tappa? Ei olnud
ise veel selle mõtte peale tulnud, ent
siin ei olnudki tegemist mõtte, vaid
elavate inimestega, kelle näost jaelust
vaatas vastu hoopis uus, senitundma-
tu maailm. ... Ent äkki langes nagu

kae mu silmilt: jah,aidata on võrratult
parem kui tappa. See oli tõeline uues-
tisünd. Tõsi, olin küll lapsena ristitud
ja veel hiljuti Soome armee palvusel
paljastatud peaga seisnud, ent alles
nüüd sai minust ristiinimene – uus
inimene, kes armastab oma vaenlasi
nii, nagu seda tegiKristus.”

Siit peale saigi Vello Salo juhtsõ-
naks armastus. „Apostel Pauluse
Vaimu viljade loetelus on kolm esi-
mest armastus, rahu ja rõõm. Kes
iganes armastust, rahulolu ja rõõmu
edendab, kannab vaimu vilja. Eriti
armastust, sest see on ristiinimese
eriline tunnusmärk: Nõnda nagu mina
olen teid armastanud, armastage teie-
gi üksteist! Sellest tunnevad kõik, et
te olete minu jüngrid, kui te üksteist
armastate, ütleb Jeesus Kristus.”

Hea, kui see lihtne tõde meil ikka
ja alati meeles seisaks, eriti kui mõne
oponendiga vaidleme. Et me siis vas-
tase põrmustamiseks keelele kippu-
vad solvangud asendaksime leebe
naeratuse ja oma seisukohtade kan-
natliku selgitamisega.

Vello Salo elukäigust ja tegemis-
test lugemine oli huvitav, aga tõeliselt
mõjusa elamuse andsid mulle tema
mõtisklused. Tuline kahju, et neid
raamatu lõpuossa nii vähe mahtus!
Aga mõnedki neist on väärt, etka teis-
tega jagada.

„Teenimisest
Kentsakas, et eesti sõna „teenima”
on kahemõtteline: keegi võib minna
valitsusse raha teenima või rahvast
teenima.Kui keegi teenib rahvast, siis

rahval ei ole talle mitte kahju palka
maksta, et ta teeniks ka raha. Aga vas-
tupidi mitte.

Oleks tore kui meie valitsuse liik-
med oleksid tõesti rahva teenijad,
mida see algupärane ladina sõna
„minister” tähendab.”

„Rahulolust ja tasakaalust
Meie rahvas peaks proovima leida oma
elus rahulolu ja tasakaalu. Inimese elu-
tempo on täpselt selline, millega ta
nõus on. Peaksime jõudma selleni, et
me ei püstitaks endale fantastilisi ees-
märke ja kogu aeg on millestki puudus,
ikka peab rohkem olema. Rahulolu ei
seisne rohkemas ega vähemas, vaid
just rahulolus ja tasakaalus. Kui olen
rahul sellega, mis mul praegu on.”

„Õppimisest
Öeldakse, et inimene õpib niikaua,
kui elab. Ei – inimene elab nii kaua,
kui ta õpib! See, kes enam ei õpi, kes
kõike „teab”, on vaimselt surnud. Ja
hakkab kolmandal päeval lehkama.
Seda laibahaisu on terve maailm täis.
Olen selliseid inimesi oma elus kah-
juks suurel hulgal kohanud.

Vanusega peaks maailmastrohkem
aru saama küll, aga ka kärbumise või-
malus – allamäge „areng” – on täiesti
olemas. Füsioloogiliselt saame umbes
45-aastaselt täiskasvanuks, siis algab
kahanemine, rakud enam ei taas-
tu, seni kuni kukud ümber ja oledki
surnud. Vaimu areng võib aga edasi
kesta, et saad kõik aeg targemaks – ja
mõned ongi saanud.”

„ Õnnest
Inimene on õnnelik vaid siis, kui ta
armastab, see on minu isiklik veendu-
mus. Miski muu inimest õnnelikuks
ei tee.”

Selle kirjatüki lõppu sobib piiskop
Philippe Jourdani ütlemine raamatu
eessõnas:

„Isa Vello huumorimeel on kõigile
teada ja samal ajal, ma ütleksin, väga
piibellik. Meie, vaimulikud, oleme
sageli liiga tõsised või arvame, et meie
sõnum peab olema suhteliselt sünge,
kui tahame, et meid võetaks tõsiselt.
Isa Vello on selge tõestus vastupi-
disest! Ja mulle meeldib kujutleda,
et Jeesus oli igapäevaelus väga rõõ-
mus, südamlik ja oskas aeg-ajalt ka
nalja teha, kuigi sellest meile Piibel
ei räägi.”

KUI KEEGI TEENIB
RAHVAST, SIIS
RAHVAL EI OLE
TALLE MITTE KAHJU
PALKA MAKSTA,
ET TA TEENIKS
KA RAHA. AGA
VASTUPIDI MITTE.

SEE, KES ENAM
EI ÕPI, KES KÕIKE
„TEAB”, ON
VAIMSELT SURNUD.

LUGEMISMULJE

Retk igaviku
algusse

Toomas Paul
teoloog

Matemaatik David Hil-
bert: „Lõpmatus on
rohkem kui ükski teine
küsimus liigutanud ini-
meste meelt; lõpmatus

on rohkem kui ükski teine idee mõju-
nud arule innustavalt ja viljastavalt,
kuid rohkem kui ükski teine mõiste
vajab lõpmatus ka selgitamist.”

Briti filosoofi A. W. Moore’i teos
„Lõpmatus” on põhjalik ajalooline ja
probleemikeskne ülevaade, mis puu-
dutab lõpmatuse kõiki aspekte mate-
maatikast metafüüsikani.

Moore tahab lõpmatusest aru
saada. Ta analüüsibkõike, mida Lääne
filosoofid on lõpmatusest ja igavi-
kust mõtelnud, alates antiikajast.
Möödapääsmatult puudutab suur osa
matemaatikat. Lugejalt eeldatakse
teatavat orienteerumist hulgateoorias
jmt. Lõppu on lisatud glossaarium,
kus defineeritakse termineid, mis esi-
nevad kõige sagedamini.

„Lõpmatuse” enda piiritlemine on
kõige raskem. Kas teda üldse saab-
ki defineerida? Käsitlustes dominee-
rivad kaks mõistekobarat. Esimesest
leiame piiramatuse, lõputuse, ääretu-
se, mõõtmatuse, igavikulisuse; mida-
gi niisugust, mille iga selle määrat-
letud osa korral on alati veel rohkem
tulekul; see, mis on suurem kui ükski
omistatav suurus. Teisest kobarast
leiame täielikkuse, terviklikkuse, üht-
suse, üleüldisuse, absoluutsuse, täiu-
se, enesekülluse, autonoomia.

Esimese kobara mõisted on nega-

tiivsemad ja kannavad potentsiaalset
tähendust. Need on mõisted, mis vor-
mivad matemaatilisemat või loogili-
semat arutlust lõpmatuse üle. Teise
kobara mõisted on positiivsemad ja
kannavad tegelikkuse tähendust. Need
on mõisted, mis vormivad metafüüsi-
lisemat või teoloogilisemat arutlust.
Moore nimetab need vastavalt mate-
maatiliseks ja metafüüsiliseks mõisteks.

Mõlgutades mõtteid lõpmatusest,
mõtleme väga sügaval tasandil ise-
endast. Igavik ja lõpmatus paistavad
mitte suuremana või vähemalt mitte
üksnes suuremana, vaid millegi tei-
seliigilisena. Probleemid ja paradok-
sid, mis kimbutavad meie püüdlu-
si nendega toimetulekul, rajanevad
meie lõplikkusel. Enesele teadvusta-
tud teadlikkus oma lõplikkusest on
see, mis annab meile vastandidee lõp-
matusest. Kuid see paneb ka meelt
heitma, mitte ainult lõpmatuse alis-
tamatuse, vaid üldse selle mis tahes
mõtestamise võimatuse pärast.

Asi pole lihtsalt inimese gabarii-
tides ja kaduvuses. Selles on mida-

gi fundamentaalsemat. Kui kõik
galaktikad ja päikesed ja planeedid
sisalduvad teatavas lõplikus ruumi-
piirkonnas ja kui nad kõik on mingi
kosmilise plahvatuse praht, mis lei-
dis aset lõplik arv aastaid tagasi, siis
tähendab see, et ka aeg ja ruum on ise
lõplikud. Kummatigi jääb ikkagi vas-
tandlik aimus lõpmatusest, mis meid
ümbritseb: kõikehõlmavast ühenda-
tud tervikust. Maailmkui tervik – uni-
versum – ei saa oma ennastsisaldavas
totaalsuses olla piiratud millegi ene-
setagusega, sest ta sisaldab ju kõike.
Ta peab olema lõpmatu.

Üks lõpmatuse üle mõtlemisepara-
dokse on see, et lõpmatusele leidub nii
poolt- kui ka vastulauseid. Võimalik
lahendus paradoksile oleks leppida
lõpmatuse mõistega, kuid tunnistada,
et kui me üritame lõpmatust mõistu-
sega haarata, seda käsitleda või mää-
ratleda, selle kohta midagi teada saada
või selle kohta midagi kooskõlalist
ütelda, siis me – omaenese lõplikkuse
tõttu – automaatselt tühistame selle
ja mähime end vasturääkivusse. Iga
katse lõpmatust defineerida on katse
võtta see oma mõistelisse haardesse,
kuid arvestades meie piiratust, saame
oma haardesse võtta ainult seda, mis
on ise sobivasti piiratud.

Seda paradoksi näib võimatu lepi-
tada tõigaga, et oleme selle just läbi
käinud. Sest mõtelgem: kui me ei
saa jõuda mingisugusegi teadmiseni
lõpmatusest, siis iseäranis ei saa me
jõuda teadmiseni, et me ei saa jõuda
mingisugusegi teadmiseni lõpmatu-
sest. Seega kui toodud mõttekäik on
korrektne, siis me ei saa seda läbi
käia ning selle järeldust omaks võtta.
Ometi paistab, justkui oleksime seda
teinud. Me justkui oleksime haaranud
lõpmatust sellena, mis on definitsioo-
ni poolest haaramatu. See võimatu
paradoksiga maadlemine annab raa-
matule põhifookuse.

Moore jõuab oma teekonna lõpul
tulemuseni: „Kui on olemas lõpma-
tu tervik, siis on iga asi pelgalt selle
aspekt, milles see midagi teeb.” Aga
see, et iga asi on kõigest lõpmatu ter-
viku aspekt, ei ole midagi niisugust,
mille kohta saab öelda, et ma seda
tean. See on midagi sellist, mis ennast
mulle näitab.”

MÕLGUTADES
MÕTTEID
LÕPMATUSEST,
MÕTLEME VÄGA
SÜGAVAL TASANDIL
ISEENDAST.
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KOOLILUGU

Paikuse põhikool 25
„PAIKUSE PÕHIKOOL –
KINDEL ALGUS SINU
ELULE,” KÕLAB
PAIKUSE PÕHIKOOLI
MOTO. 18. DETSEMBRIL
TÄHISTAB KOOL 25.
SÜNNIPÄEVA. TEGEMIST
ON PÄRNU MAAKONNA
NOORIMA, KUID SUURIMA
KOOLIGA. PÕHIKOOLIDE
ARVESTUSES ON TA OMA
484 ÕPILASEGA SUURIM
MAAPÕHIKOOL EESTIS.

Meeli Parijõgi

Kooliuksel võtab sisenejaid
vastu päkapikumütsiga
administraatoriproua.
Tema ütleb lapsele koolis
hommikul esimesena tere

ja õhtul viimasena nägemist. Aitab
kadunud jalavarje otsida ning kuulab
laste rõõme ja muresid.

NAGU NÖÖBIKÜLGE PINTSAK
Paikusel 25 aastat töötanudkooli raud-
vara, klassiõpetajad Sirje Tuulemäe
ja Ulvi Mihkeles, meenutavad, kui-
das kõik algas. 1990. aasta septembris
alustati algkoolina Paikuse politsei-
kooli kolmandal korrusel. Oma maja
valmis jõulukuus ning 18. detsembril
peeti Paikuse algkooli avamispidu.
Esimesel õppeaastal oli koolis 76 õpi-
last ja seitse õpetajat. Õpilaste arv
kasvas kiiresti ning viis aastat hil-
jem alustas 203 õpilasega tööd juba
Paikuse põhikool. Kuna maja jäi kit-
saks, otsustati EPT peahoone ehitada
ümber kooliks.

Majale on tehtud järjest juurdeehi-
tusi, nii et direktor Aare Külaots võrd-
leb kooli ehitamist nööbi külge pint-
saku õmblemisega. Endine EPT garaaž
ehitati ümber tööõpetuse majaks, kus
töötab ka Paikuse huvikool. Valmisid
algklassimaja ning moodne spordi- ja
tervisekeskus, kus kooli kasutada on
kaks suurt pallimänguväljakut ning
maadlus- ja jõusaal. Samas komplek-
sis asub uus avar valla ja kooli ühine
raamatukogu ning mõned klassiruu-
midki.

Kooli mure on juurdeehitistest
hoolimata jätkuvalt ruumipuudus.
Mis ühtpidi mure, see teistpidi rõõm,
sest näitab, et Paikusele tahetakse
tulla õppima ja õpetama. Õpilaste
vähesuse üle igatahes kurta ei saa.
Septembris inglise keelt andma tul-
nud noor õpetaja Leana Pennula kir-
jeldab esimesi kuid Paikuse põhikoo-
lis igati toredatena. „Vajadusel jagavad
kogenumad kolleegid lahkelt nõu ja
juhatust. Seni on minu suurim välja-
kutse olnud nimede meeldejätmine
kooliaasta alguses. Nüüdseks on see
mure murtud,” muigab ta.

PIDEVALT„PILVES”
Iga kool vajab omavalitsuse ja kogu-
konna tuge. Paikuse põhikool on direk-
tori ja õpetajate sõnul saanud mõle-
malt palju toetust ning kiidusõnadega
ei koonerdata. Kooli loomise idee tuli
26 aastat tagasi just lapsevanematelt ja
vallavalitsus võttis mõtte kohe omaks.
„Oleme omavalitsuse toel suutnud
luua õppimis- ja õpetamistingimused,
mis on võrreldavad riigigümnaasiumi-
tes pakutavatega,” hindab Külaots.

„Mulle tundub, et meie koolis on
intellektuaalne ja emotsionaalne
kapital tasakaalus,” iseloomustab
õppealajuhataja Sirje Solom oma kol-
lektiivi. „Püüame õpilases üles leida
tema tugevused, et iga laps saaks koo-
lis eduelamuse – kes õppetöös, kes
huvitegevuses.”

Paikuse põhikoolis saab alates
teisest kooliastmest õppida süven-
datult inglise keelt. Teises klassis
õpivad kõik lapsed malet mängima.
Õppekavas on veel informaatika, joo-
nestamis- ja tantsutunnid.

„Paikusel ollakse pidevalt pilves,”
teatab direktor. See tähendab, et koo-
lisiseses asjaajamises juurutatakse
Office 365 ühistöö võimalusi. Koolil
on kaks arvutiklassi, majasisene
arvutivõrk ja interneti püsiühendus
ainekabinettides. Haridustehnoloog
Anne Kalmus korraldab iga kuu
IT-sisekoolitusi, millest õpetajad aga-
ralt osa võtavad. „Mina lõpetan koo-
lituse sõnadega: kes pole kunagi eba-
õnnestunud, pole midagi proovinud,”
naerab Kalmus. „Õpetaja ei pea olema
alati klassis kõige targem, aga ta peab
pidevalt õppima.”

GRAFITIKABINETISEINAL
Paikuse põhikooli tänavuseks aasta
õpetajaks valitud vene keele õpetaja
Sirje Suurevälja kinnitab: „Meie koolis
pole hoiakut, et milleks peaks vene
keelt õppima. Räägime vene kultuurist
palju ka õppekavaväliselt.” Suurevälja
peab vajalikuks laste loovuse arenda-
mist. „Mul on olnud õnn juhendada
päris suurejoonelisi töid. Üks neist
oli näiteks 8. klassi õpilastega lavas-
tatud ingliskeelne muusikal, teine
igavale kabinetiseinale tehtud grafiti.
Loovtööde teemad valitakse septemb-
ris nn loovtööde laadal, kus igaüks
püüab oma mõtted kaheksandikele
„maha müüa”. Tihedas konkurentsis
saavad teemad kiiresti õpilastele jaga-
tud. Paikuse õpetajatel jagub aastast
aastasse häid ideid, mille eesmärk on
õpilaste eneseteostuse arendamine.

TULED AKENDES
Inglise keele õpetaja ja projektide
koordinaator Kersti Rohtmets räägib,
et praegu on koolil käsil enneole-
matult palju projekte – ühe Nordic
Juniori ja kolme Erasmus+ projekti
raames tehakse koostööd 14 riigiga.
Kõik projektid on seotud erivajadus-
tega laste märkamise ja aitamisega,
mis on üks Erasmus+ koolidevahelis-
te koostööprojektide prioriteete.

Tihedad sidemed on sõpruskooli-
dega, kelleks on Pärnu Tammsaare
kool, Nõo põhikool ning Grobina
kool Lätis. Koostööd tehakse Paikusel
asuva politsei- ja piirivalvekolledži
ning kohalike lasteaedadega.

Õppealajuhataja Sirje Solom kii-
dab õpilaste innukust aineolüm-
piaadidel ja viktoriinidel ning Tartu
ülikooli teaduskooli töös. Õpilasi
juhendavad õpetajad Liina Kivisto,
Hulda Larin, Maarja Tärk ja Marika
Jagomägi. Möödunud aastal võeti osa
üleriigilisest „Teaduslahingu” kon-
kursist, kus osales 159 võistkonda
102 koolist. Pärnu maakonnas võitis
„Teaduslahingu” Paikuse põhikool,
üleriigilises finaalis saadi tubli 6. koht.

Õpetaja Mait Linnu eestvedamisel
onkool paistnud silma heade tulemus-
tega mälumängudel ja viktoriinidel.
Ükski koolipidu ei möödu solistide,
ansamblite ja kooride esinemiseta,
keda juhendab üks kooli asutajaliik-
meid Maire Krinal. Tänu õpetajate ja
õpilaste tihedale koostööle on saavu-
tatud eri ainevaldkondades häid tule-
musi. „Meil on pühendunud mees-
kond,” rõõmustab Sirje Solom.

Koolis on head sportimisvõima-

lused, normaalmõõtmetega võimla
ja nüüdisaegse pinnakattega staa-
dion. Õpilased osalevad pea kõigil
maakondlikel spordivõistlustel, kust
naastakse enamasti medalisäras.

Lastel on võimalik valida oma kooli
26 tasuta huvialaringi vahel – malest ja
robootikast spordi, laulu ja tantsuni.
Nende seas on kodutütred ja noored
kotkad ning 4H. Kunstioskusi täienda-
vad nii õpilased kui ka õpetajad kooli
ruumides tegutsevas Paikuse huvikoo-
lis. Kuna pärast põhikooli tõtatakse
huvikooli, ongi maja varahommikust
hilisõhtuni tuledes. Huvikooli direk-
tor Monika Vaher on uhke selle üle, et
koolimaja seinu kaunistavad nii õpi-
laste kui ka õpetajate kunstitööd.

JUUBELIVAIP KOOLILE
Koolis kohtab igal sammul jõulumee-
leolu. Õpilased peavad juba mitmen-
dat päeva heategevuslikku päkapiku-
kohvikut, kus müüakse omavalmista-
tud jõulumaiustusi. Müügitulu läheb
kooli hubasemaks muutmiseks.

Algklassides kasutatakse hea algu-
se metoodika elemente ning parajas-
ti käib esimeses klassis tegevuskes-
kustes usin näputöö – valmistatakse
jõulukaunistusi. Ka emad on leidnud
mahti kooli tulla ning lastele koos
tegutsemise rõõmu pakkuda.

Tööõpetuse klassis koovad õpilased
õpetaja juhendamisel kangastelgedel
ilusat triibulist kaltsuvaipa. Vaip on
juubelikingitus koolile ja seda koob
kogu koolipere, igaüks sentimeetri-
paar. „Umbes kaheksameetrine vaip
peab 18. detsembriks valmis saama,”
sõnab käsitööõpetaja Kadri Jõgi.

HUVITAVAID FAKTE
Iga õppeaasta lõpus valib
õppenõukogu Paikuse parima
õpilase.
Traditsiooniliste ürituste
hulka kuulub tublide õppurite
ja nende vanemate tänupäev.
Kahel järjestikusel aastal on
toimunud Paikuse valla hari-
duskonverents.
Paljud Pärnu maakonna
aineühenduste esimehed on
Paikuse põhikooli õpetajad.
Kool on edukalt esinenud
parima koolisöökla konkursil.

Paikuse põhikooli ees kasvavad „helkuripuud”. Kellel helkurit pole, saab selle puu otsast. Selline tore idee tuli politsei- ja piirivalvekolledžilt.
FOTOD: PAIKUSE PÕHIKOOL

Kangastelgedel valmib juubelikingitus koolile. Õpilaste heategevuslik päkapikukohvik.

Aare Külaotsa unistused – kool 25 aastat hiljem
Õpetajakoolitusse

kandideerivad parimad
gümnaasiumilõpeta-
jad. Koolijuhi põhimure
on nende seast õige
valik teha.

Õpetajate vähenenud
kontakttundide arv
võimaldab leida aega
õpetajate koostööks,
eneseanalüüsiks ja
-täiendamiseks.

Kaasava hariduse
propageerijad on koo-
lidesse kaasanud ka
seni kaasata „unusta-
tud” erialaspetsialistid.

Põhikoolis on hinda-

misel loobutud igasu-
gustest „kleepsudest”,
kirjeldustest, numb-
ritest jne. Nii õpetaja
kui ka õpilase arengut
näitab aasta lõpus
esitatud digitaalne
õpimapp. Enam ei
ole huviharidust ega
„põhiharidust” –

õpilase kogu tegevus
seostub tema arengu
ja edasise elus hakka-
masaamisega.

Riik on kindlustanud
kõik koolid vähemal
100G internetiühendu-
sega ja lihtsa veebipõ-

hise õpikeskkonnaga,
kus õpetaja ei saa vaid
õppematerjali koguda,
vaid saab ise koostada
oma „õpiku”.

Inimene ei ole muu-
tunud Google’i otsi-
mootoriks, kes oskab
vaid infot otsida, vaid
tal on ka endal tead-
mised, mis aitavad
orienteeruda üha kee-
rulisemas maailmas,
oskus asju seostada ja
teha loogilisi järeldusi.

Endiselt kehtib moto
„Paikuse põhikool –

kindel algus sinu elule”.
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KALMETU
PÕHIKOOLIS
leiab tööd

logopeed (0,5 kohta).

Pakume toredat kollektiivi,
head töökeskkonda ja palka.
Avaldus, CV, kvalifikatsiooni tõendavate
dokumentide koopiad saata
6. jaanuariks 2016. a Kalmetu Põhikooli
aadressil Tänassilma, 70103 Viljandimaa
või kool@kalmetu.vil.ee.
Lisainfo tel 432 7119 või
kool@kalmetu.vil.ee.

LOO
KESKKOOL

pakub tööd asendusõpetajana
lapsehoolduspuhkuseajaks

keemiaõpetajale
(8 tundi nädalas)
alates jaanuarist 2016. a.

Nõudmised kandidaadile:
vastavus kvalifikatsiooninõuetele,
väga hea meeskonna-ja
koostööoskus.

Kool pakub
arengu-ja enesetäiendusvõimalusi,
ilusat töökeskkonda ja sõbralikku
kollektiivi,
nüüdisaegseid infotehnoloogilisi
õppevahendeid,
tugimeeskonna (psühholoog,
sotsiaalpedagoog, õppealajuhataja)
toetust ja abi.

Avaldus ja CV saata hiljemalt
24. detsembriks aadressil
mari.lepp@lookool.ee.

Info 646 7035 või mari.lepp@lookool.ee

Avaldustega tegeletakse
laekumise järjekorras.

www.koolidevarustus.ee
VAJALIK KOOLIDELE JA LASTEAEDADELE

PEETRI
LASTEAED-PÕHIKOOL
Harjumaal Rae vallas
pakub tööd

inglise keele
õpetajale
(jaanuarist 2016),

lasteaia
logopeedile.

Avaldus ja CV esitada hiljemalt
3. jaanuariks 2016 aadressil
sekretar@peetri.edu.ee või Pargi tee 6,
Peetri alevik, Rae vald, 75312 Harjumaa.
Info tel 606 8855.

Keila Kool on Eestis ainulaadne
erakooliseaduseraames tegutsev
õppeasutus, mis annab tasuta põhi-
ja gümnaasiumiharidust.Meie koolis
õpib enam kui 1300 õpilast ligi 50
omavalitsusest. 2011. aasta jaanuaris
sai valmis uus koolimaja, kus on head
tehnilised võimalused tänapäevaseks
õpetamiseks.

Vajame

klassiõpetajat,
matemaatika-
õpetajat,
inglise keele
õpetajat.

Otsime inimest, kellel on erialane
haridus (võib olla omandamisel) või
koolis töötamise kogemus ja suur soov
saada õpetajaks. Hindame oskust teha
meeskonnatööd, empaatiavõimet ja
soovi ennast arendada.
Palume oma elulugu ja kaaskiri
saata 22. detsembriks
e-aadressil kool@keilakool.ee.
www.keilakool.ee

TALLINNA
LAAGNA
GÜMNAASIUM
otsib töötajaid järgmistele
ametikohtadele:

poiste kehalise
kasvatuse
õpetaja
koolipsühholoog
sekretär
lapsehoolduspuhkuse
asendajaks.

CV saata aadressil
oppealajuhatajad@laagna.edu.ee
hiljemalt 10.01.2016.
Info telefonil 632 7323.

KURESSAARE
GÜMNAASIUM
võtab alates 2016/2017.
õppeaastast konkursi korras tööle

klassiõpetaja,
matemaatika-
õpetaja,
ajalooõpetaja.

Avaldus, CV, motivatsioonikiri
ja kvalifikatsiooni tõendavate
dokumentide koopiad saata
hiljemalt 20. jaanuariksaadressil
Kuressaare Gümnaasium,
Nooruse 1, 93815 Kuressaare või
digitaalallkirjastatult e-aadressil
kool@oesel.edu.ee.
Info Toomas.Takkis@oesel.edu.ee.

HIIUMAA
GÜMNAASIUM
(1. septembrist 2016
avatav riigigümnaasium)

otsib avaliku konkursi korras

õppejuhti.
Õppejuhi ülesanne on õppetöö
kavandamine, korraldamine ja
hindamine, samuti rahvusvaheliste
koostööprojektide juhtimine.

Eelnev kogemus nii rahvusvaheliste
projektide juhtimises kui ka õppejuhi
töös, samuti gümnaasiumiastme
õpetajana on eeliseks.

Nõutav on inglise keele oskus
vähemalt B2-tasemel ning valmisolek
lähtuda oma töös riigigümnaasiumide
kvaliteedi kokku leppest.

Tööleasumine jaanuaris 2016, täpsem
kuupäev täpsustub kokkuleppega.

Konkursil osalemiseks peab
kandideerija olema täitnud
haridus- ja teadusministri
29. augusti 2013 määruse nr 30
„Direktori, õppealajuhataja,
õpetajate ja tugispetsialistide
kvalifikatsiooninõuded” § 2
lg 2 sätestatud gümnaasiumi
õppealajuhataja kvalifikatsiooninõuded.

Kandideerimiseks tuleb esitada
avaldus,
elulookirjeldus,
kvalifikatsiooni tõendavate
dokumentide koopiad,
visioon tööst Hiiumaa G ümnaasiumi
õppejuhina riigikoolide
kvaliteedikokkuleppe täitmisel.

Dokumendid tuleb esitada
hiljemalt 5. jaanuariks, saates need
elektroonilisel kujul ja
digitaalselt allkirjastatuna
aadressil ivo.eesmaa@hak.edu.ee.

Lisainfo kooli direktor Ivo Eesmaa,
tel 510 4219.

KIIU KIIGEPÕNNI
LASTEAED
Harjumaal Kuusalu vallas
ootab oma meeskonda

sobitusrühma
lasteaiaõpetajat
(1,0 ametikohta)
lapsehoolduspuhkuse
asendajaks alates 25.01.2016.

Avaldus, CV ja kvalifikatsiooni
tõendavate dokumentide koopiad
palume saata hiljemalt 11. jaanuariks
e-aadressil kiiu.lasteaed@kuusalu.ee.
Info telefonil 646 4390.

RÄPINA ÜHISGÜMNAASIUM
kuulutab välja konkursi

koolipsühholoogi
ametikohale.

Töö sisu: Räpina valla koolide
õpilaste ja lasteaialaste arengu
toetamine koostöös lapsevanemate ja
haridustöötajatega.
Tööleasumise aeg on 11. jaanuar 2016.
Koolipsühholoogi kvalifikatsiooni-
nõuded on erialane magistrikraad
või sellele vastav kvalifikatsioon või
koolipsühholoogi kutse.
Kandideerimisavaldus, CV ning haridust
ja täiendõpet tõendavate dokumentide
ärakirjad saata 28. detsembriks
aadressil Räpina Ühisgümnaasium,
Kooli 5, 64504 Räpina või elektroonselt
aadressil direktor@rapina.ee.
Info tel 796 1354, 517 5883 või
direktor@rapina.ee.

Va a t a :
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ELU JA INIMESED

Andrus
Kivirähk:
„Lastele
kirjutamiseks
on oma nipid”

TORE, ET ENDISELT LEIDUB LAPSI, KELLE ARVATES ON PARIM KINK RAAMAT. TEAN
PÄRIS MITUT LAST, KES SAAVAD TÄNAVU JÕULUKINGIKS ANDRUS KIVIRÄHKI KÕIGE
UUEMA LASTERAAMATU „OSKAR JA ASJAD”, MIS NOVEMBRI KESKEL ILMUS. SEE ON
KIVIRÄHKI KÜMNES LASTERAAMAT. JA KUIGI TA ON KIRJUTANUD PEA KOLMKÜMMEND
PROOSATEOST NING TEIST SAMA PALJU NÄIDENDEID, LEPPISIME KOKKU, ET SEEKORD
KÕNELEME PEAMISELT LASTERAAMATUTEST, LASTEST JA TEMAST ENDAST.

Tiina Vapper

Kes sa enda arvates kõige rohkem
oled, kas proosakirjanik, näitekirja-
nik, lastekirjanik, humorist, publit-
sist?
Eks see käib lainetena. Oli mingi
periood, kui kirjutasin peamiselt
näidendeid ja tundsin end ennekõi-
ke näitekirjanikuna, viimasel ajal on
olnud jälle rohkem lastele kirjuta-
mist. Sel aastal on mul ilmunud kaks
lasteraamatut – aasta alguses jutuko-
gumik „Karneval ja kartulisalat” ning
novembris „Oskar ja asjad”. Lisaks
kirjutasin Jan Uuspõllule väikese näi-
temängu „Päkapikk” ning ka järgmise
Lotte-filmi stsenaarium on valmis,
film ise valmib aastal 2018.

„Oskar ja asjad” on teistmoodi kui
su eelmised raamatud.
Seda küll. Seda kirjutades olid mulle
kaudselt eeskujuks Tove Janssoni
muumilood, mis on samuti pisut piiri
peal: kas need on lastele või täiskas-
vanutele? „Oskar ja asjad” kõneleb ka
mingitest asjadest, millest lasteraa-
matutes harilikult ei räägita – üksin-
dusest, igatsusest, kellegi kaotusest.
Selles raamatus on ka nukraid hetki.

Kui palju on raamatu peategelases
Oskaris sind ennast?
Mingil määral on, kirjutangi ju läbi
enda. Mina ise lapsepõlves suviti maal
vanaema juures ei olnud, aga ega ma

linnas elades ka ei tahtnud poistega
õues jooksmas ja jalgpalli mängimas
käia. Mulle meeldis rohkem kodus olla.

Kas sul üksinda igav ei olnud?
Absoluutselt mitte. Mul olid küll koo-
lis sõbrad, aga kodus eelistasin oma-
ette olemist. Tegevust oli piisavalt
– lugesin hästi palju, mul olid oma
mängud, lisaks kirjutasin vihikutäi-
te kaupa jutte. Alles keskkooli ajal
asi muutus, siis meeldis mulle koo-
lis näiteringi teha ja koolivendadega
koos igasuguseid asju ette võtta.

Mulle tundub, et selle raamatu üks
oluline teema on põlvkondade
võõrdumine.
Kindlasti. Oskaril on oma maailm,
vanaemal oma. Vanaema tahaks lap-
selapsega kontakti saada ja suhelda,
Oskari maailma keskpunkt on hoopis
punane õhupall, vanaemaga pole tal
eriti millestki rääkida. Teatud mõt-
tes ongi raamatus kolmnurk – Oskar,
õhupall ja vanaema –, aga lõpuks saa-
bub siiski mingi lahendus.

Raamatu tegelasteks on ka kõikvõi-
malikud asjad, kellega Oskar suhtleb
ja kellel igaühel on oma lugu. Kust
sa selle tohutu fantaasia võtad?
Eks kirjaniku töö eeldabki fantaasiat.
Iga kord head mõtted kohe ei tule, aga
kui arvuti taha istun, hakkab kujut-
lusvõime tööle ning lood ja tegelased
tekivad.

Kas lastele kirjutada on lihtsam või
keerulisem kui täiskasvanuile?
Toon siin paralleeli toidumaailma-
ga. Restorani kokk peab oskama teha
võrdselt hästi nii suppi, praadi kui
ka kreembrüleed, ei saa öelda, et üks
on lihtsam kui teine. Kreembrülee
on küll pisem kui seapraad, aga selle
tegemiseks on oma nipid. Lastele kir-
jutamisega on samuti, lasteraamatu
kirjutamine on omaette oskus.

Ja sulle meeldib teha mõlemat?
Jah. Lihtsalt retseptid on erinevad. Nii
nagu on komponente, mida magus-
toidu sisse ei panda, on teemasid,
mida lasteraamatutes ei käsitleta. Aga
mingid asjad on universaalsed. Minu
arvates peaks lasteraamat olema helge
ega tohiks lõppeda väga halvasti ja
süngelt. Oskari-raamatu lõpp on küll
natuke nukker, aga siiski lootusrikas.

Kas lasteraamat peab olema õpetlik?
Ei, kindlasti mitte. Kui raamat räägib
toredatest ja lahketest inimestest või
olenditest, on see juba iseenesest õpet-
lik. Eks Pipi ja Karlssoni ja paljude
teiste toredate lasteraamatute moraal
ongi see, et seal on vahvad tegelased ja
lastele meeldib neid raamatuid lugeda.

Kas kirjandus saab muuta inimesi
paremaks?
Ega ta niimoodi kindlasti ei muuda,
et loed raamatuid ja oled kohe parem
inimene. Aga ma arvan, et inimene,

kes on lapsena palju häid raamatuid
läbi lugenud, on sümpaatsem küll kui
see, kes neid lugenud ei ole. See jääb
kuidagi külge nagu päevitus: kui oled
kaua troopilises kliimas viibinud,
oled pruunim.

Milline su raamatutest on kõige roh-
kem kõneainet pakkunud ja miks?
Omaette fenomen on muidugi Lotte,
mis on mitte ainult raamat, vaid ka
film ja mis kõik veel, sinna ümber
on tekkinud tohutu tööstus. Tunnen
alati kohmetust, kui mind Lotte eest
kiidetakse, sest need raamatud oleme
loonud koos Janno Põldma ja Heiki
Ernitsaga. Näiteks Lottemaa ja Lotte
muusikaliga pole minul mingit seost.
„Kaka ja kevad” pakkus palju kõne-
ainet just pealkirja pärast. Huvitaval
kombel läks see korda ka neile ini-
mestele, kes raamatut isegi kätte ei
võtnud. Kui nad oleks võtnud ja luge-
nud, oleksid nad näinud, et see on
üks poeetiline lastejutuke kakajunni
ja võilille armastusest. Aga nurinat
tekitas see ainult mõnes täiskasvanus,
lapsed olidraamatu üle väga rõõmsad.

Kuidas sa kriitikasse suhtud?
Ega ta ei meeldi ilmselt kellelegi, eriti
kui avastad, et kriitik ei ole asjasse
süvenenud ning on tsiteerinud mõnd
kohta valesti või kõigest teistmoodi
aru saanud. Mu lasteraamatute kohta
pole kriitikat eriti olnud, sest lastekir-
jandust pole Eestis kombeks arvusta-
da. Millegipärast peetakse seda natu-
ke teisejärguliseks. Mina pean laste-
raamatuid hästi tähtsaks osaks oma
loomingust. Et mu loomingust täit
ülevaadet saada, tuleks need kindlasti
läbi lugeda.

Milliseid raamatuid sa ise lapsena
lugesid?
Lugesin kõike. Lasteraamatud olid

mitu korda läbi loetud, aga ma luge-
sin neid muudkui üle, Lindgreni ja
muumitrollide lood olid mul peas.
Aga hakkasin varakult ka täiskasva-
nute raamatuid lugema, lugesin läbi
kõik need, mis isal-emal kodus kapis
olid, ja tassisin raamatukogust veel
juurde.Kui me suvel perega Lahemaal
puhkasime, olin need paar kuud Võsu
raamatukogus kuldklient.

Millised raamatud sulle Lindgreni
omadest kõige rohkem meeldivad?
Kõik, peale „VendadeLõvisüdamete” ja
„Mio, mu Mio”. Need on sellised eba-
lindgrenlikud kunstmuinasjutud, kus
eriti nalja ei saa. Minaarvan, et laste-
raamatus peab nalja saama. Väga hea
raamat on „Väike Tjorven, Pootsman
ja Mooses”, kus on ka äärmiselt kurbi
ja liigutavaid hetki, aga kõik laheneb
hästi ja elu on jälle lõbus.

Neis raamatutes on ka täiskasvanud
erakordselt sümpaatsed.
Jah, mulle meeldib lasteraamatu-
te puhul ka see, et seal ei vastan-
data lapsi ja täiskasvanuid. Seetõttu
on mulle natuke vastumeelsed Roald
Dahli raamatud, kus täiskasvanuid on
kujutatud halbade ja jämekoomiliste-
na, lastel on nendega kogu aeg mingi
sõda. Ema ja isa on enamasti niivõrd
mõistmatud javastikud, et nendega ei
saagi läbi saada. Lindgreni raamatutes
on kõik üksteise vastu sõbralikud.

Mida sina oma emalt ja oma isalt
õppisid? Kellelt oled pärinud oma
jutustamisoskuse ja huumorisoone?
Ei oska öelda. Emal küll jutustamis-
oskusest puudu ei ole, tema telefoni-
kõned kestavad vähemalt pool tundi.
Kui ma tallekülla lähen, räägibki põhi-
liselt tema, mina lesin diivanil. Mulle
tundub, et emalt olen pärinud sellist
positiivset laiskust. Ema on loomult

Kirjanik Andrus Kivirähk, kelle Eesti Päevaleht valis jõulude eel aasta mõjukaimaks kultuuriinimeseks, on kindel, et lapsena loetud raamatutel on inimese kujunemisel suur mõju.
FOTO: RAIVO JUURAK
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muretu, laste pärast muretseb ta küll
väga, aga mõttetute asjade pärast ei
viitsi pingutada. Ta ei ole kindlasti
selline eestiaegne proua, et kõik peab
olema viimase peal sätitud ja iga asi
õiges kohas. Ta teeb hea meelega keset
päeva väikese uinaku ja oskab elu
mõnuga võtta. Ka lapsemeelsuse olen
saanud ilmselt emalt, lasteraamatuid
kirjutades kulub see omadus ära.

Isa oli korrektne ja täpne, mäle-
tan, kuidas ta õpetas mind lipsusõlme
siduma. Isa suri siis, kui olin 15-aas-
tane, ja kardan, et teda ma väga hästi
tundma õppida ei jõudnudki. Olen
mõelnud, et omamoodi pani see, et
me emaga varakult kahekesi jäime,
mind end vabamalt tundma. Ma ei
tea, kas oleksin nii palju kirjutanud,
kui isa oleks kõrval olnud. Emaga jul-
gesin igasuguseid asju katsetada, isa
oli üsna kriitiline, talle ei julgenud
alati kõigest rääkida. Kas või neid oma
lapsepõlvelugusid, mida ma vihiku-
tesse kirjutasin, lugesin emale ette,
aga isale häbenesin näidata.

Kirjandite kirjutamisega sul koolis
ilmselt raskusi ei olnud, kas neid
loeti ka tunnis ette?
Vahel loeti. Üritasin ikka originaal-
se lähenemisnurga leida, mõnikord
muutsin ka vormi. Kas siis kirjutasin
reportaaži või kellelegi kirja, et endal
põnev oleks. Meil oli väga tore eesti
keele õpetaja, kes suhtus sellesse hästi.

Kuidas sa õppisid?
Keskmiselt. Põhihinne oli neli.
Õppisin justnii palju kui hädasti vaja,
et saaksin raamatuid lugeda ja oma
asju teha. Kirjandus ja ajalugu olid
lemmiktunnid, keemias ja füüsikas ei
viitsinud nii palju pingutada, ka võõr-
keeltes olin laisk.

Mis sulle õpingutest Tartu ülikooli
ajakirjandusosakonnas meelde on
jäänud?
Astusin ülikooli 1988. aastal, see oli
põnev ja pöördeline aeg. Kõige roh-
kem ongi ülikooliajast meelde jää-
nud need sündmused, mis sel ajal
toimusid, ning inimesed, kellega ma
kohtusin. Isegi Juhan Peegel jõudis
meid ühe semestri õpetada. Ehkki ma
enam ei mäleta, millest ta rääkis, tun-
dub ainuüksi see fakt tähtis. Astusin
EÜS-i, sain endale sõpruskonna, kel-
lega suhtleme senini, maailmavaate.
Olin halb üliõpilane ega viitsinud eriti
loengutes käia, oli vaja tudengielu
elada, õlut juua, suhelda, kõik muu
tundus huvitavam. Tagantjärele olen
mõelnud, et oli põnevaid loenguid,
kus oleks võinud käia. Aga ega minust
ajakirjanikku ei saanudki. Alguses
läksin küll Päevalehe kultuuriosa-
konda kultuuritoimetajaks, kirjuta-
sin mõned intervjuud ja

arvustused, aga juba varsti hakkasin
tegema oma huumorikülge ja mingil
hetkel kolumne kirjutama.

Kas iga nädal arvamuslugu kirjutada
on keeruline?
Ei, see on tegelikult tore, kirjutan
neid rõõmuga. Ilukirjanduslikule
loomingule on see meeldiv vaheldus.
Kommenteerin päris palju Eesti ühis-
konnas ja poliitikas toimuvat. Mingite
asjadega olen sõdinud üsna pikalt,
näiteks Reformierakonna rahasta-
misskandaalist kirjutasin mitu kuud
nädalast nädalasse. Kuna asja püüti
summutada ja eitada, tuli teemat üle-
val hoida. Keskerakonnast olen samu-
ti kümneid artikleid kirjutanud. Vahel
kasvab sigaduste hulk nii suureks, et
ei saa vait olla.

Jõulude eel avaldatud Eesti
Päevalehe ja Delfi mõjukate kultuu-
ri- ja spordiinimeste edetabelis kuu-
lub sulle esikoht. Tunned sa arva-
musliidrina ka suuremat vastutust,
kui midagi ütled?
Ei tunne, sest ma ütlen seda, mida
mõtlen. Ma ei püüa laveerida ega
lähtu strateegiast, et ma parem ei ütle,
ehkki tegelikult mõtlen. Ütlen ära, ja
üritan selle intrigeerivalt kirja panna.
Võib-ollamõni võrdlus või väljend on
seetõttu keskmisest natuke teravam
või vängem, aga üldist ja ümmargust
juttu ei märkaks keegi.

Võtad sageli näiteid ja võrdlusi
Oskar Lutsu loomingust, miks?
Luts ongi nii oluline tegelane. Luts ja
Tammsaare on eesti kirjanduse põhi-
vaalad. Kui kogu maailmakirjandus
põhineb antiikkirjandusel ja piibli-
legendidel, siis Eesti kirjandus Lutsul
ja Tammsaarel, mingil määral ka
„Kalevipojal”. „Kevade” on kindlasti
üks täiuslikumaid eesti kirjandusteo-
seid üldse, see on nii kaua vastu pida-
nud. See on uskumatu, et 25-aastane
Luts sellise asja valmis kirjutas. See
on tema esimene teos javäga imetlus-
väärne tekst.

Miks sa ise pole koolielust ühtki raa-
matut kirjutanud?
Võib-olla sellepärast polegi, et nii või-
mas raamat nagu „Kevade” on olemas.
Samamoodi nagu Tammsaare „Tõe ja
õiguse” teine osa on võimas ja mit-
mekihiline romaan Mauruse koolist.
Teine põhjus on see, et kool muutub
kogu aeg. See raamat oleks siis nos-
talgiline lugu minu kooliajast, mis oli
hoopis teistsugune. Kõik olid oktoob-
rilapsed ja pioneerid, Lenini pilt rip-
pus seinal, peeti koondusi – tänapäeva
lastele oleks see täiesti arusaamatu.

Milline isa sa oma kolmele tütrele
oled? Kas niisugune leebe nagu
Limpa-raamatu isa, kes on nõus tüli
lõpetamiseks poodi uute limonaadi-
pudelite järele minema?
Limpa isa on sümpaatne, tema ma
võiksin olla küll. Mulle meeldib, kui
mul on lastega sõbralikud suhted ning
me saame lobiseda janalja teha. Mulle
tundub, et olen suhteliseltmõistev isa
ja me saame hästi läbi. Aga vahel võin
äkitselt mingi asja peale ka vihastada.

Näiteks?
Alles üks päev teritas noorim tütar
Teele elutoas diivani peal pliiatseid,
mis tekitas hästi palju sodi. Selliste
väikeste asjade peale võin ootamatult
plahvatada. Aga siis ma muidugi viie
minuti pärast lähen ja palun vaban-
dust. Millegipärast on mul tohu-
tu kompleks plekkide suhtes. Ma ei
suuda vaadata, kui laps sööb jäätist,
on näha, et see hakkab tilkuma, ja siis
see kukubki tallekleidi peale. Sellistel
hetkedel tunnen lausa füüsilist valu.

On sul mõni nõrkus, mida lapsed
oskavad ära kasutada?
Ma ei tea, seda peab neilt küsima. Ma
ei usu, et neil on vaja mingit erilist
strateegiat, et mind leplikusse mee-
leollu viia. Ma enamasti olengi leplik,
kui nad minu meelest just midagi
väga arutut ei taha. Siis puiklen vastu.
Teelel pole see aeg veel käes, aga kahe

vanema tütre, Kaarini ja Liisa puhul
ma seda kurikuulsat puberteeti, mil-
lest räägitakse, pole märganud, mulle
on see võõras. Olen nendega kogu aeg
ühtviisi hästi läbi saanud.

Mida sulle lastega koos teha meel-
dib?
Kaarin elab juba omaette, Liisa käib
11. klassis ja tal on nii palju tegemist,
et näeme teda mõni päev ainult enne
kooliminekut ja õhtul korra vilksa-
tamas. Aga Teelega käime üsna tihti
koos söömas ja kinos. Mina olen
enamasti nõus temaga Hollywoodi
multikaid vaatama, popkorni sööma
ja Coca-Colat jooma, abikaasa Ilona
mitte. Üks koht, kus me igal suvel
kogu perega koos oleme, on Käsmu.

Sel aastal võtsite perre ka koera.
Kuidas koer sind on muutnud?
Koer on muutnud mind oluliselt
kodusemaks, sest temaga peab sage-
li õues jalutamas käima. Enamasti
olengi see mina, kuna töötan kodus
ja mul on kõige rohkem aega.Kui mul
on vaja kuskile minna, siis ta nii väga
ootab mind, et ma ei raatsigi kuigi
kaua kodunt ära olla.

Su elu tundub üsna rahulik, suure-
mate pöörete ja tagasilöökideta.
Jah, olen loomu poolest pigem alal-
hoidlik, mitte riskija. Mulle meeldib,
kui mul on tagavaraväljapääs olemas.
Ma mitte ainult et pean tähtaegadest
kinni, vaid teen töö igaks juhuks paar
nädalat varem valmis. Hakkan varem
pihta, sest äkki tuleb midagi vahele.
Harilikult ei tule, aga hea on olla, kui
pole sedaärevust, et kas ma jõuan.

See on loomeinimese puhul üsna
ebaharilik.
Võib-olla küll, aga mulle ei meeldi
hiljaks jääda. Mind ajab närvi, kui
mul on vähe aega. Mäletan, et vanaisa
läks ka tundaega varem raudteejaama
kohale, minuga on varsti sama lugu.
Jõuan igale poole varem, ootan ja teen
aega parajaks.

Millist nõu sa noortele autoritele
annaksid? Kas sinult on nõu küsitud?
On küsitud küll, kuidas kirjanikuks
saada. Olen vastanud, et Eestis on see
imelihtne, erilisi nippe ei pea kasu-
tama. Kui sul on annet ja sa kirjutad
hästi, siis seda märgatakse. Meie rii-
gis pole sellist maffiat, et kirjandus-
ajakirja pääsemiseks pead olema kel-
legi tuttav või susima tagaukse kaudu.
Kui saadad oma tekstid Loomingusse
või Vikerkaarde ja need on head, siis
sealsed targad toimetajad saavad
sellest aru. Ka raamatut välja anda
ei ole tänapäeval ületamatu raskus.
Muidugi ei ole lugejateni jõudmine

lihtne, sest raamatuid on poed täis
ja selleks et sind sealt üles leitaks,
peab ka õnne olema. Minu nõu on
igal juhul, etkirjuta. Kirjanikuks ju
ei õpita üheski ülikoolis – näitle-
jaks ja arstiks õpitakse, kirjanikuks
lihtsalt hakatakse.

Kas kavatsed kunagi endast ka
elulooraamatukirjutada?
Kindlasti mitte. Aga ma näen oma
loomingus väga palju autobiograa-
filist, mis on mingite hästi pisikeste
killukestena mu raamatutes ja näi-
dendites sees. Kõik, millestparajasti
mõtled, mis sind häirib, rõõmustab
ja oluline tundub, kandub ju tahes-
tahtmata loomingusse. Olen seda
nüüd tagantjärele märganud, teised
seda ilmselt ei näe ega peagi nägema.

Mis töö sul praegu käsil on?
Kirjutame praegu Janno Põldmaga
koos Lottest teleseriaali. Kokku tuleb
kaheksa osa jakui kõik hästi läheb, siis
järgmisel suvel algavad Lottemaal selle
võtted. See on enam-vähem teada,
mida ma järgmise aasta esimesel pool-
aastal teen, aga ma praegu veel ei räägi.

Kuidas teie pere jõule peab?
Toome kuuse ja oleme perega kodus.

ANDRUS KIVIRÄHK
Temalt on ilmunud kümme
lasteraamatut: „Kaelkirjak”
1995; „Sirli, Siim ja sala-
dused” 1999; „Lotte reis
Lõunamaale” 2002; „Sibulad
ja šokolaad” 2002; „Limpa
ja mereröövlid” 2004;
„Leiutajateküla Lotte” 2006;
„Kaka ja kevad” 2009;
„Konna musi” 2013; „Karneval
ja kartulisalat” 2015; „Oskar
ja asjad” 2015.
Ta on pälvinud mitmeid kir-
jandusauhindu,sealhulgas
kolm korda Nukitsa, neli
korda Eesti kirjanduse aas-
tapreemia ning 2014. aastal
romaani eest „Mees, kes
teadis ussisõnu” Prantsuse
maineka fantaasiakirjanduse
auhinna.
Ta on lõpetanud Tallinna 32.
keskkooli ja Tartu ülikooli aja-
kirjanduse erialal.
Tema abikaasa Ilona Martson
on ajakirja Täheke peatoime-
taja ja Ilukirjanduse tõlkija,
neil on kolm tütart: Kaarin
(22), Liisa (17) ja Teele (9).

Lapsepõlves
oli Andruse
armastatuim
ajaviide kodus
istumine ja
raamatute
lugemine.

Keskkooli ajal tekkisid ka
muud huvid: sai tõmmatud

selga isa vana hommikumantel
jakäidud koos sõpradega

möödaMustamäed nalja
tegemas ning kalja joomas.
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Igor Tõnu Tassi
imepärane
elu Tartu
kunstikoolis

IGOR TÕNU TASS ON TARTU KUNSTIKOOLIS KOHAL
HOMMIKUL ENNE TEISI JA TERVITAB SAABUJAID RÕÕMSALT.
TA TUTVUB ESIMESENA SISSEASTUJATE PORTFOOLIOTEGA,
PRESSIB END SISSE KLASSIUSTEST JA ON ALATI KOHAL
KOOSOLEKUTEL. AGA TALLE MEELDIB KA KESET PÄEVA
UINAKUID TEHA, TARIDA TUPPA PÜÜTUD HIIRI JA JÄTTA
TOOLIDELE KARVU – NAGU IKKA KÕUTSIDELE.

Sirje Pärismaa

Tartu kunstikooli Igor Tõnu
Tassile külla minnes toi-
minajakirjanikueetika vas-
taselt ja võtan kaasa väikse
meelehea. Kuigi käes on

keskpäev, mil Igorit tabab tavaliselt
rammestus, kohtan kooli koridoris
esimesena just teda. Ta puurib mind
oma rohekate silmadega, justkuiuuri-
des, mis talle kingiks toodi.

„Eriti meeldivad Igorile söödavad
kingitused, aga tähelepanu leiavad ka
mänguasjad,” muigab Igori „pressi-
esindaja”, kunstikooli avalike suhete
koordinaator Piret Paluteder.

Igor Tõnu Tass on elanud Tartu
kunstikoolis oma imepärast elu juba
viis aastat.

„Igor oli koduta kiisu, liikus siin ja
toonane administraator Jaanus, hea
südamega inimene, lasi ta sisse ja
andis süüa,” meenutab Paluteder. Aga
kass hakkas fuajeest end vähehaaval
järgmistele korrustele sättima ja mär-
gistas laoruumi. Kuna koolipere oli
varem fantaseerinud, et loominguli-
ses kollektiivis võiks oma loom olla,
oligi kassi saatus otsustatud.

Loomaarsti juures tehti vajalikud
toimingud – steriliseerimine ja vakt-
sineerimised. Pandi paika liivakasti-
ja söögikohad, otsustati, kes kooliva-
heaegadel kassile elukohta pakub. Et
ta tunneks end hästi.

Algselt pandud slaavipärasele nime-
le Igor lisati eesti Tõnu ja perenimeks
sai Tass. Kutsutakse teda siiski Igoriks.

NÄORAAMATUKANGELANE
Ühel hetkel tegid õpilased Igorile oma
Facebooki konto ja sealt alates hakkas
tema tuntus kasvama. Siis aga lend
lõpetas kooli ja postitused lõppesid.
Direktor Kadi Kreis ja Piret Paluteder
otsisid lehe administraatorit, et kon-
tot uuendada japostitusi jätkata. Igori
tegemised kogusid populaarsust ja
postitused läksid regulaarsemaks.

Siis agaTartu kunstikooli Facebooki
leht suleti, kuna kool polnud orga-
nisatsioonina seal kirjas. Nii sündis
otsus hakata Igori kontot süsteemse-
malt kooli huvides kasutama.

„Me oleme loomingulised ning
väikse organisatsioonina paindlikud
ja kiired reageerijad. Meil on julgust
ja pealehakkamist teha asjad ruttu
ära,” kõneleb Kreis. „Igori lehekülg on

nüüd turunduse osa jata on kujune-
nud meie turundusisikuks.”

„Kui algul olidkontol ainultkassi
tegemised, siis nüüd on tasakaal nih-
kunud,” lisab Paluteder. „Kasutame
kassi kontot kooli info jagamiseks.”

Facebookis on taastatud ka Tartu
kunstikooli lehekülg ja infot jagatak-
segi mõlema lehekülje kaudu. Igoril
on praegu sõpru vähem kui kunsti-
koolil (685 versus 3256), kuid kassi
kohta on seegi kõva tulemus.

„Igor haakub asjalikul kombel meie
koolieluga,” räägib Kreis. „Oleme saa-
nud teda ka teistmoodi rakendada kui
lihtsalt kassina. Ta ühendabkogukon-
da ja vilistlasi, ka neid, kes õppinud
enne tema meile kolimist.”

Igor Tõnu Tassil on ka uus kii-
biga õpilaspilet, pilt ja isikukoodki
peal. Bussis pole ta seda siiski veel
kasutanud.

Mõistagi on Igor inspiratsioo-
niallikaks. Ta vaatab vastu kooli
suveniirtassidelt ja maalidelt-joo-
nistustelt. Õpetajate toas kapi peal
on kassi maja.

Nii kassi maja kui ka tassid valmi-
sid ettevõtlusõppe ja erialametoodi-
kate sidumise projekti käigus. Kassi
maja mõtlesid välja noored, keda
koolitati tööturult väljakukkunud
noortele suunatud projekti raames.

„Seega teeb Igor ka sotsiaaltööd,”
sõnab Kreis. Ja nii maju kui ka tasse
müüakse, need pole ainult kooli-
tööks jäänud.

Igor kasutab prototüübina val-
minud maja sihtotstarbeliselt – hüp-
pab kapi peale japoeb sinna magama.

POLE DII VANI KASS
„Tööülesannete kõrval on ta tavaline
kass, kes käib väljas, kakleb naaber-
kassidega, nii et vahel on kõrv lõhki.
Siis me paitame ja lohutame,” ütleb
Paluteder. „Teeb oma kassitempe,
püüab hiiri ja vahel mõne linnu. Ta
pole diivanikass, ikka tiiger! Tuntav
on aga tema tänulikkus selle eest,
et oleme ta omaks võtnud. Kannatab
välja tuhanded paid. Vahel muidugi
staaritseb ka.”

2014. aasta parima õpetaja valimisel
andsid õpilased välja mitmeid eripree-
miad, nagu „kõige lõbusam”, „kõige
veidrikum” jne. Igorile anti „kõige kõi-
gema õpetaja” auhind. Auhinnaks sai
loomake ikka söögipoolist!

Omad lemmikud on ka Igoril –

need, kes teda rohkem nunnuta-
vad, süles hoiavad ja ühest kohast
teise tassivad.

Kassi üks lemmik on füü-
sika-, matemaatika-, kujuta-
va geomeetria ja kehalise
kasvatuse õpetaja Hillar
Uudevald, kes laseb Igoril
tahvlikepi laserikiirt taga
ajada. Kass pole enam
esimeses nooruses, aga
võtab mängu üles. Kui
Uudevald paneb oma
seljakoti õpetajate tuppa,
istub kass selle kõrvale
ja ootab, kuni kepp välja
võetakse. Õpetajad nae-
ravadki, et Hillar on Igori
kehalise kasvatuse õpetaja.

Kreis meenutab, et kui Igor
oli noorem, hakkas ta õppenõu-
kogus tahvlil hiirekursori järele nii

hüppama, et koosolek tuli katkestada
– oli sedavõrd naljakas.

„Igor tervendab õhkkonda,” sõnab
direktor. „Peakski tegema ühe päeva,
kus inimesed suhtlevad omavahel
samamoodi, nagu kassiga rääkides.

Kuidas meie kehakeel ja hääle-
toon muutuvad! Eks ta ole meil ka
psühholoog. Teab, kelle sülle tohib
ronida, mis kell inimesed tööle tule-
vad, kes sõidab liftiga ja kes ronib
trepist. Teab kõigi harjumusi.”

Kui kass majja võeti, tekkis ka
küsimus, kas ta hakkab käima ka
tundides. Kohustust teda sisse
lasta pole. Kui kass annab ukse taga
märku, otsustab iga õpetaja ise,
mida teha. Igor aktsepteerib seda,
kui ei pääse sisse.

Kui õpetajate toas on koosolek,
viskab ta end laua kõrvale pikali. Või
pikutab sekretäri laua peal.

Joonistus-ja maalitundideskäivad
vahel koerad poseerimas, aga Igorit
modelliks saada ei õnnestu. Ta võib
kümme tundi ühe koha peal magada,
aga käsu peale pikutama pole nõus.

ÕIGEL AJAL PLATSIS
Osal inimestel on alati midagi kaasas
kassile. Maja administraator, kelle juu-
res Igor Kütiorus suvitab, toob sõbrale
kana või kala. Kui käes on pärastlõuna,
siis Igor ootab jubatema saabumist.

Kell kolmveerand kümme õhtul
pannakse maja valve alla. Igor on alati
poole kümne ajal platsis, vaid paaril
korral pole õigeks ajaks välja ilmu-
nud. Ükskord juhtus aga müstiline
lugu. Maja ei läinud valve alla. Tuli
tehnik, vaatas ega saanud aru. Igorit
polnud kohal. Siis saabus ta ukse
taha ja nagu võluväel läksid ruumid
valve alla.

Direktori kabinetis käib Igor ena-
masti hommikul kella 10 ja 11 vahel,
kui Kreisil maja peal ring tehtud.
Hüppab sülle, miilustab kümme-
kond minutit ja siis lahkub.

„Vanemaks saanuna ei lähe ta
enam sinna, kus on väga palju rah-
vast. Oskab reguleerida, inimesed
võiksid õppida sellest,” ütleb Kreis.

Hommikuti on kass kõige erksam.
Pärastlõunal enamasti magab. Õhtul
käib väljas ja toob hiiri ka neljan-
da korruse ukse taha. Kord olid koo-
lis Innovest külalised ja Igor taris ka
neile hiire kohale.

„Tegi vihje, et halvasti võõrustame
külalisi,” muigab Kreis. „Mõni õpilane
on vahel ehmatanud, nähes Igori püü-
tud lindu. Õpivadki paremini elusat
loodust tundma.”

Mõni vanem kolleeg vahel toriseb,
miks elu kassi ümber tiirleb. Südames
hoitakse Igori poole, aga uue aja
turundusvõtted tahavad harjumist.

Kassiallergia pole kellelgi välja
löönud, ruume koristatakse iga päev.
Tumedate riiete kandjad tõmbavad

toolid igaks juhuks kleeprulliga
üle.

Et kassid oskavad kohe
pärast sööki manada ette
maailma näljaseima näo, on
puhkeruumi külmkapil silt,
et looma üle ei toidetaks.
Sügisel tuleb kass Kütiorust
saledana linna, jõuluks
läheb ümaraks.

Kui administraatorJaanus
kunstikoolist töölt ära läks,

tegi ta koolile südamliku kin-
gituse – vanaaegse kohviveski,

millele kinnitatud monogram-
mil on kujutatud meest ja kassi.
„Ju oli tal hea meel, et tänu tema-

le sai alguse Igori elu meie koolis,”
sõnab Kreis.

ARVUTIJOONISTUS: JOOSEPSEPP

JULGEAIDATA!
Tore, et

koduta loomadele
varjupaigad on loodud.Aga

veel parem, kui neid poleks vaja

ja iga inimene mõistaks, etkannab

vastutust selle eest,kelle on taltsutanud.

Pidasime nõu meie perekoera jakassiga ning

otsustasime toetada nende suguvendiTartu

koduta loomade varjupaigas.Kui ka sina otsus-

tad sama teha, saad valida kahe konto vahel.

Ravi, toit, hooldusvahendid:EE102200221031556784.Hoiupaikade remont ja ehitus:

EE722200221039544976.
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